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دکتر اسمعیل ثنایی
نائب رئیس کانون هماهنگی فاوا

دکتر داوود ادیب
رئیس اتحادیه صنعت مخابرات

یادداشتسرمقاله
ماه

بازنگری اساسی در فرمت قراردادهای ضرورت ایجاد شبکه سراسری فیبر نوری
یک طرفه صورت گیرد

ــا Broadband در پاریس  ــمینار »پهن باند« و ی ــال پیش، در س ــت حدود ۱۵ س خاطرم هس
شرکت کرده بودم. مبحث شبکه زیرساختی فیبر نوری محور اکثر سخنرانی ها بود. در آن بین وزیر 
زیرساخت استرالیا که کشوری پهناور بوده و ایجاد شبکه فیبر نوری در شهرها و روستاهای مرکز آن 
کشور، اقتصادی نیست، مطالب جالبی را عرضه نمود. ایشان عنوان کرد که پدربزرگ های ما شبکه 
انتقال برق را فارغ از ملاک اقتصادی بودن آن ایجاد کردند، چرا که هر خانوار و حتی روستاهای کم 
جمعیت باید به شبکه برق متصل می شدند. تصور اینکه شبکه برق را به روستایی به دلیل اقتصادی 
نبودن آن متصل ننمائیم، دور از ذهن بود. بعد و یا قبل از آن شبکه توزیع آب با کندن زمین و نصب 
لوله هایی با سایزهای مختلف، برای سراسر کشور انجام شد. در نسل پدران ما و یا حتی خود ما، 
شبکه انتقال گاز از ملزومات مهم کشور تشخیص داده شد و حالا در این عصر، شبکه انتقال فیبر 

نوری به اقصی نقاط کشور از ضروریات می باشد.
ایشان اضافه کرد با توجه به پراکندگی شهرهای متوسط و کوچک و روستاها در قلب استرالیا که 
از جمعیت کمتری برخوردارند، بدیهی است بخش خصوصی برای کشیدن فیبر که طبعاً اقتصادی 
نبوده و بازگشت سرمایه آن )RoI( بسیار طولانی است، رغبتی نشان نداده و نمی دهد و لذا دولت 
بودجه قابل توجهی را برای اتصالات و ارتباطات ضروری اما غیر اقتصادی تخصیص داده است. او 

اضافه کرد، حال نوبت ما است که برای نسل های بعد این شبکه مهم را به ارث بگذاریم.
ــبکه های اطلاعاتی اعم از داده، صوت و به خصوص تصویر از ضروریات دنیای امروزی  اتصال به ش
است. با گسترش تجارت الکترونیک و خدمات اینترنتی به خصوص پس از دوره کرونا، هر خانواده 
حتی در دورترین نقاط هر کشور، می بایست به آن شبکه های داده و اقیانوسی از اطلاعات و خدمات 

متصل و مرتبط باشد.
از ۱۰ سال پیش تا به امروز، شبکه نسل ۴ تلفن همراه بسیار پیشرفت داشته و با ظهور شبکه نسل 
ــبکه نسل ۵ حدود یک  Mbps  را در  ــی دارند. ش ۵، کاربران به پهنای باند قابل توجهی دسترس
ــورها آغاز به کار کرده، کاربران به  ــبکه ۵.۵  که در برخی از کش اختیار قرار می دهد و با معرفی ش
پهنای باند حدود Mbps ۱۰ یعنی ۱۰ برابری دست یافته اند. شبکه موبایل نسل 6 در راه است و 

به احتمال زیاد و قبل ازسال 2۰3۰، در بسیاری از نقاط جهان عرضه خواهد شد.
اما آیا با ظهور نسل های جدید موبایل و عرضه پهنای باندهای بسیار قابل توجه چه از طریق سیم 

کارت، مودم های TD-LTE،  وای فای و ...  دیگر نیازی به شبکه فیبر نوری نیست ؟ 
بیشترین مصرف پهنای باند در هر فناوری را ویدیو و تماشای فیلم اعم از فیلم های کوتاه، سریال و 
فیلم های سینمائی، به خود اختصاص می دهد. امروزه بسیاری از فیلم ها و حتی مسابقات ورزشی 
و رویدادها با ظرفیت ۴K، در حال پخش هستند. از یک سو فناوری 8K به زودی عرضه خواهد 
شد و از سوی دیگر فناوری های XR،  اعم از VR، AR و MR،  در حال رشد بسیار سریع است 
به طوری که با استفاده از عینک های خاص، به تماشای فیلم ها، رویدادهای ورزشی و یا بازی های 
رایانه ای خواهیم نشست که به پهنای باند بسیار بالایی نیاز دارند. به عبارت دیگر محتوی های آتی 
در مسیر برخورداری از دقت )Resolution( بسیار بالاتر و چند بعدی گام برمی دارند و لذا نیاز به 

پهنای باندهای بالاتر و گسترده تر، تمامی ندارد.
درست است که ایجاد شبکه فیبر نوری گسترده در اقصی نقاط کشور بسیار هزینه زا است، لیکن 
ــه باید انجام شود. در واقع اتوبانهای چنــد  ــبکه های برق، آب و گاز، یکبار برای همیش همانند ش
بانــده ای را ایجاد می نمائیم که هرچند تعداد خطوط )Lane( زیادی را امروزه خودروها استفاده و 
اشغال نمی کنند، اما با توجه به سرعت بسیار زیاد رشد فن آوری و محتوا از هر دو سو، به طور مرتب 
از خطوط جدیدتر آن اتوبان ها استفاده می شود، بدون آنکه هر بار نیاز به بودجه زیاد برای تعریــض 

اتوبان ها، پل ها و تونل ها باشد.
لذا به نظر می رسد هرچند فناوری تلفن همراه بسیار پیشرفت کرده، به طور سریعی روبه رشد است و 
نیازهای زیادی را پاسخگو است، اما داشتن شبکه پهن باند فیبر نوری در هر کشور از ضرورت هاست. 
ــته، از ایجاد این شبکه در ایران که می توانست بسیار ارزانتر و  ــفانه در ۱۵ تا 2۰ سال گذش متاس
اقتصادی تر در آن سالها انجام شود، دولتهای مختلف غفلت کرده اند، لیکن باید و در هر حال شبکه 
فیبرنوری را یکبار برای همیشه ایجاد کرد. طبعاً و در حال حاضر بخش خصوصی با قدرت و بودجه 
مناسبی ورود کرده و در شهرهای بزرگ فعال شده اند اما در آنجا که صرفه اقتصادی کمتر بوده و یا 

برگشت سرمایه طولانی تر است، دولت خود باید مسئولیت ایجاد آن را به عهده گیرد.

ــا روز جهانی ارتباطات، در  ــت ماه ۱۴۰2، مصادف ب 27 اردیبهش
ــگاه ارتباطات از تعدادی از  بازدیدی که رییس جمهور در پژوهش
محصولات منتخب حوزه فاوا داشت، موضوع قراردادهای یک  طرفه 
و درخواست تغییر ساختار این نوع قراردادها مطرح شد و در پاسخ 
به این درخواست، رییس جمهور بیان کرد که »دولتی ها به دلیل 
ــا ]منافع[ طرف مقابل را  ــدرت دارند در قرارداده اینکه جایگاه ق
ــی آن چنان که باید رعایت نمی کنند و همه آیتم ها را به نفع  گاه
ــان در نظر می گیرند و این موضوع درست نیست«، لذا در  خودش
پاسخ به این سوال و تاکید رییس جمهور، وزیر ارتباطات بیان کرد 

که »پیگیری می کنیم«.
امروز از آن زمان چندین ماه سپری گردیده و به نظر می رسد که 
ــی در این خصوص می تواند اعتماد قابل  تعجیل و اقدامات اساس
توجهی را در راستای وعده های داده شده به وجود آورده و باعث 
ــود. جدای از وعده هایی که در  ــرمایه های اجتماعی ش تقویت س
چند سال گذشته به صورت عام و در خصوص این مورد مصداقی 
ــت، امیدوارم که مسوولین مرتبط  ــده اس به صورت خاص داده ش
ــده ارائه کرده و  ــی را در خصوص اقدامات انجام ش ــزارش مدون گ
بخشی از نگرانی های به حق فعالان اقتصادی را حداقل در حوزه ای 
که می تواند در کنترل و اراده دولت باشد و هیچ ربطی به تحریم و 
دشمن ندارد را مرتفع سازد. این یک واقعیت است که ما در کشور 
ــلامی زندگی می کنیم و قوانین کشورمان نیز بر اساس حقوق  اس

اسلامی تبیین می گردد.
ــت و  ــلام اس اصولا رعایت انصاف که از ارکان مورد توجه دین اس
عدم توجه به آن به عنوان امری غیر اخلاقی و غیر عرفی بیان شده 
است، در قراردادهای یک طرفه نباید زیر پا گذاشته شده و تحمیل 
گردد. در این خصوص نه تنها در دین اسلام بلکه در تمامی ادیان 
از لحاظ دینی و عرفی توصیه های فراوانی صورت گرفته و اقدامات 

پیشگیرانه ای نیز صورت پذیرفته است.
امروزه در کشورهای توسعه یافته ابزارهای مختلف حقوقی از قبیل 
ــن نیت و انصاف، را می بینیم که  ــوء استفاده از حق، حس منع س
ــکل گیری قراردادهای یک طرفه شده و در قراردادهای  مانع از ش
منعقده بین کارفرمایان و پیمانکاران حقوق طرفین به درستی مد 

نظر قرار گرفته است.
ــرات تاکید کرده و  ــز پیرامون این موضوع به ک ــر از این نی پیش ت
ــر رییس جمهور به  ــتور اخی ــتیم که با توجه به دس امیدوار هس
ــتای قانون  ــات قراردادهای یک طرفه و در راس ــری موضوع پیگی
ــت های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی  اجرای سیاس
مصوب ۰8/۱۱/۱386 و اصلاحات ۱3۹۹ جزء 2 بند )ط( ماده ۴۵ 
تحمیل شرایط قراردادی غیرمنصفانه به عنوان یکی از روش های 
سوء استفاده از وضعیت اقتصادی مسلط، بازنگری اساسی در فرمت 
ــا صورت گرفته و اصلاحات مد نظر از طرف حاکمیت به  قرارداده
ــزام رعایت حقوق تولید کنندگان  ــتگاه های اجرایی ابلاغ و ال دس
ــی قرار گرفته و  ــتگاه های اجرای ــتور کار دس و پیمانکاران در دس
همچنین ضمانت اجرایی مناسبی نیز برای اجرای صحیح آن پیش 

بینی گردد.
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لزوم نفوذ نوآوری در همه صنایع کشور با هر قدمت و پیشینه ای

ــت که در ایران صحبت از استارت آپ ها و اهمیت مقوله نوآوری  حدود چند دهه اس
ــت. در این میان، هرگاه صحبت از نوآوری می شود، گمان می رود  رواج پیدا کرده اس
ــتم تنها شامل شرکت های استارت آپی و کسب وکارهای فعال در حوزه  این اکوسیس
ــت، اما واقعیت این است که نوآوری به هیچ وجه نمی تواند تنها  اقتصاد دیجیتال اس

معطوف به یک بخش از صنعت باشد.
به بیان دیگر، لازم است نوآوری در همه صنایع کشور با هر قدمتی و پیشینه ای که 
هستند، چه کسب وکارهای نوپا و چه شرکت های بالغ نفوذ کند، چراکه در عصر حاضر 
ــکل است بدون بهره گیری از فناوری های نوین  و در دنیایی که رقابت تا این حد مش

نمی توان در بازار دوام آورد و تاب آوری شرکتها را کاهش می دهد.
این موضوع در کشور ما که با عدم ثبات اقتصادی روبه رو هستیم و شرایط کسب وکار 
داخلی در این سال ها به واسطه تحریم ها بسیار سخت شده است، بیشتر صدق می کند. 
به همین دلیل است که همواره معتقدم نوآوری می تواند راهگشای کسب وکارها به ویژه 

شرکت های کوچک و نوپا باشد.
طبق آمار موجود تعداد زیادی از شرکت های نوپا در همان سا ل  های ابتدایی تاسیس 
ــت می شوند و تعداد اندکی از آنها می توانند مراحل اولیه را با  خود محکوم به شکس
موفقیت پشت سر بگذارند. در ایران این ماجرا شدت بیشتری دارد، چراکه شرایط به 
مراتب سخت تر است. تحریم، بازار پیچیده، قیمت گذاری و اقتصاد دستوری حاکم بر 
کشور عملا فضای رقابت را تنگ کرده و رقابت تنها بر سر مزیت و نوآوری های موجود 

در محصولات و خدمات قابل ارائه است که برای کسب وکارها مزیت تلقی می شود.
از این رو، ضروری است کسب وکارها با تمرکز بر انواع نوآوری در سه حوزه محصول، 
فرآیند و اجرا بتوانند بقای خود را تضمین کنند. البته، در ایران تمرکز یا روی محصول 
ــت یا روی فرآیندها و فناوری های نوین و در مباحث اجرایی این فرآیندها کمتر  اس
ــده است. البته کسب وکارهایی که فعالیت اصولی دارند، معمولا این مورد را  دیده ش
نیز لحاظ می کنند و این دقیقا همان جایی است که استارت آپ ها و شرکت های نوپا 
می توانند از آن استفاده کنند؛ چراکه  نوآوری در محصول و فرآیند هزینه بر است، اما 
ــرکت های کوچک می توانند با صرف  ــت که ش نوآوری در اجرا دقیقا همان جایی اس
ــازی نوآوری در ارائه خدمات جایگاه  هزینه اندک رقبای خود را کنار زده و با پیاده س

خود را در بازار ثابت نگه دارند.
از طرفی، کسب وکارها و فعالان اقتصادی در ایران هرروزه با قوانین و مقررات جدیدی 
ــتند که برای به روز کردن خود نسبت به این تغییرات باید چابک باشند.  مواجه هس
موارد بسیاری از این دست است که شاید در هیچ کتاب و دستورالعملی هم نوشته 

نشده باشد.
ــب وکاری بسته به نوع  ــائل روز، نیاز به خلاقیت دارد و هر کس ــدن با مس همگام ش
ــوآوری در تعامل با ذی نفعان خود موفق عمل  ــی که دارد می تواند با کمک ن فعالیت

مهراد عباد 
عضو هیات نمایندگان اتاق تهران

ــد کسب وکارهای بزرگ و صنعتی برای تحقق این امر بتوانند از  کند. به نظر می رس
پتانسیل های شرکت های کوچک و متوسط بهره مند شوند، چون این شرکت ها بسیار 
چابک ترند و به  راحتی می توانند تغییرات را اعمال کرده و این نوآوری های جدید را در 

هر صنعتی با توجه به ماهیت آن جا بیندازند .
از طرف دیگر، جهت همسو شدن این نوآوری ها در کشور که باعث توسعه کشور شود 
نیاز است نقشه راهی جهت نوآوری های لازم برای کشور تدوین شود تا از طرح هایی 

حمایت شود که باعث توسعه ایران گردد.
مسلما اکثر کشورهای در حال توسعه از شرکت ها و نوآوری هایی حمایت می کنند 

که محصولات دارای مزیت رقابتی صادراتی دارند. 
ــرکت ها و دیگری  ــطح حمایتی از نوآوری ها وجود دارد که یکی در داخل ش دو س

حمایت های دولت ها است. 
ــص بودجه به واحدهای  ــامل تخصی ــی از بنیادی ترین حمایت های دولت ها ش یک
تحقیق و توسعه شرکت های دولتی است. که متاسفانه در چند ده سال اخیر شاهد 

کاهش بودجه این بخش از پیشران نوآوری در کشور به واسطه تورم ها بوده ایم. 
عمده ترین محصولات صنعتی کشور شامل نفت و گاز و فولاد و سیمان و .. است که 

این محصولات بیشتر به صورت خام و یا با ارزش افزوده کم صادر می گردد. 
در صورتیکه با اندک نوآوری در محصولات و یا مانند خیلی کپی برداری های دیگر با 
ورود فن آوری های جدید و استفاده از آنها می توان محصولات نوآورانه ای که ارزش 

صادراتی زیادی دارند تولید کرد. 
در صنعت گاز نوآوری در دنیای آن به اوج خود رسیده ، استفاده از گاز پاک هیدروژن 
ــزوز خودروها بخار  ــایل نقلیه به صورتی که خروجی اگ ــوخت کلیه وس به عنوان س
ــیون انواع گازهای کم یاب در هوا و گاز طبیعی  ــت و یا جداسازی و فیلتراس آب اس
ــگاه به خلوص  ــه در برخی گازها در آزمایش ــا ، به ترتیبی ک ــش خلوص آنه و افزای
۹۹/۹۹۹۹۹۹درصد نیز رسیده اند. جالب است بدانید بالاترین خلوص گاز تولیدی در 
ایران تنها ۹۹/۹۹۹درصد  می باشد و این اعداد تفاوت نوآوری در ایران و کشورهای 

دیگر را نمایان می نماید. 
از طرف دیگر به جز دولت ها و شرکت ها که تاثیر به سزایی در توسعه نوآوری کشور 
دارند، خانواده، مدارس و دانشگاه ها جایی است که اندیشه های نوآورانه در افکار افراد 
شکل می گیرد و خانواده ها می بایست تلاش کنند تا فرزندانی خلاق و نوآور پرورش 

دهند تا در آینده بتوانند باعث توسعه ایران گردند.
متاسفانه با سیستم آموزشی موجود در دنیا، بهای کمی به آمــوزش خلاقیــت داده 

می شود و لازم است جوانان در این راه خود مهارتهای لازم را کسب نمایند.
همسو کردن جوانان خلاق، شرکت های خیلی کوچک و کوچک با صنایع قدرتمند 

کشور می تواند تلاشی در جهت توسعه ایران باشد. 

کسب وکارها و فعالان اقتصادی در ایران 
ه��رروزه با قوانی��ن و مق��ررات جدیدی 
مواجه هستند که برای به روز کردن خود 
نسبت به این تغییرات باید چابک باشند.
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استراتژی ملی فیبر نوری؛ ضرورت اقتصادی ملی یا وظیفه بخش خصوصی؟

مجید هادیزاده 
بنیانگذار  انجمن تولیدکنندگان 

LED محصولات

معرفی مزایای اجتماعی-اقتصادی زیرساخت ها و خدمات مخابراتی پیشرفته بصری 
و قطعی است. مطالعات جهانی توسط آرتور دی، اندکی از مزایای اجتماعی-اقتصادی 
پهنای باند، ارتباط بین ارتباطات راه دور پیشرفته و تنوع و قدرت اقتصادها را نشان 
ــرمایه گذاری مبالغ  ــال ها به س ــت. در حالی که صنعت مخابرات در طول س داده اس
هنگفتی در اتوماسیون، دیجیتالی سازی و دسترسی ثابت و سیار با سرعت بالاتر ادامه 
داده است، این صنعت اکنون به نقطه منحصر به فردی در تاریخ خود رسیده است. 
تاکنون امکان نوسازی و ارتقای شبکه بنیادی مبتنی بر مس که در بیشتر موارد قبل 

از آزادسازی صنعت به ارث رسیده بود، وجود داشته است.
 اکنون زمان آن فرا رسیده است که صنعت قاطعانه به سمت فیبر حرکت کند. ارتقاء 
ــبکه نزدیک به محل مشتریان امکان  ــتر به مس فقط برای بخش های کوتاه ش بیش
پذیر است. شبکه های فیبر کامل یا عمدتاً فیبر اکنون نه تنها برای سریع ترین خدمات 
دسترسی ثابت، بلکه برای زیربنای لایه میکرو جدیدترین شبکه های بک هال موبایل 
ــت که کدام  ــال را صرف بحث کرده اس ــتند. این صنعت تقریباً ۱۰ س مورد نیاز هس
معماری شبکه به بهترین وجه با معمای پیچیده بازگشت سرمایه، استحکام فناوری 

و موقعیت رقابتی مطابقت دارد. 
ــت که چگونه می توان به مزایای اقتصادی ملی شفاف  چالش در حال حاضر این اس
جدیدترین زیرساخت های فیبر - در حالی که سرمایه گذاری قابل توجه مورد نیاز را 
مدیریت کرد - دست یافت. بهترین رویکرد برای رویارویی با این چالش در بسیاری 

از کشورها نامشخص است. 
ــت پنج مدل استراتژیک ملی فیبر را که توسط کشورهای سراسر جهان  این یادداش
پیاده سازی شده اند، شناسایی و ارزیابی می کند که کدام یک از این مدل ها به احتمال 
ــان، از جمله دولت ها، تنظیم کننده ها و  ــاد اهداف ملی فیبر را به نفع همه ذینفع زی
ــدادی از عوامل موفقیت کلیدی را  ــت گذاران برآورده می کنند. این مدل ها تع سیاس
ــط صنعت، دولت و تنظیم کننده ها اتخاذ شوند و  به کار می گیرند که می توانند توس
ــی درجه بندی  به هماهنگی عمومی و خصوصی پیچیده تر و چارچوب های خط مش
ــتراتژی های ملی فیبر پهنای باند یک اهرم کلیدی برای رشد  ــده نیاز دارند. اس ش
ــرفته مدت هاست که زیربنای  ــبکه های مخابراتی پرسرعت پیش اقتصادی است. ش
کلیدی اقتصادهای سالم در نظر گرفته شده اند. در حال حاضر، با انفجار تراکنش های 
تجاری مبتنی بر اینترنت و اتکای فزاینده به پست الکترونیک، انتقال فایل، بازاریابی 
ــبکه های اجتماعی، فناوری اطلاعات ابری و همکاری از راه دور، اقتصاد دیجیتال  ش
ــوری تبدیل به یک ماموریت اساسی و حیاتی شده  ــد اقتصادی در هر کش برای رش
ــت. سناریوهای فناوری فعال شده توسط فراباند فوق العاده  هستند. دیگر نیازی  اس
ــوال، و ترکیبی از عوامل نشان  ــت در هر خط مورد س به ۱۰۰ مگابیت در ثانیه نیس
ــعه بیشتر تقاضای فراباند پهن در آینده است )شکل ۱(. آرتور دی لیتل  دهنده توس
مطالعاتی را برای کشف ارتباط بین خدمات پهنای باند و رشد اقتصادی در کشورهای 

OECD انجام داده است.

 این مطالعات در حالی که هنوز به بررسی علیت نمی پردازند، رابطه پیچیده بین 
ــد اقتصـــادی  ــایی کرده اند که در نهایت باعث رش بهره وری و نوآوری را شناس

می شود.
 

ــت، سرفصل ها به طور  در حالی که وب پهنای باند ارزش در هر اقتصاد متفاوت اس
مداوم واضح هستند و به راحتی قابل شناسایی هستند.  افزایش سرعت پهنای باند به 

طور دائم باعث افزایش تولید ناخالص داخلی و ایجاد شغل می شود.
 شکل 3 استقرار فیبر را با ارزش بازار اپراتورهای شبکه و تولید ناخالص داخلی مناطق 
اصلی آنها مرتبط می کند.  این تصویر نشان می دهد که همبستگی بین استقرار فیبر 

و رشد اقتصادی بیش از پیش بینی و احتمالات است.

 مهم تر از آن، شبکه های پرسرعت باعث تقویت و ایجاد تنوع در اقتصادها می شوند، 
ــب وکارهای کوچک و متوسط )SMBs( که برای اقتصادهای قوی ضروری  زیرا کس
ــترین سود را از بهبود  ــریع ترین راه حل ها را اتخاذ می کنند و بیش ــتند، اغلب س هس
ــر جهان  تجارت آنلاین می برند.  به عنوان مثال، همانطور که رایانش ابری در سراس
 IT ها هستند که به نرم افزارهای بیشتر و سایر SMB در حال گسترش است، این
دسترسی پیدا می کنند تا  خدماتی برای ارتقای کسب و کارشان، مشروط بر اینکه با 

کیفیت و سرعت بالا ،تاخیر کم و شبکه های مقرون به صرفه در دسترس باشد.
 

 اقتصاد کلان عالی، اما مورد تجاری چالش برانگیز
با توجه به مزایای اقتصادی-اجتماعی شبکه های دور و برتری بی  بدیل ظرفیت فیبر، 
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ــترده فیبر  ــتقرار گس چرا صنعت مخابرات در ایجاد یک مورد تجاری خوب برای اس
ناموفق بوده است؟  پاسخ این است که سرمایه گذاری مورد نیاز برای جایگزینی چیزی 
ــتقرار زیرساخت ها را طی می کند، بسیار زیاد است.   ــال اس که اغلب بیش از ۱۰۰ س
شورای Fibre-To-The-Home( FTTH( تخمین می زند که سیم کشی مجدد 
اروپا در محدوده و مقیاسی مشابه با شبکه های تاریخی هزینه ای 2۰۰ میلیارد یورویی 
دارد.  به طور مشابه، هنگام ارزیابی پرونده Google Fiber، گلدمن ساکس گزارش داد 

که حداقل ۱۴۰ میلیارد دلار برای پوشش بخشی از ایالات متحده مورد نیاز است.
 می توان گفت که این طرح های خصوصی احتمالاً بدون مشارکت گسترده با دولت های 
شهری، منطقه ای یا ملی تکمیل نمی شوند. با مقایسه آنچه تا به امروز بر روی فیبر در 
منطقه سرمایه گذاری شده است و آنچه به عنوان سرمایه گذاری آینده در اروپا وعده 

داده شده است، می بینیم که هنوز راه زیادی در پیش است )شکل ۴(.

ــبکه های ملی را در این مقیاس انجام داد، قبل از  ــتقرار ش  آخرین باری که صنعت اس
خصوصی سازی، قبل از شبکه بود، در بیشتر کشورها، چندین زیرساخت موازی مخابراتی 
وجود دارد که بیشتر اقتصاد صنعت را با مشکل مواجه می کند.  یک کشور توسعه یافته 
معمولی ممکن است یک شبکه ثابت فعلی، یک شبکه ثابت چالشی، چهار شبکه تلفن 
همراه، شبکه های تلویزیون کابلی که بخش بزرگی از کشور را پوشش می دهد، و یک 
شرکت برق یا سایر شرکت های برق با شبکه فیبر در چندین شهر بزرگ داشته باشد.  این 
می تواند به پنج یا شش زیرساخت ملی مخابراتی برسد که هیچ کس برای جاده، راه آهن 
و آب پیشنهاد نمی کند. سیستم های برق  این موزاییک زیرساخت ها معمولاً منجر به این 
می شود که مناطق پرجمعیت با راه حل های متعدد با استانداردهای متغیر سرویس دهی 
می شوند و به بقیه کشور کمتر خدمات داده می شود.  از این رو عبارت »شکاف دیجیتال« 
ابداع شد. این وضعیت رگولاتورها را با چالشی ناآشنا مواجه می کند.  پس از 3۰ سال یا 
بیشتر از شکستن انحصارات ملی، اکنون یک عقیده و استدلال صحیح در حال افزایش 
است مبنی بر اینکه رقابت بیش از حد زیرساختی استقرار فیبر را متوقف می کند، که به 

نوبه خود به مصرف کنندگان و اقتصاد گسترده تر آسیب می رساند.
به بیان ساده، بهترین راه حل برای فیبر ملی شامل ترانشه های حفر شده ای است که قابل 
نگهداری هستند، می توان آن ها را مجدداً پیکربندی و گسترش داد، جدیدترین فناوری را 
ارائه می دهد و گزینه هایی را برای تطبیق فناوری جدید در آینده ارائه می کند.  این ارزان 
نیست و حتی در وضعیت مطلوب شهرهای متراکم، پرونده تجاری معمولاً به بالای ۱۵ 
سال پیش می رود.  مهمتر از آن، خطر قابل توجهی در ارتباط با چنین مورد تجاری وجود 

دارد، همانطور که در شبیه سازی مونت کارلو نشان داده شده است )شکل ۵(. 

 این مثال تنها یک استقرار فیبر را نشان می دهد.  ساخت رقابتی هم جذب و هم مورد 
تجاری را کاهش می دهد.

 این فرصت سرمایه گذاری فیبر اغلب باید در سبد پروژه های اپراتورهای مخابراتی، 
از جمله موارد بازگشت کوتاه مدت برای راه اندازی محصول جدید و موارد بازگشت 
میان مدت برای پروژه های کوتاه کننده حلقه محلی، مانند VDSL، رقابت کند.  
محیط کسب و کار کلی با عدم اطمینان نظارتی پیچیده تر می شود، مانند امکان 
فشار قانونی برای باز کردن سرمایه گذاری های دسترسی فیبر به رقابت در سطوح 

قیمتی هزینه محور.  
 جای تعجب نیست که در غیاب هماهنگی بهتر در صنعت، پروژه های فیبر غالباً 

بالاترین اولویت را ندارند.
 

ــذب می تواند نصف یا یک  ــده تجاری  در محیطی که نرخ ج ــد عملکرد پرون  کلی
ــرکت های رقیب به دنبال  ــود، ش ــد، اگر جایگزین های دیگری ارائه ش ــوم باش س
ارزان ترین راه حل ها هستند و تنها در پرجمعیت ترین و پردرآمدترین مناطق مستقر 

می شوند.
 Arthur D. Little - Exane BNP Paribas ــزارش ــی از گ  به عنوان بخش
در سال 2۰۱۱، بیش از صد نفر از رهبران صنعت مخابرات اروپا مورد بررسی قرار 
گرفتند، تا نظرات آنها را در مورد اینکه چه چیزی باعـــث حرکت به سمت فیبــر 

می شود را تحلیل کنند.  موضع نظارتی در بالای لیست قرار داشت )شکل 6(.

 BEREC سیاست نظارتی اروپا اکنون در حال بحث است.  گئورگ سرنتشی، رئیس 
ــازمان تنظیم مقررات اتریش برای پخش و ارتباطات، اخیراً  و مدیر عامل RTR، س
ــات راه دور در اروپا تا حدی بر ارتقای  ــروزه تمرکز مقررات ارتباط ــت:  ام اظهار داش
ــترده به عنوان  ــت.  قیمت پایین برای مصرف کنندگان به طور گس کارایی ثابت اس
ــود.  با این حال، چند اشکال وجود دارد که از این  هدف نهایی در نظر گرفته می ش
رویکرد ناشی می شود.  نقطه ضعف اصلی این است که rms - به ویژه شرکت های 
ــرمایه گذاری گسترده در  ــختی می توانند مزایای مورد نیاز برای س ــتقر - به س مس

زیرساخت های جدید را کسب کنند.  

ــرمایه گذاری در  ــای کمی برای س ــرکت کنندگان تنها انگیزه ه ــر، ش ــوی دیگ از س
ــاخت های خود دارند، زیرا آنها به راحتی می توانند به شبکه های شرکت فعلی  زیرس

دسترسی داشته باشند )ارزش گزینه(.

 مفهوم »نردبان سرمایه گذاری« که سعی در ترکیب کارایی ایستا و پویا داشت، در 
این زمینه شکست خورد.  شایان ذکر است که مفهوم »نردبان سرمایه گذاری« برای 
باز کردن بازار بسیار مفید بود.  با این حال، زمانی که نوبت به تقویت سرمایه گذاری 

در زیرساخت های جدید می رسد، منسوخ شد.

ــتند، لازم است درجه ای از   اگر دولت ها خواهان مزیت های اقتصادی کلان فیبر هس
هماهنگی صنعت و تحریک تقاضا بخشی از سیاست گذاری آنها باشد.
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باید بازار نیازهای کشور را به سمت اقتصاد دانش بنیان سوق دهیم

تامین مالی شرکت های دانش بنیان زمینه تحقق اقتصاد تولیدگرا را فراهم می کند

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری گفت: بازار نیازهای کشور 
را باید چه در محصول چه در خدمت و چه در فرایندها و بهینه سازی به سمت اقتصاد 
دانش بنیان سوق دهیم و یکی از بزرگترین ارکانی که معاونت علمی در این دوره پیگیری 
می کند، ایجاد و توسعه بازارهای دولتی و بین المللی برای شرکت ها، محصولات و خدمات 

دانش بنیان است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در نخستین رویداد ملی صنعت دانش بنیان در نخستین رویداد 
ملی صنعت دانش بنیان که در مرکز همایش های کتابخانه ملی برگزار شد، گفت: دورانی 
بحث گفتمان سازی تبدیل علم به ثروت بود. دهه 8۰ گفتمان پژوهش های دانشگاهی، 
تبدیل علم به ثروت و ایجاد ثروت از علم خیلی مطرح بود. حتی در دانشگاه ها بحث های 

نظری شکل گرفت که وظیفه دانشگاه در این زمینه چیست و چگونه باید انجام شود.
معاون علمی، فن آوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اضافه کرد: دوره دومی که 
تجربه کردیم، دوران فطرت جریان دانش بنیان کشور بود، قانون حمایت از موسسات و 
شرکت های دانش بنیان که سال 8۹ تصویب می شود ماحصل دوران کوتاهی است که در 
آن دوران زیرساخت های قانونی و نظری حمایت متمرکز و جدی از جریان تبدیل علم به 

ثروت در قالب محتوایی تحت عنوان موسسات دانش بنیان است.
وی با بیان اینکه دهه دیگری را تجربه کردیم که اسم آن را دوران اجرای قانون مصوب سال 
8۹ می گویم که بسیاری از زیرساخت های اقتصاد دانش بنیان شکل گرفت، خاطرنشان 
کرد: مفاهیمی مثل پارک های علم و فن آوری، شتاب دهنده ها، شرکت های دانش بنیان 
ــال 8۹ - ۹۰، پنجاه تا ۵۵  ــتا، س ــکل می گیرد. در این راس و خود مفهوم دانش بنیان ش
شرکت دانش بنیان بودند که امروز به بیش از ۹۱۰۰ شرکت دانش بنیان رسیده ایم و این 
جریان همچنان ادامه دارد.دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه بسیاری از فن آوری ها در 
دهه گذشته شروع شد، به تحقیق و توسعه رسید و نمونه های اولیه آزمون و خطا دستیابی 
به دستاوردهای ملموس در بازار را به دنبال داشت، تصریح کرد: دوران چهارمی را تجربه 
ــه داریم.  ــرکت و موسس می کنیم که اکنون به تعداد کافی هویت اقتصادی از جنس ش
تعداد خیلی خوبی آزمایشگاه، مراکز رشد، پارک های علم و فن آوری، شتاب دهنده ها و 
کارخانه های نوآوری داریم.وی درباره قانون جهش تولید یادآور شد: این قانون نسل جدیدی 
را نوید می دهد که شرکت هایی که در ۱۰ سال گذشته شکل گرفته و به نمونه رسیده اند، 
به صنعت تبدیل و وارد عرصه جدید صنعت و اقتصاد شده اند. بنابراین با چشم اندازی که 
در قانون جهش تولید ترسیم شده، فرصت های بی نظیر و کم نظیری برای تحقق اقتصاد 
دانش بنیان فراهم شده است.معاون علمی، فن آوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با 
بیان اینکه شاخص های اقتصادی باید به طور مستقیم در زندگی مردم احساس شود، تصریح 
کرد: اگر فن آوری یک لایه دور از زندگی مستقیم مردم است، اما اقتصاد مستقیم در زندگی 
مردم حضور دارد. الان منتظریم مردم در زندگی، در حمل و نقل، غذا، سلامت و بهداشت 
تاثیر چهار دهه حمایت از علم و فناوری را ببینند بنابراین منتظریم شاخص های ارزیابی هم 
تغییر کند.وی اضافه کرد: انتظار شاخص ارزیابی پیشرفت کشور در علم و فناوری، تعداد 
اشتغال تخصصی ایجاد شده است. بنابراین ارزش افزوده ایجاد شده از دانش و فناوری، سهم 

اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص ملی است.
دهقانی فیروزآبادی با بیان این که این عرصه نیازمند ساختار است، افزود: اولین زیرساخت 
ــاخت سخت افزاری است که البته کشور به  ــت. دومین زیرس کمیت و تعداد و تعدد اس
اندازه کافی در ایجاد آزمایشگاه ها زیرساخت های تولید، مراکز تحقیق و توسعه پارک های 

ــاخت های خوبی داریم. سومین زیرساخت  ــرمایه گذاری کرده و زیرس علم و فناوری س
داشتن قوانین و تنظیم گری های مناسب است که قانون جهش تولید قسمت زیادی از این 

زیرساخت را فراهم کرده است.
ــاخت را بازار مصرف بیان کرد و ادامه داد: بازار نیازهای  وی چهارمین و مهمترین زیر س
کشور را باید چه در محصول چه در خدمت و چه در فرایندها و بهینه سازی به سمت اقتصاد 
دانش سوق دهیم. یکی از بزرگترین ارکانی که معاونت علمی در این دوره پیگیری می کند، 
ایجاد و توسعه بازارهای دولتی و بین المللی برای شرکت ها، محصولات و خدمات دانش 
بنیان است.معاون علمی، فن آوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اضافه کرد: به دلیل 
ساختار دولتی، قسمت زیادی از صنعت و اقتصاد کشور دولتی است. بنابراین اگر دستگاه ها 
و نهادها بزرگ کشور مانند وزارت صمت، وزارت جهاد کشاورزی، وزارت بهداشت برای در 
اختیار قرار دادن این بازار به این هویت های جدید پای کار نیایند، اتفاقات کند رقم می خورد.

وی در ادامه تاکید کرد: هدف از این تعاملات و حمایت ها این است که بتوانیم ایجاد بازار 
کنیم که خوشبختانه در محور اصلی که وزارت صمت است، یک وزیر مدبر از جنس دانش 

بنیان باورمند به حوزه فناوری و تجربه کرده فضای فناوری حضور دارد.
دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه اگر بتوانیم این هماهنگی، هم صدایی و هم باوری را 
داشته باشیم خیلی از مشکلات حل می شود، تصریح کرد: ارتباط با صنعت اکنون خیلی 

آسان شده است؛ زمانی گفتمان با یک صنعت نه وزارت صمت گفتمان سختی بود.
وی اضافه کرد: البته چندماه پیش در نشستی دانشگاهی در اصفهان یکی از اساتید دانشگاه 
مطرح کرد که ۱۰ سال پیش از یکی از صنایع خواهش می کردیم به ما فضا بدهند تا فقط 
توانایی انجام فلان کار را اعلام کنیم، اکنون فضا کاملاً برعکس شده است و صنعت در 

دانشگاه و پارک علم و فناوری حضور دارد و مسائل خود را مطرح می کنن.
معاون علمی، فن آوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری همچنین گفت: اگر فرصت ها 
قاعده مند،ریل گذاری و هدفمند شده و اولویت گذاری شود یک اتفاق بزرگ خواهد افتاد و 
بازار تضمین شده برای شرکت ها و موسسات دانش بنیان و محصول خدمت ایجاد خواهد 
شد. با تضمین بازار، جریان گردش مالی از مدل های مختلف تامین مالی جمعی، مدل 

سرمایه گذاری بخش خصوصی پای کار می آیند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: برای عملی شدن اقتصاد تولیدگرا باید به راهکارهای 
تامین منابع مالی شرکت های دانش بنیان بزرگ و سهامی عام بیش از پیش توجه شود.

ــان خاندوزی در نخستین رویداد ملی صنعت دانش بنیان، گفت: بعد از اینکه  سیداحس
در دهه ۹۰ در تله رشد پایین و نزدیک به صفر و سرمایه گذاری نزدیک به صفر گرفتار 
ــیزدهم این بود که با ورود به سال ۱۴۰۰ و به ویژه  ــدیم، تلاش دو سال اول دولت س ش
سال ۱۴۰۱ از دو تله رشد و سرمایه گذاری صفر خارج شویم که تا حد قابل قبولی این 

اتفاق رخ داده است.

وی با بیان اینکه لازم است روی عنصر جدیدی تمرکز کنیم که کیفیت رشد اقتصادی 
است، افزود: این موضوع برای دولتی که به دنبال عبور از یک اقتصاد نفتی و دولت زده است 
بسیار حائز اهمیت است، در واقع حرکت به سمت یک اقتصاد تولیدگرای دانش بنیان که 
منتفعان رشد اقتصادی آن کسانی باشند که از سودهای اقتصادی بهره مند هستند بسیار 

حائز اهمیت است و بیشترین همخوانی را با نشست ما در این همایش دارد.
وزیر امور اقتصاد و دارایی اضافه کرد: این تحول و گذار بدون مشارکت شرکت های بزرگ 
دانش بنیان رخ نمی دهد و لذا برای این تغییر که به زودی و به سهولت در دسترس نیست، 
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نقش موثر وزارت خانه های صمت و علوم در مسیر پیشرفت قانون جهش تولید دانش بنیان

ایران در رتبه ۴۳ خروجی های نوآورانه در دنیا؛ رتبه دوم نوآوری در آسیای مرکزی و جنوبی

نیازمند تدبیر مستمر برای کیفیت رشد اقتصادی هستیم.
وی با اشاره به اینکه یکی از مهمترین دستورکارهای ما در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۱۰ است 
و در واقع عبور از فضای گلخانه ای زیست بوم دانش بنیان به سمت مزارع تولیدات صنعتی 
دانش بنیان و رشد اقتصادی به شمار می رود، تاکید کرد: بنابراین در وزارت اقتصاد تلاش مان 
این بوده است که زمینه را برای این دگرگونی و چرخش از مدل رایج رشد اقتصادی به 
سمت مدل جدید فراهم کنیم و این موضوع نیازمند مقدماتی است که یک بخش از این 

مقدمات که به وزارت صنعت مرتبط است، مساله تأمین مالی است.
خاندوزی با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم مزارع جدیدمان سبزتر باشد باید به نحوی کانال های 
حرکت جریان آب، نقدینگی و تأمین مالی را هدایت کنیم که این بار این دسته از مزارع 
ما پربارتر عمل کنند، تصریح کرد: لذا یک اتفاق مربوط به صندوق های فناوری است که 
افزایش سرمایه آن 3۰۰ میلیارد تومان در ذیل تبصره ۱8 بودجه امسال صورت می گیرد 
ــتیم عدد بالاتری را درنظر بگیریم اما محدودیتی از سمت سهامدار  و البته ما آماده هس

خصوصی وجود داشت.
وی با اشاره به اینکه در کنار مساله صندوق ها دو عنصر تضمین و وثایق برای شرکت ها 
ــامانه ستاره را ایجاد  ــعه دامنه وثایق در س در حوزه تأمین مالی حائز اهمیت بود و توس
ــات تضمین که موضوع ماده ۹  ــان کرد:  تلاش کردیم آئین نامه مؤسس کردیم، خاطرنش
قانون حداکثری است را تعیین تکلیف کنیم. همچنین اقدام دیگر ما ابلاغ دستورالعمل 
ارزشگذاری شرکت های دانش بنیان بود که همه اینها در بلندتر کردن نظام تأمین مالی 

شرکت های دانش بنیان حائز اهمیت است.
وزیر امور اقتصاد و دارایی با اشاره به افزایش ۱6۰ درصدی تسهیلات شرکت های دانش بنیان 
در سال گذشته، بیان داشت: امسال در پنج ماهه ابتدای سال این تسهیلات 26۰ درصد 

افزایش داشته است.
وی اضافه کرد: ما تمام عیار پای کار تحول و چرخش به سمت دانش بنیان شدن رشد و 
صنعت کشور هستیم و همچنین موضوع نظام ترکیبات سیاست پولی نیز حائز اهمیت 
است و باید بدانیم که بدون اینکه هدف تورمی را سازگار با هدف رشد اقتصادی درنظر 

بگیریم، مسیر دیگری در اقتصاد ایران نداریم.
ــی خوبی که در حوزه پولی و مالی صورت گرفته  خاندوزی گفت: امروز با انضباط  بخش
نیازمند آن هستیم که به شکل ویژه مسیرهای سبز برای بخش های پیشران )شرکت های 
صلاحیت دار( را باز کنیم و باید برای شرکت های پیشران مسیر سبز تأمین مالی را باز کنیم 

و اگر این اتفاق رخ ندهد به اهدافمان نخواهیم رسید.

ــه مجلس شورای اسلامی گفت: تبدیل اقتصاد به اقتصاد دانش بنیان،  عضو هیات رئیس
نیازمند حضور جدی وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری 

و شبکه بانکی در این مسیر است. سیدمحسن دهنوی در نخستین رویداد ملی صنعت 
دانش بنیان، گفت: تا قبل از حضور علی آبادی در وزارت صمت، پیشرفت قانون جهش 
تولید دانش بنیان تنها 3۰ درصد اجرایی شده بود که درحال حاضر در این حوزه اقدامات 
شایسته ای صورت گرفته است. وی با بیان اینکه انتظارمان  سرمایه گذاری های بزرگ در 
بخش دانش بنیان توسط سازمان های توسعه ای است، افزود: با توجه به اینکه به شرکت های 
بزرگ اعلام شده تا ۱۰ درصد از اعتبار مالیاتی خود را به فن آوری اختصاص دهند، اما تعداد 

کمی از شرکت ها این اقدام را انجام داده اند.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: تبدیل اقتصاد به اقتصاد دانش بنیان، 
نیازمند حضور جدی وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت علوم، تحقیقات و فن آوری و 
شبکه بانکی در این مسیر است. وی با تاکید بر اینکه نظام بانکی باید در حوزه دانش بنیان ها 
حضور داشته باشد، یادآور شد: شبکه بانکی باید در کنار شرکت های بزرگ و وزارت خانه ها 

قرار بگیرد و امیدواریم این مهم اتفاق بیافتد.
دهنوی همچنین اعلام کرد که در مجلس شورای اسلامی مخالف تفکیک وزارت صنعت 

معدن و تجارت هستیم.

ــاخص جهانی نوآوری، ایران از لحاظ این شاخص در بین  ــاس تازه ترین گزارش ش بر اس
کشورهای منطقه آسیای مرکزی و جنوبی در جایگاه دوم قرار گرفته و در ارکان پیچیدگی 
ــاخص به ترتیب حائز  بازار، خروجی های نوآورانه و خروجی های دانش و فناوری این ش

رتبه های ۱۹، ۴3 و ۵۵ جهان شده است.
براساس  شانزدهمین گزارش شاخص جهانی نوآوری )GII( که طی رویدادی به میزبانی 
سازمان جهانی مالکیت فکری )وایپو( اعلام شد، ایران در بین ۱32 کشور جهان در جایگاه 
ــط به پایین  ــور های با درآمد متوس ــور که در گروه کش 62 قرار گرفته و در بین 37 کش

دسته بندی می شوند در رتبه ششم قرار دارد.
ــور منطقه آسیای مرکزی و جنوبی در جایگاه دوم قرار گرفته   از طرفی در میان ۱۰ کش

است.
ــال، رابطه بین سطح درآمد )GDP سرانه( و عملکرد  از دیگر خروجی های گزارش امس
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نوآوری )نمره GII( و خط روند عملکرد نوآوری مورد انتظار با توجه به سطح درآمد است. 
به طوری که اقتصادهایی که بالاتر از خط روند، ظاهر می شوند، بهتر از حد انتظار عمل 
کرده اند و اقتصادهایی که پایین خط روند هستند عملکرد کمتری نسبت به انتظارات دارند. 
با این تعریف، ایران بالای خط روند قرار گرفته و عملکرد بهتری نسبت به سطح درآمد 

خود داشته است.
بهترین رتبه های کسب شده توسط ایران در ارکان پیچیدگی بازار، خروجی های نوآورانه و 
خروجی های دانش و فناوری هستند که به ترتیب رتبه ۱۹، ۴3 و ۵۵ را به خود اختصاص 

داده اند.
ــه صورت کلی، ایران در بروندادهای دانش و فناوری، خروجی های خلاقانه، پیچیدگی  ب
بازار، سرمایه انسانی و تحقیقات و زیرساخت بالاتر از میانگین گروه با درآمد متوسط به 
پایین عمل می کند. از طرفی ایران در این ارکان به غیر از رکن زیرساخت، بالاتر از میانگین 

منطقه ای )آسیای مرکزی و جنوبی( عمل کرده است.
ــاخص 6.2.2 که در گزارش 2۰22 تحت عنوان »کسب وکارهای جدید« و در  در زیر ش
گزارش جدید، تحت عنوان »ارزش یونیکورن« مطرح شده رتبه ایران از ۹۰ در سال 2۰22 

به ۴8 در سال 2۰23 صعود کرده است.
ــاخص، اطلاعاتی از ایران برای ارزیابی در دسترس  ــاخص در مورد ۱۰ ش از میان 8۰ ش
نبوده  است. همچنین اطلاعات ۱8 شاخص بروز نیست که برنامه ریزی و هماهنگی بین 
نهادی و با نهاد ارزیاب نیاز است تا ارزیابی دقیق تر و واقعی تری از وضعیت توسعه نوآوری 
کشور لحاظ شود. همانند سال گذشته، سه دانشگاه برتر کشور به ترتیب صنعتی شریف، 
صنعتی امیرکبیر و تهران بوده اند  همچنین تنها شرکتی که ارزیابی برند به وسیله شرکت 
ــت که ارزشی معادل  ــارگاد اس ــت، بانک پاس BRAND FINANCE انجام داده اس

7۵8.6 میلیون دلار را کسب کرده است.
ــته، از نظر شاخص های خروجی نوآوری نسبت  ــور ایران همانند سال های گذش کش
به ورودی های نوآوری رتبه بهتری کسب کرده است. نقاط قوت اصلی نوآوری ایران 
ــاس مبدا« با رتبه ۱، »درصد فارغ التحصیلان علوم و  ــاخص »علائم تجاری بر اس ش
مهندسی« با رتبه سه، ارزش بازار با رتبه پنج و شکل گیری سرمایه ناخالص با رتبه 

۹ جهان است.

در جدول، ۱۰ شاخص برتر  کشور ایران در شاخص نوآوری در سال ۳۰۲۳ آورده 
شده است:

 از نظر خروجی های دانش و فناوری نیز، ایران در شاخص »حق اختراع بر اساس مبدا« 
ــت که شاخص  ــب کرده اس و »هزینه های نرم افزاری« به ترتیب رتبه ۱3 و ۱6 را کس
اخیر نسبت به سال 2۰22 بهبود یافته و رتبه بهتری کسب کرده است. همچنین رتبه 
شاخص »اختراعات PCT«، ۴۰ است که نسبت به سال گذشته تغییر چندانی نداشته 

است.

نکته جالب توجه در مقایسه ایران با کشورهای منطقه اینکه کشورهای ایران و اندونزی 
از نظر شاخص نوآوری در یک سطح بوده و لذا فرصت های همکاری  دو جانبه فناورانه و 

نوآورانه می تواند به ارتقای جایگاه هر دو کشور بیانجامد.
در کل شاخص های بهبود یافته سال 2۰23 نسبت به سال 2۰22 شامل اثربخشی دولت، 
ــگران، پایداری اکولوژیکی، تولید ناخالص داخلی به واحد  ــب و کار، پژوهش محیط کس
مصرف انرژی، مقیاس بازار داخلی، اشتغال دانش بنیان، نفوذ دانش، خانواده های اختراع، 
ــالا، واردات خدمات ICT، هزینه های  ــری، واردات با فناوری ب پرداخت های مالکیت فک
نرم افزاری، رسیدهای مالکیت فکری، پیچیدگی های تولید و صادرات، ارزش برند جهانی و 

صادرات کالاهای خلاق هستند.
وضعیت نوآوری کشور در تعدادی از سنجه ها به گونه ای است که ضرورت برنامه ریزی برای 
بهبود برخی از زیرساخت ها، تنظیم گری، سیاست گذاری و بازنگری در برخی از قوانین و 

سیاست های موجود را نشان می دهد.
ــی به فناوری اطلاعات و  ــنجه های نیازمند رویکردهای تحولی، دسترس مهمترین س
ــره وری نیروی کار، تولیدات  ــات، خدمات برخط دولت، تنوع صنایع داخلی، به ارتباط
مبتنی برفناوری های پیشرفته، صادرات محصولات با فناوری های پیشرفته و عملکرد 

لجستیک هستند.
همچنین گزارش سال جاری شاخص جهانی نواوری با رویکرد خوشه های علم و فناوری 
ارزیابی شده بود که شش خوشه از ده خوشه برتر در منطقه شرق آسیا و در کشورهای 
ژاپن، کره و چین متمرکز هستند. شهر تهران نیز با رتبه 3۴ جزو ۱۰۰ خوشه برتر علم و 
فناوری دنیا شناخته شده که دارای مقالات و درخواست های ثبت اختراع از مسیر معاهده 

PCT بوده است.

فقدان آزمایشگاه های تخصصی اعتبارسنجی محصولات هوش مصنوعی در کشور

عدم شفافیت بازار و ضعف در رقابتی بودن بازار، نبود آزمایشگاه های تخصصی ارزیابی و 
اعتبارسنجی محصولات و خدمات هوش مصنوعی و شناخت ناکافی مدیران صنعتی از 
قابلیت ها، ظرفیت ها و راهکارهای هوش مصنوعی از جمله موانع فعالین حوزه صنایع و 

معادن در ارتباط با فناوری هوش مصنوعی و رباتیک است.
نشست  »هوش مصنوعی در صنایع و معادن« با همکاری ستاد توسعه فناوری های هوش 
مصنوعی و رباتیک و کمیسیون هوش مصنوعی و علم داده نظام صنفی رایانه ای برگزار 
شد.در ابتدای این نشست، رشاد حسینی، دبیر ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی 
و رباتیک ضمن خیر مقدم به مهمانان به تشریح اولویت های برنامه های ستاد پرداخت 
ــعه فناوری در قالب طرح های همکاری میان  که از جمله آنها حمایت از طرح های توس
ــرکت های دانش بنیان و صنعتی، حمایت از پروژه های تحقیق و توسعه  ــگاه ها، ش دانش
صنایع و شرکت های بزرگ با استفاده از ظرفیت اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه، حمایت از 
طرح های تجاری سازی فناوری متناسب با نیاز های جامعه و اقتصاد، حمایت از برنامه های 
شتابدهی، مراکز نوآوری تخصصی، مشارکت در تدوین و به روز رسانی استانداردهای مرتبط 
با فناوری، حمایت از توسعه و ارتقاء هدفمند زیرساخت های تخصصی فناوری های اولویت دار 
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تاثیر جاری سازی کلان روندهای حوزه فاوای مخابرات در بخش های مختلف فناوری

و فعالیتهای ترویجی، فرهنگسازی و پذیرش فناوری، پایش و رصد فناوری در کشور است.
حسینی تاکید کرد که راه حل توسعه سریع فناوری در کشور، تحریک سمت تقاضا است 
به طوری که شرکت های صنعتی، مالی و تجاری ترغیب به اعلام نیازها شوند تا شرکتهای 

دانش بنیان و هسته های نوآور بتوانند برای آن نیازها راه حل ارایه نمایند.
در ادامه نشست، میهمانان به طرح نقطه نظرات و موانع حوزه فعالیت خود در ارتباط با 
ــی به دادگان  فناوری هوش مصنوعی و رباتیک پرداختند که از جمله آنها عدم دسترس
صنعتی، جذب و نگهداشت منابع انسانی، عدم شفافیت بازار و ضعف در رقابتی بودن بازار، 
فرآیند اخذ مجوزهای مختلف از جمله مجوز پدافند غیر عامل و مجوز افتا، نیاز به مشارکت 
ــازی و تسهیل گری، عدم وجود  ــازی، مکلف س جدی نهادهای حاکمیتی برای اعتمادس
آزمایشگاه های تخصصی ارزیابی و اعتبارسنجی محصولات و خدمات هوش مصنوعی، عدم 

ظرفیت سازی برای پروژه های هوشمندسازی و هوش مصنوعی و شناخت ناکافی مدیران 
صنعتی از قابلیت ها، ظرفیت ها و راه کارهای هوش مصنوعی.

ــتاد با بیان اینکه توسعه فناوری هوش  ــری، معاون س در بخش جمع بندی، هادی عاش
ــتاد است، حمایت از شرکت های خصوصی در بخش  مصنوعی و رباتیک هدف اصلی س

توسعه علم و فناوری را از وظایف اصلی ستاد برشمرد.
وی با نقل جمله ای از زنده یاد سعید کاظمی آشتیانی که گفته بود »امروز ما موثریم و 
فردا اثری از ما خواهد بود؛ تلاش کنیم فردا اثر خوبی به جا بگذاریم« اظهار امیدواری کرد 
که با تعامل موثر بین ستاد توسعه فناوری های هوش مصنوعی و رباتیک، ستادهای اقتصاد 
دانش بنیان معاونت علمی و شرکت های فعال بتوان به دستاوردهای خوبی در حوزه ارتباط 

با صنعت و تحریک سمت تقاضا رسید.

معاون فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران گفت: جاری سازی کلان روندهای مهم در 
سیستم فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران می تواند در حوزه های جدید و پیشران 
بخش فناوری مانند هوش مصنوعی، بیگ دیتا، اینترنت اشیا، حمایت مستمر از ایده های 
اجرایی حوزه های دانش بنیان و استقرار فناوری محوری در بخش های مختلف سازمان، تاثیر 

متناسب و ارزشمندی داشته باشد.
سید میثم سیدصالحی با بیان اینکه توسعه فناوری اطلاعات نیازمند دوکار بزرگ است، 
ــرمایه گذاری متناسب با طرح تغییر ساختار حوزه فناوری اطلاعات یکی از  ادامه داد: س
اقدامات مهمی است که باید انجام شود، ضمن اینکه استقرار  و استفاده سامانه های حوزه 
فناوری اطلاعات، نیازمند همکاری و همگرایی همه مدیران مخابرات و تمام معاونت ها است 

تا اثرات آن را در رضایتمندی مشتریان مشاهده کنیم.
سیدصالحی درباره بخش های تغییر ساختار و معماری حوزه فناوری اطلاعات تشریح کرد: 
بهبود مستمر و تداوم خدمات، تحلیل و توسعه، و مدیریت خدمت سه بخش اصلی شرح 

وظایف در ساختار جدید است.
وی با بیان اینکه وظایف تیم های کاری در چارت و ساختار جدید کاملا مشخص شده 
ــازی و بهره وری در ایجاد ارزش های روزافزون برای تمام  است، خاطرنشان کرد: بهینه س
ذی نفعان؛ از طریق جاری سازی کلان روندهای فناوری با پیشرانی فناوری اطلاعات در ایجاد 
فرصت های جدید، پاسخ به نیازمندی ها و حل چالش های موجود و آتی سازمان بر پایه 
ارزش های یکپارچگی، خدمت محوری، چابکی، سادگی و غیرمتمرکز بودن در همه شئون 

از جمله پیشران های حرکت به سمت فناوری اطلاعات پیشرو است.
ــیدصالحی، معاون فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران، با توصیف این موضوع که  س
ــازی و بهره وری در سازمان به نفع ذی نفعان  کلیدواژه تغییر در حوزه آی تی، بهینه س
ــت، اظهارداشت: اجرای معماری جدید فناوری اطلاعات و استقرار سامانه های افتتاح  اس
شده نیازمند همکاری و همگرایی همه مدیران مخابرات است تا اثرات آن را در رضایتمندی 
مشتریان مشاهده کنیم.وی با بیان اینکه فناوری کانون تحول و پیشران هر صنعتی به ویژه 
صنعت آی سی تی و حوزه فعالیت شرکت مخابرات است، گفت: کلیدواژه تغییر در حوزه 
فناوری اطلاعات، تعریف ماموریت به نحوی است که ارتباط افقی و عمودی با بخش های 

دیگر در درون سازمان برقرار شود.
سیدصالحی با بیان اینکه این همان بازمعماری حوزه فناوری اطلاعات است، اظهارداشت: 
بازمعماری اتفاق افتاده در ایجاد فرصت های جدید، پاسخ به نیازمندی ها و حل چالش 

ــازمان، مفید و موجب انعطاف پذیری، چابکی و استفاده از  های موجود در بخش IT س
ظرفیت مناطق در حل مشکلات و مسائل روزمره یا غیرمترقبه حوزه آی تی خواهد شد.

وی با بیان اینکه فناوری اطلاعات باید بهینه سازی و بهره وری در سازمان به نفع ذی نفعان 
ایجاد کند، گفت: این تغییر مبتنی بر زیست بوم فناوری اطلاعات و به نحوی است که 

ویژگی های انعطاف پذیری، چابکی و پویایی مبتنی بر کلان روند را دنبال می کند.
سیدصالحی افزود: به همین دلیل باید دنبال موضوعاتی باشیم که در حوزه تغییرات عمیق 
و ساختاری مانند هوش مصنوعی، اینترنت اشیا، کلان داده یا بیگ دیتا است. تمرکز در 
مدیریت داده ها، تعیین سطح دسترسی با هدف ارائه ساختار سازمانی بر مبنای خدمات و 

اپلیکیشن است، مرحله بعدی، جاری سازی این کلان روند شناسایی شده است.
وی خاطرنشان کرد: فرآیند طراحی و معماری ساختارجدید فناوری اطلاعات بر اساس 
الگوی TOGAF و سازماندهی بر مبنای خدمات و اپلیکیشن ها در راستای بهبود و ایجاد 

سامانه جامع فناوری اطلاعات است.
سیدصالحی خاطرنشان کرد: در این مسیر استفاده از تلکام اپلیکیشن مپ TAM به بهبود 
سامانه های موجود و ایجاد سامانه های لازم در فرایندها برمبنای معماری سازمانی تصویب 
شده توصیه می شود.وی افزود: فرایندهایی که بر مبنـای معمـــاری سازمـــانی انجــام 
ــته های کاری است که هر بسته کاری شامل یک یا چند فعالیت، روش،  ــود، بس می ش
فرایند یا سرویس فناوری اطلاعات است.معاون فناوری اطلاعات در مورد معماری جدید 
در راستای تغییر رویکرد فناوری اطلاعات گفت: جاری سازی کلان روندهای سیستم با 
پیشرانی حوزه فناوری اطلاعات انجام می شود ، چون فناوری کانون تحول در هر صنعتی 

به ویژه در صنعت آی سی تی به عنوان حوزه فعالیت مخابرات است.
وی تاکید کرد: اگر تحول اساسی در فضای بیرونی فناوری اطلاعات اتفاق نیفتد، مخابرات 
دچار آسیب می شود و کل بازار ارتباطی کشور لازم است با شرایطــی پیــش رود که 
ــتماتیک  لایــه هایی از تغییرات حوزه معماری فناوری اطلاعات در آن به صورت سیس
لحاظ شود.معاون فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران افزود: چابکی به معنی واکنش 
متناسب به اتفافات و سادگی در فرایندها از ارزش ها و رویکردهای مهم تحول موردنظر در 
فناوری است تا مشتریان در بخش های مختلف بتوانند به راحتی و سهولت و کاربرپسند 

بودن از آن استفاده کنند.
سیدصالحی افزود: غیر متمرکز بودن در عین یکپارچگی مزیت هایی دارد، زیرا ماموریت 

سازمان در این راستا تعریف شده که در عین عدم تمرکز، یکپارچگی را شامل شود.
وی گفت: در این ماموریت و معماری سازمانی، نقش هر فرد در حوزه فناوری از بالاترین 
پست سازمانی تا پایین ترین پست ها مشخص است و همه کارکنان به صورت افقی در 

ارتباط مداوم برای تحول و رشد همه جانبه در ایفای نقش و وظیفه خود، آگاه هستند.
معاون فناوری اطلاعات شرکت مخابرات ایران افزود: ارزش یکپارچگی محصولات با سایر 
ــوم هایی کلیدی در تحول فناوری  ــازمان و عدم فعالیت جزیره ای، مفه بخش های س

اطلاعات است.
ــازی کلان روندهای مهم در سیستم  سیدصالحی همچنین خاطرنشان کرد: جاری س
ــرکت مخابرات ایران می تواند در حوزه های جدید و پیشران بخش  فناوری اطلاعات ش
فناوری مانند هوش مصنوعی، بیگ دیتا، اینترنت اشیا، حمایت مستمر از ایده های اجرایی 
ــتقرار فناوری محوری در بخش های مختلف سازمان، تاثیر  حوزه های دانش بنیان و اس

متناسب و ارزشمندی داشته باشد.
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سند هوش مصنوعی در وزارت ارتباطات تدوین شد

چت جی پی تی حالا می تواند ببیند، بشنود و حرف بزند

هالیوود می خواهد هوش مصنوعی را با آثار نویسندگان آموزش دهد

ــتودیوهای هالیوودی که تصور می کنند آینده فیلمسازی وابسته به  مدیران برخی اس
هوش مصنوعی است، می خواهند امکان استفاده از این فناوری را حفظ کنند

ــتودیوهای  ــتریت ژورنال به نقل از منابع آگاه گزارش داد که گرچه اس روزنامه وال اس
هالیوودی با اتحادیه نویسندگان آمریکا برای پایان اعتصاب ۱۴6 روزه به توافق رسیده اند، 
ــندگان برای آموزش مدل های هوش مصنوعی  ــتودیوها قصد دارند از آثار نویس اما اس
ــندگان بابت این قضیه از استودیوها پول  ــاس این گزارش، نویس ــتفاده کنند.بر اس اس
دریافت می کنند، که به منزله بردی برای آنهاست. در عین حال، مدیران استودیوها که 
تصور می کنند آینده فیلمسازی تا حدود زیادی وابسته به هوش مصنوعی خواهد بود، 

می خواهند امکان استفاده از این فناوری را برای فیلمنامه نویسی حفظ کنند.
اتحادیه نویسندگان آمریکا، که حدود ۱۱۵۰۰ فیلمنامه نویس سینمایی و تلویزیونی را 

نمایندگی می کند، به توافق اولیه سه ساله با استودیوهای بزرگ دست یافت.
این توافق نامه را باید رهبران و اعضای اتحادیه تصویب کنند تا اجرایی شود. در صورتی 
که این توافق سر بگیرد، یکی از دو اعتصاب هنری بزرگ در آمریکا به احتمال زیاد به 

زودی پایان خواهد یافت.
به موازات اعتصاب نویسندگان، اعتصاب اتحادیه بازیگران نیز در جریان است. مطالبات 

آنها نیز شامل دریافت دستمزد بالاتر و محافظت در برابر هوش مصنوعی است.
در عین حال، در واقعه ای که می تواند موجد وقفه ای دیگر در کار هالیوود باشد، دوبلورها 
و هنرپیشه های موشن کپچر بازی های کامپیوتری رای دادند که در صورت عدم موفقیت 

مذاکرات درباره شرایط کاری خود اعتصاب کنند.

اعتصاب اتحادیه نویسندگان آمریکا، که از روز دوم ماه مه 2۰23 آغاز شد، تاکنون دومین 
اعتصاب طولانی تاریخ هالیوود بوده است. رکورددار اعتصابات، اعتصاب ۱۵۴ روزه همین 

اتحادیه علیه هالیوود در سال ۱۹88 است.
ــت. پروژه های  ــته اس ــندگان تأثیرات فوری روی روند کار هالیوود داش اعتصاب نویس
فیلمسازی در لس آنجلس بین آوریل و ژوئن 2۰23 در مقایسه با زمان مشابه پارسال 
2۹ درصد کاهش داشت. طیف گسترده ای از پروژه های بزرگ در حال اجرا نیز نیمه کاره 

متوقف شد یا به تعویق افتاد.

بنا بر اعلام شرکت اوپن ای آی، چت  جی پی تی یک به روز رسانی جدید دارد که به این 
ابزار فراگیر هوش مصنوعی امکان می دهد ببیند، بشنود و صحبت کند.

شرکت اوپن ای آی در پستی وبلاگی اعلام کرد که به روزرسانی ربات چت هوش مصنوعی 
اوپن ای آی به کاربران اجازه خواهد داد تا مکالمه صوتی با این ربات چت هوش مصنوعی 

داشته باشند و همچنین با استفاده از تصویر، با آن تعامل داشته باشند.
این شرکت همچنین در پستی در اکس/توییتر نوشت: »چت جی پی تی حالا می تواند 

ببیند، بشنود، و صحبت کند.«
این قابلیت ها »در دو هفته آینده« در دسترس خواهد بود و به کاربران امکان می دهد »با 

استفاده از صدا، مکالمه ای دوطرفه« با دستیار هوش مصنوعی داشته باشند.
به گفته اوپن  ای آی، با این قابلیت های جدید، چت جی پی تی می تواند برای »درخواست 
قصه شب برای خانواده تان، یا حل و فصل بحث سر میز شام« کاربرد داشته باشد، که چت 
جی پی تی را به خدماتی که دستیار هوش مصنوعی الکسای آمازون یا سیری اپل ارائه 

می دهند نزدیک تر می کند.
ــتراک  اوپن ای آی برای نمایش نمونه ای از نحوه کارکرد این قابلیت، ویدیویی را به اش
گذاشت که در آن کاربری از چت جی پی تی می خواهد داستانی درباره »خارپشت معرکه 

آفتاب گردانی به نام لری« بگوید.

ــند هوش  ــارت راهبردی وزارت ارتباطات از تدوین س ــاون برنامه ریزی و نظ مع
مصنوعی خبر داد و گفت که نیاز به تحول ساختاری برای توسعه هوش مصنوعی 
داریم و این تحولات در وزارت ارتباطات ایجاد شده است و باید بتوانیم نفوذ هوش 

مصنوعی را در صنایع و بخش های مهم اقتصادی افزایش دهیم. 
علی اصغر انصاری در نشست تخصصی »اولویت ها و تقسیم کار ملی در حکمرانی 
هوش مصنوعی« با بیان اینکه سند و نقشه راهی در حوزه هوش مصنوعی در این 
وزارتخانه نوشته شده، گفت: این سند را در شورای عالی انقلاب فرهنگی و مرکز 

ملی فضای مجازی تشریح کرده ایم.
وی افزود: نکته مهم این است که در احکام برنامه هفتم چند حکم درباره هوش 
مصنوعی به صراحت صحبت می کند و بهتر است مرکز پژوهش های مجلس روی 

این احکام بحث و بررسی کند.
ــعه هوش  ــاختاری برای توس انصاری در پایان با تاکید بر اینکه نیاز به تحول س
ــده است و باید  مصنوعی داریم، گفت: این تحولات در وزارت ارتباطات ایجاد ش
ــع و بخش های مهم اقتصادی افزایش  ــم نفوذ هوش مصنوعی را در صنای بتوانی

دهیم.
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تلاش فیس بوک برای جذب کاربران جوان با توسعه ربات های هوش مصنوعی

نگرانی جوانان و خوش بینی مدیران ایتالیایی از تاثیرات هوش مصنوعی

ربات چت با صدایی شبیه انسان به سوال پاسخ می دهد و همچنین به سوال هایی مانند 
»خانه اش چه شکلی است؟« و »دوست صمیمی اش چه کسی است؟« جواب می دهد.

چت جی پی تی الان می تواند ببیند، بشنود، و حرف بزند. کاربران می توانند مکالمه های 
ــته باشند )آی اواس و اندروید( و تصاویر را به گفت و گوها  صوتی با چت جی پی تی داش

اضافه کنند )روی تمام بسترها(.
به گفته اوپن ای آی، قابلیت صوتی با استفاده از یک مدل تبدیل متن به گفتار پشتیبانی 

می شود که از متن و نمونه گفتاری چند ثانیه ای صدای شبیه انسان تولید می کند.
این شرکت گفت: »ما برای خلق هر کدام از این صداها، با صداپیشگان حرفه ای همکاری 
کردیم. ما همچنین از ویسپر، سیستم تشخیص گفتار متن باز شرکت خودمان، استفاده 

کردیم تا صحبت های شفاهی شما را به شکل متن رونویسی کنیم.«
ــت که فناوری صوتی جدید قادر است از فقط  ــرکت هوش مصنوعی معتقد اس این ش
ــبیه واقعی بسازد، و می تواند راه را برای  چند ثانیه گفتار واقعی، صداهای مصنوعی ش

اپلیکیشن های خلاقانه زیادی باز کند.
با وجود این، شرکت اوپن ای آی همچنین هشدار داده است که قابلیت های جدید ممکن 
است خطرهای جدیدی ایجاد کنند »مانند این احتمال که افراد دارای سوءنیت خود را 

جای چهره های سرشناس جا بزنند یا اقدام به کلاهبرداری کنند«.
ــوش مصنوعی به کاربران امکان می دهد که  ــانی مهم دیگر این ربات چت ه به روز رس

تصویری را بارگذاری کنند و از چت جی پی تی در موردش سوال کنند.
اوپن ای آی توضیح داد: »علت روشن نشدن کباب پز را عیب یابی کنید، محتویات یخچال 
را وارسی و برای غذا برنامه ریزی کنید، یا یک نمودار پیچیده را برای داده های مرتبط با 

کار تجزیه و تحلیل کنید.«
به گفته این شرکت، قابلیت جدید همچنین به کاربران امکان می دهد با استفاده از ابزار 

ترسیم اپلیکیشن موبایل چت جی پی تی، روی بخش خاصی از تصویر تمرکز کنند.
این نوع تشخیص چندوجهی ربات چت از مدتی قبل پیش بینی می شد، و این شناخت 
ــی ـGPT( 3.۵-3.۵( و جی پی تی-۴  ــی جی پی ت ــا مدل چندوجه تصویری جدید ب

)GPT-۴( پشتیبانی می شود.
این مدل ها می توانند مهارت های منطق زبانی شان را برای انواع تصاویر، از جمله عکس، 

نماگرفت )اسکرین شات( و مدارک، به کار ببرند.
به گفته اوپن ای آی، قابلیت های جدید به زودی برای مشترکان پولی سرویس های چت 

جی پی تی پلاس و اینترپرایز در اپلیکیشن در دسترس خواهد بود.    
این شرکت هوش مصنوعی گفت: »هیجان زده ایم که پس از آن، به زودی این قابلیت ها را 

در دسترس سایر گروه های کاربران، از جمله طراحان و سازندگان، قرار دهیم.«

شرکت متا، صاحب اپلیکیشن و وب سایت فیس بوک این روزها کار بر روی توسعه ده ها 
چت ربات شخصی هوش مصنوعی را به عنوان راهی برای جذب کاربران جوان آغاز کرده 
است.به گفته منابع آگاه، متا در حال کار بر روی آزمایش ربات های هوش مصنوعی به 

دست کارمندان است. بعلاوه، طبق گفته وال استریت ژورنال، ربات ها قرار است به عنوان 
وسیله ای برای تقویت تعامل با کاربران استفاده شوند، به ویژه از آنجایی که برخی از آنها 
مهارت های مرتبط با بهره وری مانند توانایی کمک به برنامه نویسی یا کارهای دیگر را نیز 
دارند.این تصمیم در چارچوب برنامه متا برای جذب نوجوانانی است که در دوره اخیر 

اسیر تیک تاک شده اند.
ــوان و نوجوان را به خود جذب کند، به ویژه  ــرکت واقعاً علاقه دارد کاربران ج این ش
پس از ظهور اپلیکیشن چینی تیک تاک که در دو سال گذشته بسیاری از نوجوانان 
ــت.این هدف آن قدر برای متا مهم بود که باعث شد  ــانده اس ــمت خود کش را به س
مارک زاکربرگ، مدیرعامل متا در اکتبر 2۰2۱ بگوید این شرکت به جای بهینه سازی 
ــاس جوانان و  ــد دارد اولویت های خود را از نو بر اس ــن، قص ــات برای افراد مس خدم

نوجوانان تعیین کند.
ــته که ChatGPT راه اندازی شـــد، متا کار  ــت که از نوامبر گذش ــایان ذکر اس ش
ــتفاده از قابلیت های هوش  ــش های هوش مصنوعی خود را دوباره بر روی اس بخـــ

مصنوعی مولد در برنامه های مختلف این شرکت متمرکز کرده است.

جوانان ایتالیایی در مقایسه با مدیران، نگرانی های بیشتری نسبت به تأثیر هوش مصنوعی بر کارها 
و زندگی خود دارند.یک مطالعه که بر اساس تقریبا 3۰ هزار مصاحبه با نیروی کار انجام شده نشان 
ــاله احساس می کنند که تحت تأثیر هوش مصنوعی قرار  می دهد که ۴۴ درصد از افراد ۱6 تا 26 س
گرفته اند و از آن نگرانند. این نگرانی در گروه های سنی دیگر کمتر است و در افراد مسن تر حدود 32 
درصد احساس نگرانی وجود دارد.همچنین مطالعه نشان می دهد جوانان ایتالیایی نگرانند که ممکن 
است در یادگیری مهارت های مورد نیاز برای بهره مندی از هوش مصنوعی عقب بیفتند. در حال حاضر، 
۵7 درصد از افراد ایتالیایی اعلام کرده اند که هیچ راهنمایی یا دوره آموزشی خاصی برای بهره مندی 
از هوش مصنوعی در کارهای خود دریافت نکرده اند. این مسئله نشان دهنده نیاز به توجه بیشتر به 
آموزش و ارتقای مهارت های نرم در مواجهه با هوش مصنوعی است. از میان افراد مصاحبه شونده، 6۰ 

درصد معتقدند که هوش مصنوعی منجر به تغییرات مهمی در روش های کاری در آینده می شود.
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بانک مرکزی ویتنام به دنبال استفاده از تاییدیه های بیومتریک برای تراکنش های آنلاین 

ایلان ماسک: هوش انسانی در معرض خطر مغلوب شدن توسط هوش دیجیتال است

بانک مرکزی ویتنام به دنبال اجباری نمودن استفاده از تاییدیه های بیومتریک برای تمامی 
تراکنش های مالی بالاتر از یک مبلغ معین به طور مثال ۱۰ میلیون دونگ معادل ۴۱۱ دلار 

است.معاون مدیر بخش پرداخت های بانک مرکزی ویتنام در کنفرانسی با عنوان »حفاظت 
از حساب های بانکی در مقابل ریسک های تقلب« اعلام داشته، استفاده از عوامل زیستی و 
بیومتریک نظیر اثرانگشت، چشم، صدا و تصویر و همچنین صورت از جمله مواردی است 
که می تواند برای کمک به جلوگیری از تقلب در تراکنش های مالی مورد استفاده قرار گیرد.

بر اساس گزارش اتحاد جهانی علیه تقلب مالی، ویتنام دارای یکی از بالاترین نرخ های جرایم 
سایبری با 87هزار فقره در سال 2۰22 بوده است. در سال 2۰2۱، قربانیان جرایم سایبری 
در ویتنام نزدیک به 37۴ میلیون دلار را از دست داده اند که بطور متوسط ۴2۰۰ دلار برای 

هر جرم سایبری مالی به وقوع پیوسته بوده است.
این مقام بانک مرکزی ویتنام افزوده است جرایم سایبری در سالهای اخیر پیچیده تر شده و 
از این رو پیشنهاد اعمال محدودیت بر تراکنش سقف مبلغ بر تراکنش های مالی و همچنین 
استفاده از فاکتورهای بیومتریک و زیستی به جای استفاده از پیام های تاییدیه یکبار مصرف 
)OTP( ارائه شده است. در حال حاضر، ۹۰ درصد تراکنش های مالی در ویتنام در مبالغ 

کمتر از ۱۰ میلیون دلار صورت می پذیرد.

ــانی در معرض خطر مغلوب شدن توسط  ــت که هوش انس ــک گفته اس ایلان ماس
ــوند،  هوش دیجیتال خواهد بود، به دلیل اینکه مردم به اندازه کافی بچه دار نمی ش
ــت و در همین حال، میزان هوش کامپیوتری  ــان رو به کاهش اس میزان هوش انس
ــک به  ــزارش یورونیوز، از آنجایی که ایلان ماس ــور تصاعدی بالا می رود.به گ به ط
ــون اجازه دسترسی گسترده به حقایق زندگی اش را داده، کتاب حاوی  والتر آیزاکس
ــت جالب است. آیزاکسون، نویسنده کتاب پرفروش  مجموعه ای از نکات ریز و درش

زندگی نامه استیو جابز هم بوده است.
ــده، آورده شده  ــاره ش ــک که در کتاب به آنها اش در ادامه چند نکته از زندگی ماس

است.
۱. رابطه دشوار ماسک با پدرش

ماسک ۵2 ساله در آفریقای جنوبی به دنیا آمد و بزرگ شد. پدرش، ارول مهندس 
بود و رابطه خوبی با پسرش نداشت. آیزاکسون نوشته است که ارول »ایلان را اذیت 

می کرده است«.
ــای کتک زدن  ــک، کیمبال می گوید که بدترین خاطره زندگی اش تماش برادر ماس
ــط ارول بوده است. کیمبال می گوید: »پدرم قادر به کنترل احساساتش  ایلان توس

نبود.«
ارول نیز در مصاحبه با آیزاکسون اعتراف کرده که »سرسختی فیزیکی و احساسی« 

را در پسرانش تحریک کرده است. 
۲. ایلان ماسک با »ویروس ذهن بیدار« مشکل دارد

کمی قبل از اینکه ایلان ماسک شرکت توییتر را بخرد، او به آیزاکسون گفته بود که 
»ویروس ذهن بیمار« مانع از ایجاد یک تمدن فراسیاره ای خواهد شد.

ــت و فرهنگ  ــلاح »ویروس ذهن بیمار« یک اصطلاح تحقیرآمیز برای سیاس اصط
مترقی محسوب می شود. ماسک گفته بود: »تا زمانی که ویروس ذهن بیدار که اساسا 
ــتگی و به طور کلی ضد بشری است متوقف نشود، تمدن هرگز  ضدعلم، ضد شایس

چند سیاره ای نخواهد شد.«
۳. اژدهایی با نفس آتشین

بعد از اینکه ایلان ماسک شرکت توییتر را خرید، تیم اجرایی شرکت را اخراج کرد. او 
از چند ماه قبل، سهام قابل توجهی از توییتر را خریده بود و قرار بود با پاراگ آگراوال، 

مدیرعامل شرکت ملاقات کند.
پس از این ملاقات، ماسک گفته بود: »آنچه توییتر به آن نیاز دارد، یک اژدها با نفس 

آتشین است و پاراگ این اژدها نیست.«
۴. ماسک سعی کرد رودی جولیانی را به عنوان مشاور استخدام کند

ماسک در اوایل کار خودش در بخش مالی در سال 2۰۰۱ میلادی در فکر استخدام 

شهردار وقت نیویورک، رودی جولیانی به عنوان مشاور بود تا به او در تبدیل کسب 
و کار پی پل به بانک کمک کند.

ــرمایه گذار به نام مایکل موریتز به نیویورک رفتند تا  ــال، ماسک و یک س همان س
ــر؛ اما کارها خوب پیش  ــتخدام کنند یا خی ــد که آیا می توانند جولیانی را اس ببینن

نرفت. 
۵. ماسک نگران کاهش جمعیت جهان است

ــک برای تاسیس شرکت هوش مصنوعی »ایکس  ای آی«، مقابله  یکی از دلایل ماس
ــت.او در گفتگو با آیزاکسون گفته است که هوش  ــقوط جمعیت بوده اس با خطر س
انسانی در معرض خطر مغلوب شدن توسط هوش دیجیتال است و اینکه »به دلیل 
اینکه مردم به اندازه کافی بچه دار نمی شوند، میزان هوش انسان رو به کاهش است. 
در همین حال، میزان هوش کامپیوتری به طور تصاعدی بالا می رود«.زیلیس، مدیر 
اجرایی شرکت »نیورالینک« که متعلق به ماسک است نیز به آیزاکسون گفته است 
پس از شنیدن استدلال های ماسک درباره بچه دار شدن، به عنوان »نوعی مسئولیت 
ــده است.او گفت: »ماسک واقعا می خواهد  اجتماعی« از طریق آی وی اف بچه دار ش

افراد باهوش بچه دار شوند. بنابراین من را تشویق به این کار کرد.«
۶. ماسک به شدت نگران هوش مصنوعی است

ــک به آیزاکسون گفته است که آگاهی انسان با چشم انداز سیستم های هوش  ماس
مصنوعی فوق هوشمند و غیرقابل کنترل در معرض تهدید است.

او ادامه داده است: »برای ایمن سازی هوش مصنوعی چه کاری می توان انجام داد؟ 
ــانیم و  چه اقداماتی می توانیم انجام دهیم تا خطر هوش مصنوعی را به حداقل برس
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سرمایه گذاری در هوش مصنوعی؛ دلیل اصلی افزایش مصرف آب مایکروسافت

ضرورت حفاظت از حقوق نویسندگان در آموزش هوش مصنوعی

ــگاه کالیفرنیا در ریورساید که مسئولیت ارزیابی تأثیرات زیست  یکی از محققان دانش
محیطی هوش مصنوعی مولد را بر عهده دارد، ادعا کرد که یکی از دلایل اصلی افزایش 
ــرمایه گذاری کلان در هوش  ــوش مصنوعی از جمله س ــافت، ه مصرف آب مایکروس

مصنوعی مولد و همکاری با شرکت اوپن ای آی است.
گزارش های محیط زیستی جدید مایکروسافت و گوگل نشان دهنده افزایش قابل توجه 

آب مصرفی برای توسعه فناوری هوش مصنوعی است.
ــافت در گزارش خود اعلام کرده مصرف آب آن در 2۰22 میلادی نسبت به  مایکروس
سال قبل 3۵ درصد افزایش یافته و به حدود ۱.7 میلیارد گالن )6.۴ میلیارد لیتر( رسیده 
است. از سوی دیگر گوگل نیز از افزایش 2۰ درصدی مصرف آب در همین بازه زمانی 

خبر داده است.
شائولی رن یکی از محققان دانشگاه کالیفرنیا در ریورساید که مسئولیت ارزیابی تأثیرات 
زیست محیطی هوش مصنوعی مولد را برعهده دارد، در این باره می گوید: می توان ادعا 
ــافت، هوش مصنوعی از جمله  کرد یکی از دلایل اصلی افزایش مصرف آب مایکروس

سرمایه گذاری کلان در هوش مصنوعی مولد و همکاری با شرکت اوپن ای آی است.
این گزارش که در آوریل 2۰23 میلادی منتشر شده، نشان می دهد آموزش چت جی 
ــت.  ــه به تنهایی حدود 8۵ هزار گالن )7۰۰ هزار لیتر( آب مصرف کرده اس پی تی س
همچنین تخمین زده می شود چت جی پی تی که نسخه اولیه جی پی تی سه است، 
ــوال ،۵۰۰ میلی لیتر آب مصرف  ــخ به 2۵ تا ۵۰ س برای گفت وگو با یک کاربر و پاس

می کند.
در مراکز داده که محاسبات هوش مصنوعی انجام می شود، به راه حل هایی برای خنک 
سازی در مقیاس وسیع نیاز است تا از داغ شدن بیش از حد سرورها و دیگر تجهیزات 
جلوگیری شود. سیستم های گرمایش، هوارسانی و تهویه مطبوع و برج های خنک سازی 

مقدار زیادی آب مصرف می کنند.
ــبات هوش مصنوعی نیز انرژی بر است. در برخی اماکن تولید برق  علاوه بر آن محاس
نیازمند عملیاتی است که به مصرف مقدار زیادی آب منجر می شود، به خصوص هنگامی 
که فناوری های تولید برق مانند واحدهای ترموالکتریک به کار می روند که برای خنک 

سازی به شدت به آب نیاز دارند.
ــی راه هایی است تا سیستم های  ــافت در بیانیه ای اعلام کرده مشغول بررس مایکروس

بزرگ تر را در زمینه های آموزش و به کارگیری، کارآمدتر کند.

تعیین مسیر مناسب برای حفاظت از حقوق نویسندگان و همچنین پیشرفت فناوری 
سیستم های هوش مصنوعی چالش های زیادی را به دنبال دارد و در این زمینه مشکلاتی 
ــندگان و ایجادکنندگان محتواها ایجاد شده به همین دلیل، ضرورت وضع  برای نویس

قوانین مناسب و حفاظت از حقوق نویسندگان از اهمیت بسیاری برخوردار است.
ــخ دهی به  ــه منظور بهبود عملکردها و پاس ــتم های هوش مصنوعی ب آموزش سیس
ــی از داده ها از وب می پردازد. این  ــت های کاربران، به جمع آوری حجم عظیم درخواس
عملیات، که به عنوان وب اسکرپینگ شناخته می شود، به صورت آسانی ممکن است 
انجام شود، اما مشکلاتی در خصوص حقوق مالکیت معنوی نویسندگان و دیگر اشخاص 
ــود، به ویژه آثار  به وجود می آورد. با توجه به نوع داده هایی که از وب جمع آوری می ش
تحت حق نشر مانند کتب، آهنگ ها، عکس ها و تصاویر هنری، ممکن است این عملیات 

با قوانین حقوق نویسندگان در تضاد باشد.
از آنجا که سیستم های هوش مصنوعی به آموزش دیدن نیاز دارند، نیاز به دسترسی به 
داده های متنوع و حجیم دارند که بیشترین بخش آنها از وب استخراج می شود. مسئله 
ــی اینجاست که حقوق مالکیت معنوی بر روی محتواهای محافظت شده تحت  اساس
قوانین حق نشر بوده و استفاده از آنها بدون مجوز قانونی ممنوع است. این موضوع به 
ویژه در مواردی که سیستم های هوش مصنوعی نتایجی تولید می کنند که با آثار قبلی 

نویسندگان یا هنرمندان از نظر محتوا یا ایده تطابق دارد، اهمیت پیدا می کند.

تعیین مسیر مناسب برای حفاظت از حقوق نویسندگان و همچنین پیشرفت فناوری 
سیستم های هوش مصنوعی چالش های زیادی را به دنبال دارد. در این زمینه مشکلاتی 
ــندگان و ایجادکنندگان محتواها ایجاد شده و بسیاری از آنها تاکنون اعلام  برای نویس
کرده اند که می خواهند آثار خود را از اینترنت حذف کنند تا از استفاده بدون مجوز آنها 
ــتم های هوش مصنوعی جلوگیری کنند. به همین دلیل، ضرورت  برای آموزش سیس
وضع قوانین مناسب و حفاظت از حقوق نویسندگان از اهمیت بسیاری برخوردار است.

اطمینان حاصل کنیم که آگاهی انسان زنده می ماند؟«
۷. نقش پیچیده ماسک در مناقشه اوکراین

ــک، نقشی کلیدی در دفاع اوکراین در  ــتارلینک، واحد ارتباطات ماهواره ای ماس اس
برابر روسیه دارد. با این حال، این کتاب ادعا می کند که ماسک به مهندسانش گفته 
است که پوشش استارلینک را در زمان حمله زیردریایی های بدون سرنشین اوکراین 
ــک بعدها در شبکه اجتماعی  ــیه در کریمه »خاموش کنند«. ماس به نیروهای روس

ایکس نوشت: »اگر من با درخواست آنها اوکراین موافقت می کردم، اسپیس ایکس 
به صراحت در یک درگیری شدید شریک می شد.« او در جریان یکی از گفتگوهایش 
با نویسنده این کتاب نیز گفته است: »من در این واقعه چه کار می کنم؟ قرار نبود 
ــتارلینک در جنگ شرکت کند. بلکه برای این بود که مردم بتوانند نتفلیکس را  اس
تماشا کنند و برای مدرسه و درس خواندن آنلاین شوند و کارهای صلح آمیز خوبی 

انجام دهند، نه حملات هواپیماهای بدون سرنشین.«



14
02 

ماه
ر   

��
ه�

 / م
97

ره 
ما

ش
w

w
w

.4
G

ne
w

s.
ir

20

کنکاش

پیشبرد پروژه فیبرنوری در ایران منطبق با استراتژی توسعه دیجیتال در دنیا

زهرا طاهری

از آنجا که توسعه زیرساخت های ارتباطات ثابت کشور در دوره های گذشته مورد غفلت 
واقع شده و این موضوع منجر به عدم توسعه متوازن زیرساخت اینترنت ثابت و همراه و 
هدایت انتقال حجم زیادی از ترافیک به سمت اپراتورهای همراه شده بود، دولت سیزدهم 
به منظور رفع ریشه ای مشکل اینترنت ثابت کشور و افزایش سرعت و کیفیت دسترسی 
در این بخش، پروژه ملی دسترسی منازل و کسب و کارها به شبکه فیبرنوری را در دستور 

کار قرار داد.
ــعه  ــیزدهم، یکی از برنامه های اصلی وزارت ارتباطات، توس با روی کار آمدن دولت س
زیرساخت ثابت عنوان شد و وعده افزایش سرعت اینترنت به وسیله توسعه این پروژه در 
کشور داده شد. به گفته عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات، شبکه زیرساختی کشور به جای 
اینکه فناوری های قدیمی نظیر VDSL را توسعه دهد به فکر توسعه فیبر نوری افتاد 

تا سرعت اینترنت را به حدود ۹۰۰ مگابیت بر ثانیه افزایش دهد.

  فیبرنوری راهگشای رفع مشکل سرعت اینترنت ثابت در کشور است
با مهیاشدن زیرساخت های مورد نیاز، در اسفندماه ۱۴۰۰ پروژه توسعه شبکه فیبرنوری 
ــاله واگذاری 2۰ میلیون پورت تا پایان  ــه س ــد و برنامه س ــمی افتتاح ش به صورت رس
ــیزدهم کلید زده شد. همزمان با افتتاح این پروژه سایت پایش طرح به آدرس  دولت س
IRANFTTX.IR هم معرفی شد که مردم می توانند روند توسعه طرح و تعداد پورت 
های منصوبه را در این سایت ببینند. بر اساس مصوبه شورای عالی فضای مجازی تا سال 
۱۴۰۴ باید 8۰ درصد از خانوارهای کشور به سرعت میانگین 2۵ مگابیت بر ثانیه دسترسی 

داشته باشند.
ــری فیبرنوری باعث ایجاد زیرساختی برای آینده،  ــان، توسعه سراس به اذعان کارشناس
اشتغال زایی، بهبود کیفیت دسترسی، افزایش سهم اقتصاد دیجیتال، ایجاد خدمات جدید، 
کاهش شکاف دیجیتالی، بهبود شرایط زیست محیطی، کاهش ترافیک در شبکه ارتباطات 

سیار و افزایش کیفیت آن و افزایش سرعت دسترسی می شود.
ــت که علاوه بر افزایش سرعت دسترسی فعلی کاربران خانگی و  فیبرنوری پروژه ای اس
تجاری به اینترنت ثابت، نتیجه اش را در سال های آینده نشان خواهد داد؛ زمانی که نسل 
پنجم اینترنت و استفاده کاربردی از هوش مصنوعی در زندگی روزمره به یک نیاز مهم بدل 

می شود، فیبرنوری می تواند راهگشا باشد.

 پروژه فیبرنوری زیرساخت توسعه کشور در دهه های آینده است
در همین رابطه عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اوایل مهرماه سال جاری 
در خصوص آخرین وضعیت پیشرفت اجرای طرح فیبر نوری، گفت: طرح فیبرنوری منازل 
و کسب و کار ها در حال دنبال شدن است و در بیش از ۵۰۰ شهر اقدامات لازم با مدیریت 
شهری به عمل آمده است و کار اجرایی در بیش از ۱۵۰ شهر آغاز شده و در بیش از 3۰ 

شهر تمام شده است.
وی افزود: در حال حاضر بیش از 3.۵ میلیون خانوار تحت پوشش هستند و تا پایان امسال 
هشت میلیون خانوار و کسب و کار که هدف گذاری کردیم که طبق برنامه انجام خواهد 

شد.زارع پور گفت: کشور را بین اپراتور های ارتباطی که مجوز دارند تقسیم کردیم و در 
2۰ استان کار شروع شده که بعد از اقدامات اولیه که تفاهم با شهرداری هاست، کار شروع 

می شود.

ــتاندار بوشهر، با  همچنین وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات چندی پیش در دیدار با اس
اشاره به اهمیت پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها، گفته بود: این پروژه اولویت دولت و 
زیرساخت توسعه کشور در دهه های آینده است و بر بستر آن می توانیم سرعت های چند 

صد مگابیتی به مردم ارائه کنیم.
وی با اشاره به اهمیت همکاری شهرداری ها برای اجرای این پروژه، افزود: تاکنون با ۵۰۰ 
شهرداری در کل کشور برای اجرای این پروژه توافق نامه امضا شده و این کار به سرعت در 

سراسر کشور در حال اجرا است.

 مزایای استفاده از اینترنت بر بستر فیبرنوری چیست؟

اما اینترنت فیبر نوری )fiber-optic internet( که به طور معمول به آن اینترنت فیبر 
هم گفته می شود یک اتصال باند پهن است که می تواند با کمترین زمان تاخیر، به سرعت 
۹۴۰ مگابایت در ثانیه برسد. این فن آوری از کابل فیبرنوری استفاده می کند که به طور 
حیرت انگیزی می تواند داده ها را با سرعتی حدود 7۰ درصد سرعت نور ارسال کند. بعلاوه، 
کابل های فیبر نوری به اندازه  سایر انواع کابل های قدیمی به شرایط آب و هوایی حساس 

نیستند و این مساله به کاهش قطعی در اینترنت فیبر کمک می کند.
در اینترنت فیبر نوری، امکان نفوذ و ایجاد اختلال در انتقال داده ها پایین است و در برابر 
انواع نویز مقاومت بالایی دارد؛ از این روی، می توان کابل های فیبرنوری را از کنار کابل های 
برق فشار قوی نیز عبور داد. این در حالی است که بیشتر نویزها روی کابل  های مسی و 

سرعت اینترنت    آن ها تاثیر می گذارند.
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در کابل های مسی، افت سرعت و کیفیت داده در طول مسیر وجود دارد و میزان فاصله 
کاربر از مرکز مخابراتی، در تجربه سرعت بسیار مهم است؛ اما در فناوری فیبرنوری، طول 
مسیر تاثیری بر کیفیت اینترنت ندارد و در فاصله های طولانی نیز سرعت و کیفیت اینترنت 

در بهترین حالت حفظ می شود.
هزینه اینترنت فیبرنوری نسبت به ADSL در فواصل طولانی به مراتب پایین تر است و 
با گسترش روز افزون بسترهای فیبرنوری، هزینه  سخت افزار و تجهیزات مورد نیاز آن، 
کاهش یافته است. افزون بر آن، با وجود ظرفیت بالای فیبر نوری در انتقال داده، در صورت 
نیاز به توسعه بستر، نیازی به کابل کشی مجدد نیست که این موضوع صرفه اقتصادی 
چشم گیری به همراه خواهد داشت. اینترنت فیبر نوری با بهره مندی از پهنای باند وسیع، 
ظرفیت بسیار بالاتری از ADSL در تبادل اطلاعات دارد و سرعت انتقال داده بر این بستر 
می تواند تا هزار برابر سرعت ADSL باشد.اینترنت فیبر برای خانوارهایی که چند کاربر به 
طور همزمان از اینترنت استفاده می کنند، به تماشای فیلم می نشینند، بازی آنلاین انجام 
می دهند یا فایل های بزرگ را به طور همزمان ارسال و یا دریافت می کنند بسیار مناسب 
است. خانه یا محل کاری که مجهز به اینترنت فیبر است می تواند تجربه ای استثنایی را 
در تمام دستگاه ها و سیستم های متصل به اینترنت، از جمله امنیت خانه، ترموستات های 

هوشمند، گاز، یخچال و سایر وسایل متصل به اینترنت فراهم کند.
ــعه شبکه فیبر نوری در طول سال های  ــده، لزوم توس با توجه به مزایا و امتیازات یاد ش
ــیاری از کشورهای جهان، آشکار شده است و به عقیده کارشناسان، رشد  اخیر برای بس
دسترسی و توسعه این فناوری سبب تسهیل پیشرفت در حوزه های ارتباطات، اینترنت 
اشیا، محاسبات ابری، راه اندازی سرویس های پرسرعت و بسیاری از صنایع فناورانه دیگر 
می شود و از همین روی، پروژه اتصال خانوار و کسب و کارها به شبکه فیبرنوری در دستور 

کار دولت قرار گرفت.

 کدام کشور ها بیشترین نرخ کاربری فیبرنوری را دارند؟

بر اساس مطالعه شورای FTTH اروپا، بالاترین نرخ پوشش شبکه فیبرنوری نسبت به 
ــورهای امارات، قطر، سنگاپور، هنگ کنگ،  جمعیت در جهان، به ترتیب متعلق به کش
چین، باربادوس، مائوریتیوس، آندورا و کره جنوبی است. ویژگی تمام این کشور ها و مناطق 
ــعت اندک آن هاست. کشور های بلاروس، ایسلند، اوروگوئه،  مدیریتی )به جز چین( وس

ویتنام و اسپانیا نیز در رتبه های بعدی قرار می گیرند.
همچنین بر اساس آمار یک پایگاه داده پیش بینی می شود تا سال 2۰26 روسیه به 33 
ــه به 28 میلیون، آلمان به 2۵ میلیون، ایتالیا به ۱2 میلیون، ترکیه به 7  میلیون، فرانس

میلیون، لهستان به 7میلیون، هلند و سوئد به ۴ میلیون مشترک فیبرنوری دست یابند.

 نیمی از کاربران اروپایی در حال استفاده از اینترنت خانگی بر پایه فیبر نوری 
توسعه فیبرنوری در کشورهای پیشرفته جهان هم به صورت جدی در دستور کار قرار دارد. 
 FTTH )Fiber To The Home( اتحادیه اروپا یک شورای اختصاصی تحت عنوان
دارد که مشخصا ارائه اینترنت خانگی بر پایه فیبر نوری را پیگیری می کند. بر اساس آمار 
ــورا، بیش از ۵۰ درصد جمعیت اروپا در حال استفاده از اینترنت  ــر شده از این ش منتش

خانگی بر پایه فیبر نوری هستند و این شورا پیش بینی می کند تا ۵ سال آینده این رقم به 
7۰ درصد افزایش پیدا کند.به گفته فیتوری، مدیر اجرایی شورای FTTH اروپا، اینترنت 
پهن باند پرسرعت نه تنها در دوره های بحرانی بسیار حیاتی است، بلکه برای رشد و گذر 
از دوران ناپایدار اقتصادی پس از آن نیز بسیار اهمیت دارد. او در ادامه با تأکید بر اهمیت 
اینترنت فیبر نوری، آن را یکی از »سیاست های ضروری« معرفی کرده بود که برای تحقق 
آن باید به سرعت کاغذبازی های اداری و دیگر موانع سر راه را برداشت و به کمک دولت ها 

و قانون گذاری ها، یک پوشش صددرصدی در قاره اروپا ایجاد کرد.

 هدف گذاری دولت فرانس�ه برای اتصال همه مردم به شبکه فیبرنوری تا سال 
۲۰۲۵

دولت فرانسه از سال 2۰۱3 یک پروژه بزرگ با نام »طرح اینترنت پرسرعت فرانسه« را آغاز 
کرد که هدف از آن این بود که تا سال 2۰22 تمام کشور تحت پوشش شبکه اینترنت 
ــرعت قرار بگیرد و سهم شبکه فیبرنوری نیز 8۰ درصد باشد. هدف دیگر طرح نیز  پرس
رفع نابرابری های دیجیتالی ناشی از شکاف های موجود در شبکه اینترنت بود. در آخرین 
هدف گذاری این پروژه نیز عنوان شده بود که قرار است تا سال 2۰2۵ تمام خانوار ها به 

شبکه فیبرنوری متصل شوند. 
قانون اقتصاد دیجیتال فرانسه مصوب 2۰۰۴ مسئولیت توسعه شبکه های دیجیتالی مناطق 
را به مقامات محلی سپرد. شبکه عمومی که توسط این مقامات محلی ایجاد شد بر پایه 
استفاده از فیبرنوری بود. اهمیت فیبرنوری برای این پروژه از آن جا دوچندان می شود که 
توسعه شبکه پرسرعت بی سیم 5G نیز تا حد زیادی متکی به وجود یک شبکه فیبرنوری 
است.پیش بینی دولت فرانسه از هزینه های این طرح حدود 2۱ میلیارد یورو بود که حدود 
ــرمایه گذاری های خصوصی  ــارد آن از محل منابع دولتی و باقی آن از محل س ۱۴ میلی
تامین می شد. آمار های دولت فرانسه نشان می داد تا پایان سال 2۰۱۹ حدود ۴۵ درصد 
ساختمان ها در فرانسه به فیبرنوری متصل بودند، یعنی بیش از ۱6.7 میلیون ساختمان. 

این عدد تا پایان سال 2۰2۰ به ۱۹.6 میلیون ساختمان افزایش پیدا کرد.

5G هزینه ۴.۳ میلیارد یورویی دولت اسپانیا برای توسعه شبکه فیبرنوری و 
در دسامبر 2۰2۰ دولت اسپانیا در قالب بخشی از »برنامه اسپانیای دیجیتال 2۰2۵« از 
طرحی رونمایی کرد که در آن قرار بود تا سال 2۰2۵ تمامی جمعیت اسپانیا تحت پوشش 
اینترنت پرسرعت ثابت و 5G )با حداقل سرعت ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه( قرار بگیرند. در 
ــور تحت پوشش شبکه فیبرنوری قرار  زمان اعلام این طرح ۴6 درصد جمعیت این کش
داشتند که در حدود دو برابر میانگین نرخ پوشش کشور های اروپایی بود. همچنین تا آن 
زمان چیزی حدود 8۴ درصد اسپانیایی ها نیز از سرعت ۱۰۰ مگابیتی بهره مند بودند.طبق 
 5G این طرح مبلغ ۴.3 میلیارد یورو از سوی دولت اسپانیا برای توسعه شبکه فیبرنوری و
اختصاص یافته بود. همچنین دولت اسپانیا انتظار داشت مبلغی در حدود 2۴ میلیارد یورو 

نیز از سوی اپراتور ها در این حوزه سرمایه گذاری شود. 

 برنام�ه ریزی آلمان برای تحقق توس�عه زیرس�اخت دیجیتال بر پایه ش�بکه 
فیبرنوری 

ــتراتژی دیجیتـــال  ــوان برترین قدرت اتحادیه اروپـا در اس ــت فدرال آلمان به عن دول
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ــعه و عرضه سراسری و  ــتراتژی گیگابیت 2۰22 خود، توس )Digital Strategy( و اس
گسترده شبکه فیبرنوری و اینترنت 5G را در اولویت قرار داده است.

رونمایی کرد که طبق آن باید تا سال 2۰3۰ شبکه پرسرعت سراسری ثابت و همراه از 
طریق توسعه خطوط فیبرنوری تا خانه ها )FTTH(  و فناوری 5G برای همه مردم آلمان 
ایجاد شود. هدف میانی این استراتژی هم رسیدن شبکه فیبرنوری به ۵۰ درصد خانوار های 

آلمانی تا سال 2۰2۵ است. 
ــور همچنین اعلام کرد که شرکت های ارتباطی خصوصی قصد دارند در  دولت این کش
ــعه شبکه فیبرنوری در سال های آینده هزینه  مجموع مبلغ ۵۰ میلیارد یورو برای توس
کنند. مبلغ ۱2 میلیارد یورو نیز از محل بودجه دولت فدرال برای توسعه شبکه فیبرنوری 
اختصاص یافته است. بخشی از این مبلغ صرف هزینه های طرح ریزی و مشاوره های فنی 
شده و بخش دیگر نیز به عنوان یارانه به شرکت های ارتباطی پرداخت می شود تا پوشش 
شبکه پرسرعت به مناطقی که از نظر این شرکت ها توجیه اقتصادی ندارد نیز برسد. در کنار 

دولت فدرال، دولت های ایالتی نیز در این طرح مشارکت مالی خواهند داشت.

 پیش بینی بریتانیا برای ایجاد شبکه تمام فیبر با هزینه  ۳۳.۴ میلیارد پوندی
دولت بریتانیا نیز به عنوان یکی از دولت های بزرگ اروپایی خارج از حوزه اتحادیه اروپا، 
برنامه کلان و مدونی برای افزایش پوشش فیبرنوری در نظر گرفته است. دولت این کشور 

در نظر دارد که تا سال 2۰2۵، پوشش فیبرنوری بریتانیا را به حدود 8۰ درصد برساند.
لیندسی فوسل، مدیر حوزه شبکه و ارتباطات نهاد تنظیم گر رسانه بریتانیا، آفکام، در ماه های 
اخیر، طی اظهار نظری در خصوص توسعه زیرساخت پهن باند این کشور، اعلام کرد که 
دولت، برنامه یک ماهه اتصال نیمی از منازل این کشور، به اینترنت پهن باند تمام فیبر را 

آغاز کرده است.
از سال 2۰۱۰ دولت انگلیس هدف گذاری کرد که در تمام این کشور دسترسی به سرعت 
ــپتامبر 2۰2۱ این هدف تا حد ۹۵ درصد  حداقل 3۰ مگابیت بر ثانیه تحقق یابد. تا س
محقق شده بود. بخش اصلی این افزایش سرعت مربوط به کابل کشی فیبرنوری تا کافو های 
مخابراتی )FTTC( بود. با این حال رشد تقاضا برای پهنای باند تصمیم گیران را به این 

نتیجه رساند که برای پاسخ گویی به نیاز های آینده باید اقدامی اساسی تر انجام داد.
ــیون ملی زیرساخت انگلیس اعلام کرد که باید در توسعه یک  در جولای 2۰۱8 کمیس
شبکه ارتباطی تمام فیبر سرمایه گذاری کرد. این کمیسیون پیش بینی کرد که ایجاد یک 
شبکه تمام فیبر می تواند در طول مدت زمان 3۰ سال هزینه ای در حدود 33.۴ میلیارد 

پوند در بر داشته باشد.
ــتراتژی ملی زیرساخت ها« در  ــند »اس ــون در س در نوامبر 2۰2۰ دولت بوریس جانس
یک هدف گذاری جدید اعلام کرد که در جهت چشم انداز دستیابی به شبکه پرسرعت 
ــعه شبکه اینترنت پرسرعت در  »گیگابیتی« قصد دارد ۵ میلیارد پوند یارانه برای توس
ــرمایه گذاری شرکت های  ــور هزینه کند که جذابیت لازم را برای س مناطقی از این کش

ارتباطی خصوصی ندارند.
طبق برآورد این سند استراتژی، حدود 2۰ درصد ساختمان های نیازمند اینترنت این کشور 
در این مناطق قرار دارند. همچنین مجموع مبلغ سرمایه گذاری لازم از سوی بخش دولتی 
و خصوصی برای توسعه شبکه اینترنت پرسرعت فیبرنوری در این کشور چیزی در حدود 
3۰ تا ۴۰ میلیارد پوند برآورد شده است. زیرساخت دیگری که در کنار شبکه تمام فیبر 
می تواند به توسعه اینترنت گیگابیتی در انگلیس کمک کند بهره گیری از شبکه کابل های 
تلویزیونی برای انتقال داده است که با عنوان DOCSIS شناخته می شود. این شبکه که 
ترکیبی از کابل های فیبرنوری و coaxial است در مقایسه با شبکه تمام فیبر ظرفیت آپلود 

بهتری را برای مشترکان فراهم می کنند.
طبق آمار آفکام، تا سپتامبر 2۰2۱ حدود ۴6 درصد از ساختمان ها در بریتانیا به اینترنت 
ــپتامبر 2۰2۰ حدود ۱۹ درصد افزایش را  گیگابیتی متصل شده بودند که نسبت به س
نشان می داد. همچنین حدود 28 درصد از ساختمان های مسکونی در این کشور به شبکه 
تمام فیبر متصل بودند. »چشم انداز گیگابیتی« در نظر دارد تا سال 2۰3۰ تمام انگلیس به 

سرعت های گیگابیتی دسترسی داشته باشند.
آمار های شورای FTTH اروپا نیز نشان دهنده رشد جدی شبکه فیبرنوری در انگلیس 
هستند. طبق این آمار تعداد ساختمان های تحت پوشش فیبرنوری در این کشور از کمتر 
ــال به ۱2.۴ میلیون واحد افزایش  ــال 2۰۱8 در عرض چهار س از دو میلیون واحد در س

پیدا کرد.

ــال 2۰2۱ به عنوان یکی از اولویت های کلیدی کشور  توسعه زیرساخت دیجیتال از س
آلمان، تعیین و مقرر شد که این هدف در قالب توسعه شبکه فیبرنوری و اتصال 5G تا 
سال 2۰2۵ محقق شود. بسیاری از نهادهای دولتی این کشور از جمله وزارت امور دیجیتال 
و حمل و نقل، وزارت اقتصاد و اقدامات اقلیمی، آژانس فدرال برق، گاز، مخابرات، پست و 
راه آهن و دفتر فدرال گیگابیت آلمان مأموریت یافتند که در اجرای برنامه کلان مذکور، 

مشارکت کنند.
ــاس برنامه ریزی های صورت گرفته، دولت آلمان در نظر دارد که تعداد مشترکین  بر اس
شبکه فیبرنوری این کشور را از رقم 2 میلیون در سال 2۰2۰ تا سال 2۰26، به 2۵ میلیون 
مشترک برساند. در صورت تحقق این هدف تا مقطع زمانی یاد شده، دولت این کشور موفق 

به تحقق پوشش ۹2 درصدی فیبرنوری برای شهروندان خود خواهد شد.

آلمان از نظر پوشش شبکه فیبرنوری نسبت به اقتصاد های هم رده خود عملکرد ضعیفی 
داشته است. در این کشور تا کنون بار اصلی شبکه پرسرعت بر دوش اتصال های مسی 
VDSL بوده است. در سال 2۰22 اعلام شد که تنها ۵.۴ درصد از خانوار های این کشور 
به اتصال فیبرنوری دسترسی دارند و تنها یک سوم از این خانوار ها از اتصال خود استفاده 

می کردند.
کند بودن توسعه شبکه فیبرنوری در آلمان دلایل دیگری نیز دارد. مناطقی از آلمان به 
شبکه DOCSIS مجهز هستند. زیرزمینی بودن کابل کشی در آلمان نیز موجب کند و 
گران فرآیند توسعه می شود به گونه ای که یک برآورد کارشناسی نشان می دهد کابل کشی 
زیرزمینی می تواند هزینه ها را تا 7۰ هزار یورو به ازای هر کیلومتر افزایش دهد. با این حال 
طبق بررسی های شورای FTTH اروپا رشد شبکه فیبرنوری در آلمان در سال های اخیر 
سرعت خوبی داشته است. به طوری که تعداد ساختمان های متصل به شبکه فیبرنوری از 

حدود ۴ میلیون در سپتامبر 2۰۱۹ به ۱۰.2 میلیون در سپتامبر 2۰22 رسیده است.
دولت آنگلا مرکل در چشم انداز دیجیتالی خود در سال 2۰۱7 بر توسعه فیبرنوری تاکید 
کرد. دولت بعدی آلمان نیز در مارس 2۰22 از راهبردی جدید با نام »استراتژی گیگابایت« 
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 برنامه ۴۲ میلیون دلاری آمریکا برای توسعه زیرساخت فیبرنوری
ــورهای هم رده خود عملکرد خوبی در توسعه خطوط فیبرنوری نداشته  آمریکا بین کش
است. طبق آمار OECD  در آمریکا سرویس های فیبرنوری تنها حدود ۱۹ درصد از کل 
اشتراک های اینترنت ثابت را تشکیل می دهند در حالی که این عدد به طور متوسط بین 
اعضای OECD در حدود 3۵ درصد است. همچنین آمار تعداد مشترکین فیبرنوری به 

ازای هر ۱۰۰ نفر از جمعیت، در آمریکا در ژوئن 2۰22 حدود هفت بوده است.
کمیسیون فدرال ارتباطات آمریکا )FCC( در مارس 2۰۱۰ از طرحی با عنوان »طرح ملی 
اینترنت پرسرعت« خبر داد که طبق آن قرار بود شش هدف اصلی تا سال 2۰2۰ محقق 
ــود. یکی از این اهداف اتصال ۱۰۰ میلیون خانه در آمریکا به سرعت های بالای ۱۰۰  ش

مگابیت بود که شامل حدود یک سوم خانوار های این کشور می شد.
با این حال آمریکا بین کشور های هم رده خود عملکرد خوبی در توسعه خطوط فیبرنوری 
نداشته است. طبق آمار OECD در آمریکا سرویس های فیبرنوری تنها حدود ۱۹ درصد 
از کل اشتراک های اینترنت ثابت را تشکیل می دهند در حالی که این عدد به طور متوسط 
بین اعضای OECD در حدود 3۵ درصد است. همچنین آمار تعداد مشترکین فیبرنوری 
ــت. البته  ــر ۱۰۰ نفر از جمعیت، در آمریکا در ژوئن 2۰22 حدود 7 بوده اس ــه ازای ه ب
این نسبت در سال 2۰۱۰ حدود ۱.6۱ بوده که نشان دهنده افزایش مشترکین فیبرنوری 
در آمریکاست. از همین رو بیشتر بار شبکه پرسرعت ثابت در آمریکا بر دوش کابل های 

تلویزیونی است.

این طرح الزامی برای بهره گیری از شبکه فیبرنوری ندارد و متغیر های مورد نظر آن پایداری 
و سرعت شبکه )فارغ از فناوری مورد استفاده( هستند. با این حال در این طرح تاکید شده 
است در توسعه زیرساخت های جدید با رعایت سقف هزینه کرد ها حتی المقدور از شبکه 

فیبرنوری تا کاربر نهایی استفاده شود.

افزودن ۲۰ هزار کیلومتر فیبرنوری به شبکه زیرساخت قاره آفریقا
شرکت مخابراتی »MTN«، بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه آفریقا، طرحی به ارزش 32۰ 
میلیون دلار را برای توسعه شبکه فیبرنوری در ده کشور این قاره در نظر گرفته است. بر 
اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، این پروژه که در ماه های پایانی سال میلادی جاری 
ــود، حدود 2۰ هزار کیلومتر فیبرنوری به شبکه زیرساخت پهن باند این قاره  آغاز می ش

خواهد افزود.
ــورهای حوزه غرب آسیا و جنوب آفریقا نیز در حال اجرای برنامه های  ــیاری از کش بس
ــور مصر، با اجرای طرحی ملی موسم به  ــابهی هستند. به عنوان مثال، دولت کش مش
ــاخت  ــتفاده از زیرس »Descent Life« در پی افزایش اتصال مناطق دورافتاده با اس
فیبرنوری و استقرار دکل های مخابراتی است. بر اساس اعلام دولت این کشور، طرح یاد شده، 
با بودجه ای معادل 3۴2 میلین دلار و در راستای بهبود استاندارد زندگی شهروندان این کشور، 

آغاز شده و در پی اتصال بیش از 3.۵ میلیون منزل مسکونی به شبکه فیبرنوری است.

پنج کشور آسیایی؛ پیشتاز در توسعه شبکه فیبرنوری
 »FTTH Council Europe« بر اساس داده های منتشر شده از سوی شورای فیبر اروپا
در سپتامبر 2۰2۱، نشان می دهد که 2۰ کشور در زمینه توسعه زیرساخت فیبرنوری به 
ضریب نفوذ بالاتر از ۵۰ درصد دست رسیده اند. نکته جالب توجه این که پنج کشور پیشتاز 

در میان دولت های مذکور، آسیایی هستند.
ــورهای امارات متحده عربی با ۹7  ــده، حاکی از آن است که کش داده های آماری یاد ش
درصد، سنگاپور با ۹۵.8 درصد، چین با ۹۴.۹ درصد، کره جنوبی با ۹۱.۱ درصد و هنگ 
کنگ 86.2 درصد، در رتبه های اول تا پنجم توسعه پهن باند مبتنی بر فیبرنوری جهان 

قرار دارند.

پوشش 89 درصدی شبکه فیبرنوری در چین
چین یکی از بالاترین نرخ های نفوذ فیبرنوری را در بین کشورهای جهان دارد. این کشور 
که در سال 2۰۱3 تنها ۱7 درصد از جمعیت خود را تحت پوشش شبکه فیبرنوری داشت 
تا سال 2۰22 به پوشش 8۹ درصدی دست پیدا کرد که یک رشد خیره کننده را نشان 

می دهد.
دولت چین برای دوره 2۰۱6 تا 2۰۱8 یک برنامه سه ساله توسعه زیرساخت ارتباطاتی 
در نظر گرفت که طبق آن مبلغ ۱.2 تریلیون ین )معادل ۱7۰ میلیارد دلار( برای احداث 
شبکه های پرسرعت همراه و تقویت شبکه فیبرنوری اختصاص یافته بود. دولت چین این 

برنامه را در قالب ۹2 پروژه زیرساختی اجرا کرد.
در ژوئن 2۰۱۹ نیز China Mobile که یکی از 3 اپراتور اصلی اینترنت در این کشور 
ــهر »گیگابیتی« بود که در  ــت از پروژه ای رونمایی کرد که هدف از آن ایجاد 3۰۰ ش اس
آن ها 2۰۰ میلیون مشترک اینترنت ثابت فیبرنوری به اینترنت با سرعت های گیگابیتی 

دسترسی داشته باشند.
معاون وزیر صنعت و فناوری اطلاعات چین در می 2۰22 گفت که چین بزرگترین شبکه 
اینترنت پرسرعت ثابت و همراه را در جهان ساخته است. او اعلام کرد که دسترسی به 
سرعت های گیگابیتی هم اکنون محقق شده است و نسبت کاربران فیبرنوری به جمعیت 
چین از ۱۰ درصد در سال 2۰۱2 به ۹۴.3 درصد در سال 2۰22 رسیده است. هم چنین 
او تاکید کرد که دولت با سرمایه گذاری خود دسترسی تمام روستاها به اینترنت پرسرعت 

ثابت یا همراه را ممکن کرده است.

کره جنوبی در جمع کشورهایی با بالاترین نرخ  استفاده از شبکه فیبرنوری 
کره جنوبی یکی از کشور های برتر جهان در استفاده و دسترسی به اینترنت پرسرعت است. 
طبق آخرین گزارش وب سایت speedtest در می 2۰23، کره جنوبی در اینترنت ثابت 

بررسی FCC در سال 2۰۱۹ نشان داد که حدود 3۰ درصد از خانوار های آمریکایی امکان 
دسترسی به شبکه فیبرنوری را دارند. همچنین در این مطالعه عنوان شده بود که هزینه 
پوشش دهی فیبرنوری در آمریکا به صورت تصاعدی افزایش پیدا می کند به طوری که 
رساندن پوشش از ۵۰ به 8۰ درصد می تواند ۵2 میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز داشته 
باشد. همچنین ارتقای سطح پوشش از 6۰ به 8۰ درصد نیاز ۱8 میلیارد دلار دیگر است. 
این افزایش تصاعدی به علت وسعت جغرافیایی این کشور است که کابل کشی به مناطق 

جدید و با جمعیت کمتر را پرهزینه می کند.
ــید. در  ــش فیبرنوری برای خانوار های آمریکایی به ۴3 درصد رس ــال 2۰22 پوش تا س
ــارد دلار از محل ۱ تریلیون دلار  ــال 2۰23 دولت بایدن اعلام کرد که مبلغ ۴2 میلی س
سرمایه گذاری مصوب در قانون دوحزبی زیرساخت به گسترش پوشش شبکه اینترنت 
پرسرعت در این کشور اختصاص یافته است. توزیع این مبلغ بین ایالت ها و مناطق مختلف 
آمریکا بر اساس مطالعه ایست که کمیسیون فدرال ارتباطات درباره شکاف ها و نقاط کور 
شبکه اینترنت پرسرعت این کشور انجام داده است. طبق این طرح اولویت توسعه شبکه 

اینگونه است:
اولویت اول: مناطق فاقد دسترسی با سرعت دانلود پایین تر از 2۵ مگابیت بر ثانیه.

اولویت دوم: مناطق با سرعت دانلود پایین تر از ۱۰۰ مگابیت بر ثانیه این مبالغ برای نصب 
تجهیزات، نقشه برداری، طرح ریزی و همچنین امور ستادی هزینه می شود. 
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کنکاش

و همراه به ترتیب با سرعت های متوسط دانلود ۱2۴ و ۱۱۴ مگابیت بر ثانیه، رتبه 2۴ در 
اینترنت ثابت و هفت در اینترنت همراه را در جهان داراست.

ــاس آمار های سازمان همکاری ها و توسعه اقتصادی )OECD( کره جنوبی یکی  بر اس
از بالاترین نرخ های استفاده از شبکه فیبرنوری را داراست. طبق این آمار در ژوئن 2۰22 
حدود 87 درصد از مشترکان اینترنت ثابت در کره به شبکه فیبرنوری متصل بودند که 
بالاترین نرخ در بین کشور های عضو این سازمان است. همچنین در کره جنوبی به ازای هر 
صد نفر از جمعیت خود ۴۵ اشتراک اینترنت ثابت پرسرعت دارد که نشان می دهد به ازای 

هر صد کره ای حدود 3۹ اشتراک فیبرنوری وجود دارد.
برتری کره در این آمار ها نتیجه عواملی است که مهم ترین آن سرمایه گذاری مستمر دولت 
این کشور در راه اندازی شبکه ملی ارتباطی فیبرنوری و بازارسازی فعال دولت برای ارتقای 
کیفیت خدمات اینترنت پرسرعت در این کشور است. کوچک بودن مساحت کره و تراکم 
ــود توان اجرایی و هزینه کمتری برای گسترش شبکه  بالای جمعیتی )که باعث می ش
سراسری مورد نیاز باشد( نیز موجب شد که ایجاد چنین شبکه ای در این کشور با موانع 
کمتری روبه رو باشد. دولت کره در سلسله اقداماتی که در طول دهه ۱۹۹۰ و سال های 
ــت یک دسترسی سراسری به شبکه فیبرنوری برای  آغازین دهه 2۰۰۰ انجام داد توانس

مردم خود ایجاد کند.

انحصار های چندجانبه ایجادشده در بخش ارتباطات و دادن فرصت به شرکت های نوپا 
اجرا شد. این طرح که در نوع خود توسط کارشناسان موفق ارزیابی می شود، توانست تا 
ــال 2۰۰۱ )یعنی 6 سال پس از اجرای طرح زیرساخت( از شبکه ایجادشده در طرح  س
ــتفاده کرده و ظرفیت ارتباطی را از حدود ۱۵۵ مگابیت به ۴۰  ــاخت اطلاعات اس زیرس

گیگابیت در ثانیه برساند.
ــیدن به  ــال 2۰۱2 دولت کره پروژه »گیگا کره« را کلید زد. هدف از این پروژه رس در س
سرعت های گیگابیتی برای مشترکین اینترنت ثابت تا سال 2۰2۰ عنوان شده بود. مجموع 
هزینه این طرح برای بخش دولتی و خصوصی ۴6۰ میلیون دلار پیش بینی شده بود که 

سه چهارم آن بر عهده دولت و مابقی بر عهده بخش خصوصی بود.

یارانه ۱۲۰ میلیون دلاری دولت شیلی به پیمانکار برای اجرای پروژه فیبرنوری
مبلغ ۱2۰ میلیون دلار یارانه به شرکت پیمانکار شیلی یکی از سریع ترین رشد های شبکه 
فیبرنوری در سال های اخیر را تجربه کرده است. طبق آمار OECD  تعداد مشترکین 
فیبرنوری به ازای هر ۱۰۰ نفر از جمعیت، از عدد ۰.۰7 در سال 2۰۱۱ به ۱2.33 در سال 

2۰2۱ رسیده است.
ــیلی زیرساخت اصلی شبکه اینترنت این کشور را با ۱۰ هزار  »پروژه ملی فیبرنوری« ش
کیلومتر کابل کشی فیبرنوری متحول می کند. دولت شیلی برای اجرای این پروژه مبلغ 
۱2۰ میلیون دلار یارانه به شرکت پیمانکار اعطا کرد. عملیات اجرایی این پروژه از سال 

2۰2۰ آغاز شد.

هدف ترکیه برای تبدیل شدن به هاب منطقه ای با تکمیل پروژه فیبرنوری 

دولت ترکیه در قالب چشم انداز 2۰23 خود این هدف را داشت که پوشش شبکه فیبرنوری 
را به تمام مناطق کشور توسعه داده و تبدیل به یک کانون منطقه ای )هاب( برای انتقال داده 
بین کشورها شود. همچنین بایستی تا این سال تمامی خانوارها به اتصال اینترنت پرسرعت 
 FTTC اعم از اتصال های ثابت و همراه( دسترسی داشته باشند. تا سال 2۰۱۵ پوشش(
)کابل کشی فیبرنوری تا کافوهای مخابراتی( سهمی ۴8 درصدی از شبکه اینترنت پرسرعت 
ــورای FTTH اروپا نشان می دهد با اجرای طرح های  ــور داشت. بررسی های ش این کش
توسعه ای، تعداد اتصال های فیبرنوری خانه ها و ساختمان ها )FTTH/FTTB( در ترکیه 
در سپتامبر 2۰۱8 به بیش از 8 میلیون و در سپتامبر 2۰22 به ۱۵.7 میلیون عدد رسید.

اتصال 8۴ درصدی مردم ژاپن به شبکه فیبرنوری
کشور ژاپن پس از کره رتبه دوم کاربران فیبرنوری را در بین کشور های OECD دارد و 
8۴ درصد کاربران اینترنت ثابت در این کشور به شبکه فیبرنوری متصل هستند. با این 
حال نخست وزیر ژاپن در مارس 2۰22 برنامه ای را رونمایی کرد که طبق آن دولت این 
کشور بنا دارد تا ابتدای سال 2۰28 نرخ خانوار های تحت پوشش شبکه فیبرنوری را به 

۹۹.۹۹ درصد برساند.
این طرح با هدف نوسازی و تقویت شبکه فیبرنوری در تعدادی از مناطق عموماً روستایی 
ژاپن است که پوشش حدوداً ۹۵ درصدی دارند. این برنامه بخشی از طرح توسعه دیجیتال 
دولت ژاپن با عنوان »کشورِ باغ شهرِ دیجیتال« است. هزینه کلی این طرح که بخشی از 
ــد اقتصادی است، چیزی در حدود ۵.7 تریلیون ین  اقدامات دولت ژاپن برای تحقق رش

)حدود ۴۰ میلیارد دلار( ارزیابی می شود.

از سال ۱۹88 دولت کره یک شبکه ملی با نام »سامانه پایه ملی اطلاعات« راه اندازی کرد. 
این طرح که در راستای رایانه ای کردن عملکرد دستگاه های دولتی انجام می شد، در چند 
مرحله نهاد های دولتی، موسسات مالی و بانک ها، موسسات آموزشی و دانشگاه ها و سپس 
ارتش و سازمان های اطلاعاتی را به هم متصل کرد. در اوایل دهه ۱۹۹۰ و پس از تکمیل 
ــاخت اطلاعات کره« را برای رفع  ــامانه ملی اطلاعات، دولت کره طرحی با نام »زیرس س
اختلالات و ارتقای عملکرد سامانه ملی اطلاعات )از یک سامانه ارتباطی محدود به شبکه ای 

فراگیر شامل شرکت های خصوصی و خانوارها( در دستور کار قرار داد.
طرح زیرساخت اطلاعات در سه مرحله انجام می شد. در مرحله اول شبکه ارتباطی که 
ساختمان های نهاد های دولتی را به هم متصل می کرد با هزینه ای بالغ بر 62۰ میلیون دلار 
)که در آن زمان معادل یک درصد تولید ناخالص داخلی کره بود( و به وسیله جایگزینی 
سیم های مسی با کابل های فیبرنوری ارتقا داده شد. در گام ابتدایی ۵2۴ مرکز مخابراتی و 
2۰۰۰ ساختمان با ترافیک اینترنت بالا به شبکه فیبرنوری متصل شدند. انجام این مرحله 
از طرح موجب دسترسی به ظرفیت هایی در حدود ۱۵۵ مگابیت بر ثانیه در حدود ۱۴۴ 
شهر بزرگ شد.پس از پی ریزی زیرساخت ها در مرحله اول، در مرحله دوم افزایش میزان 
دسترسی به این شبکه اینترنت پرسرعت در دستور کار قرار گرفت. افراد و شرکت های 
خصوصی تشویق به اتصال به این شبکه می شدند. بخش خصوصی در تلاش بود که با 
ــبکه ارتباطی که دولت بنا نهاده بود  ــرمایه گذاری های خود بتواند عموم مردم را به ش س
متصل کند. دولت مشوق هایی برای ترغیب شرکت های ارتباطی و مردم به ارائه و استفاده 

از بالاترین سرعت های اینترنت ممکن را در نظر گرفته بود.
ــت، دولت کره  پس از بحران مالی بزرگی که در اواخر دهه ۱۹۹۰ در کره به وقوع پیوس
تلاش کرد نقش شرکت های بخش ارتباطات را در پیش برد هدف افزایش سرعت اینترنت 
پررنگ تر کند. پروژه »کره سایبری 2۱« در همین زمان با هدف بهبود فضای رقابتی، رفع 
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مدیر کسب وکار مودم شرکت دانش بنیان خدمات مخابراتی ارگ جدید، معتقد است: علی 
رغم ممنوعیت واردات مودم هایی که نمونه مشابه آن در داخل تولید می شوند، مودم های 
قاچاق به راحتی وارد بازار شده، توزیع می شوند و بعضا گارانتی هم می شوند، حال آنکه 
انتظار می رود همزمان با نظارت بر بازار، رجیستری مودم های سیم کارتی هم صورت پذیرد؛ 
چراکه تنها شرکت ما ظرفیت تولید بیش از یک میلیون مودم در سال را دارد ولذا دولت هم 

باید اپراتورهای مخابراتی را ملزم به استفاده از کالای با اصالت ایرانی کند.
شرکت دانش بنیان خدمات مخابراتی ارگ جدید به عنوان یکی از شرکت های تولید کننده 
تجهیزات سمت مشترک و لایه دسترسی اینترنت و علی الخصوص انواع مودم مطرح است. 
این شرکت به منظور تامین نیازهای مخابراتی صنعت ارتباطات کشور و انتقال و بومی 
سازی فناوریهای نو در سال ۱3۹۱ اقدام به تاسیس کارخانه تولیدی خود نمود. با نگرش 
به توسعه شبکه اینترنت پرسرعت در کشور و افزایش تعداد کاربران این شبکه در فاز اول 
با به کارگیری خطوط تولید پیشرفته، ساخت تجهیزات سمت مشترک و لایه دسترسی 
را در دستور کار قرار داد و در حال حاضر سهم قابل توجهی از این بازار را در اختیار دارد. 
فعالیت های تولیدی این مجموعه شامل تولید قطعات الکترونیکی در صنعت های مختلف 
نظیر تولید مودم های مخابراتی ADSL، VDSL، LTE و مودم های نسل جدید است و 
در همین راستا همکاری های مختلفی با شرکت هایی نظیر شرکت مخابرات ایران، همراه 

اول، ایرانسل و مبین نت داشته است.
در همین راستا و به منظور تحلیل و بررسی وضعیت بازار مودم های داخلی در ماهنامه نسل 
چهارم با حمیدرضا رجبعلی، مدیر کسب وکار مودم ارگ جدید به گفت وگو نشستیم که 

مشروح آن در ذیل آمده است:

 به عنوان س�وال نخست آخرین وضعیت تولید مودم توسط شرکت مخابراتی 
ارگ جدید را تشریح بفرمایید.

ــرکت خدمات مخابراتی ارگ جدید سال هاست در تولید مودم فعال است و از ابتدا با  ش
تولید مودم های ADSL و با پروژه آشنای اول مخابرات ایران کار را شروع کرد و برای این 
شرکت تولید مودم را انجام داد. بعد از ADSL تکنولوژی VDSL  توسط مخابرات وارد 
شد که این مودم را هم تولید کرد. اپراتورهای تلفن همراه هم در حوزه تهیه و ارائه اینترنت 
بر روی سیم کارت اقدام کردند و در بخشی دیگر هم برای برخی کاربران سرعت بالاتر را 
تحت پوشش قرار دادند که مودم های سیم کارتی در این زمینه تولید شده است. همزمان 
شرکت های مخابرات و شرکت های موازی مخابرات بر روی خدمات GPON اقدام کردند 

و ما نیز این مودم ها را تولید کردیم و به اپراتورها ارائه دادیم.

 آیا توانستید در تولید مودم به نقطه ای دست یابید که پوشش حداکثری بازار 
کشور را در دست داشته باشید؟

در این حوزه باید با کشورهای دیگر خود را مقایسه کنیم. در خارج مردم به تنهایی مودم 
تهیه نمی کنند، بلکه اپراتورها هستند که بسته کامل را در اختیار مصرف کننده می گذارند 
و مصرف کننده وارد بازار نمی شود که مودم تهیه کند. تولیدکنندگان مودم با اپراتورها 
ــت، اما در ایران به این صورت نیست،  ــهم بازار بیرونی کوچک اس قرارداد می بندند و س
اپراتورها عمده بازار را در اختیار دارند و از طرف دیگر B2C هم بازار خود را دارد. ما روالی 
که در دنیا است را مدنظر قرار دادیم و بزرگترین قرارداد را با مخابرات ایران داریم و بعد از 
آن اپراتورهای همراه اول، ایرانسل و مبین نت مشتری های دیگر ما هستند که قراردادهای 
بلندمدت با حجم بالا داریم. در بازار آزاد با برند یوتل مودم ها را عرضه می کنیم و از طریق 

توزیع کنندگان بازار خرد و سکوهای فروش اینترنتی وارد بازار می کنیم.

 چن�د درص�د از مودم های موجود در بازار تولید داخ�ل و چند درصد وارداتی 
هستند؟

نکته مهمی که وجود دارد این است که متاسفانه قاچاق وجود دارد. ما در بحث مودم های 
سیم کارتی هنوز رجیستری IMEI نداریم، بنابراین آمار درستی در این حوزه در دست 

تولید
بومی

مدیر کسب وکار مودم شرکت مخابراتی ارگ جدید: 
مودم های قاچاق به راحتی وارد بازار می شوند؛ اپراتورها ملزم به استفاده از کالای با اصالت شوند

زهرا طاهری

ــت که چه تعداد مودم وارد بازار ایران می شود. در حالت کلی واردات ممنوع است؛  نیس
ــرکت هستند و در بحث  چراکه تولید داخلی داریم. در بحث ADSL و VDSL دو ش
مودم سیم کارتی سه شرکت است که تولید داخل دارند، ولی در بازار، مودم های خارجی 
وجود دارد، اما ما از آنچه به اپراتورها عرضه می کنیم اطلاع داریم که چه تعداد است که 

تعداد مشخصی است.

 مزایای استفاده از خرید مودم ایرانی چیست؟
شرکت ما طوری طراحی و ظرفیت بندی شده که قابلیت تولید بیش از یک میلیون مودم 
در سال را دارد. این ظرفیت را ایجاد کردیم تا خدمات و کیفیت را هم بر این اساس ارتقا 
دهیم. اگر دولت بخواهد IMEI و رجیستری را انجام دهد مساله ای از بابت تولید نخواهیم 

داشت و با کیفیت بالا، خدمت ارائه می دهیم.
ــتند و اپراتورها در کالایی که دریافت می کنند بسیار سخت  اپراتورها هدف اول ما هس
گیر هستند. ما از مودم هایی که تولید می کنیم، اطمینان خاطر داریم. اپراتورها تست های 
متنوعی می گیرند و از طرف دیگر مودم های ما استاندارد بالایی دارند. یوتل را با سه سال 
گارانتی روانه بازار می کنیم و خدمات پس از فروش مشخصی هم در نظر گرفتیم، همچنین 

سه سال گارانتی تعویض به مشتری می دهیم.

 پیش�نهاد ش�ما برای رفع چالش های تولید مودم در کشور و حمایت از تولید 
داخل در این حوزه چیست؟

این حمایت چند بعد دارد، بخش خصوصی در این زمینه سرمایه گذاری های اولیه را انجام 
داده و اگر کل بازار تا یک میلیون مودم در سال را نیاز داشته باشد، این ظرفیت برای ما 
موجود است، اما بحث قاچاق و رقابت ناسالم وجود دارد و کالا به راحتی وارد بازار می شود 
و بعضا گارانتی هم می کنند. در بحث مودم های سیم کارتی، رجیستری یکی از راه های مهم 
است که قابلیت رصد دارد. ما به عنوان تولیدکننده علاقه مند هستیم بازار رقابتی باشد 
و همه بتوانند هر نوع مودمی را استفاده کنند، اما مشخص باشد هر شرکتی چه می کند. 
 IMEI مشخصی وجود دارد و باقی هم باید این را ثبت کنند که ثبت IMEI در یوتل
مهم است.از طرف دیگر اپراتورهای ثابت همکاری کنند و از تولید داخل حمایت کنند 
ــتفاده کنند. در دنیا  و قراردادهای طولانی مدت ببندند و از تکنولوژی GPON هم اس
XGPON وجود دارد که متاسفانه مودم های تعویضی در دنیا افزایش یافته و اپراتورها 
مودم ها را از مردم تهیه می کنند و مجدد با تغییرات جزیی با قیمت اندک وارد بازار می کنند 

که در چین این اتفاق بیشتر می افتد و باز این مودم ها وارد بازار می شود که قاچاق است.
دولت باید اپراتورها را ملزم به استفاده از کالای با اصالت کند و تولیدکننده مشخص باشد 
و در این حالت می توانیم رقابت سالم داشته باشیم. از طرف بخش خصوصی یا صاایران 
که دولتی است سرمایه گذاری انجام شده و اگر مدیریت شود شرکت های داخلی توانایی 
ــش بازار داخلی را دارند و ما می توانیم بیشتر از ظرفیتی که داریم تولید کنیم، اما  پوش
ــابه قاچاق که پشتیبانی مشخصی هم ندارد وارد بازار می شود و قدرت  وجود کالای مش
خرید مردم هم این است که کالای ارزان قیمت خریداری کنند و این روال، کار را برای ما 

سخت تر کرده است.



14
02 

ماه
ر   

��
ه�

 / م
97

ره 
ما

ش
w

w
w

.4
G

ne
w

s.
ir

26

همراه با
بخش 

خصوصی

به همت متخصصان داخلی مهیا  شد:
 ارائه کامل ترین سرویس های ابری به کسب وکارهای هوش مصنوعی

فرزانه احمدی منش

مدیرعامل شرکت توسعه هوش مصنوعی ابر )هما(، گفت: هدف ما این است که بزرگ ترین 
و کامل ترین سرویس های ابری را با قیمتی به مراتب پایین تر از سرویس های خارجی به 
کسب وکارهای فعال در هوش مصنوعی )AI( در کشور ارائه دهیم تا آنها فعالیت های خود 
را سریع تر و آسان تر انجام دهند و جای خالی سرویس های آمازون و گوگل را که دسترسی 

آنها در داخل کشور محدود است، احساس نکنند.
دکتر متین هاشمی، مدیرعامل شرکت توسعه هوش مصنوعی ابر )هما( در گفت وگو با 
خبرنگار ما پیرامون معرفی شرکت توسعه هوش مصنوعی ابر )هما(، گفت: شرکت توسعه 
هوش مصنوعی ابر )هما( با قدمت دو ساله، ارائه دهنده سرویس های ابری تخصصی در 
ــب وکارهای فعال در هوش مصنوعی است و تفاوت آن با  حوزه کارت گرافیک برای کس
ابرهای دیگر این است که به صورت تخصصی به ارائه سرویس به تیم های AI می پردازد و 

بر همین موضوع متمرکز است.
وی، افزود: کسب وکارهای فعال در هوش مصنوعی تمایل به تمرکز بر حوزه خود دارند ولی 
زمانی که با خرید مستقیم سرور درگیر مسائل سخت افزار و زیرساخت می شوند، تمرکز 
خود را از دست داده و بعضا مرتکب اشتباهاتی هم در این زمینه می شوند. بزرگترین مزیت  
سرویس ابری شرکت هما برای تیم های AI، حفظ تمرکز اصلی آنها است، زیرا مسائل و 
پیچیدگی  های مرتبط با زیرساخت را بر عهده ما می گذارند. همچنین از نظر مالی بسیار 
ــط به صرفه خواهد بود چراکه به جای خرید سرور های گران  برای تیم های نوپا و متوس
قیمت، به صورت ماهیانه از شرکت هما سرویس دریافت می کنند که شامل یارانه های 
بسیار خوبی نیز برای تیم های دانش بنیان می باشد. بعلاوه می توانند به سریع ترین حالت 
ــداد کارت های گرافیک را کاهش یا افزایش دهند و همواره از آخرین  نیاز خود مانند تع

نسل های کارت گرافیک استفاده کنند.
هاشمی، ادامه داد: سرویس های ابری که در خارج کشور وجود دارند، از نظر سخت افزاری 
ــتند و از نظر ارائه سرویس های ابری نیز تنوع  دارای کارت های گرافیک متنوع تری هس
سرویس بیشتری دارند، لیکن از نظر هزینه بسیار بالاتر هستند. ما در شرکت هما با توجه 
به نیاز تیم های داخل کشور تنوع کمتری از کارت های گرافیک را انتخاب کرده ایم به طور 
مشخص RTX۴۰۹۰ ، RTX3۰۹۰ و یک مدل GPU تسلا. در زمینه ارائه سرویس 
نیز در حال حاضر سرویس های اصلی مورد نیاز تیم های هوش مصنوعی شامل زیرساخت 
ــازی حرفه ای را ارائه می دهیم و همواره در حال  ــازی و زیرساخت ذخیره س مجازی س

گسترش و بهبود این سرویس ها هستیم.
ــعه هوش مصنوعی ابر )هما(، تاکید کرد: هدف ما این است که  مدیرعامل شرکت توس
بزرگ ترین و کامل ترین سرویس های ابری را به تیم های AI در کشور ارائه دهیم تا آنها 
ــریع تر و آسان تر انجام دهند و جای خالی سرویس های آمازون و  فعالیت های خود را س

گوگل را که دسترسی آنها در داخل کشور محدود است، احساس نکنند.
مدیرعامل شرکت توسعه هوش مصنوعی ابر )هما(، افزود: اگرچه سرویس های ابری در 
دنیا در همه حوزه ها بسیار جا افتاده اند، ولی در داخل کشور تنها در حوزه  عام گسترش 

داشته اند و در حوزه تخصصی هوش مصنوعی و پردازنده های گرافیکی سرویس های ابری 
جا نیافتاده است. دلیل اصلی آن عمدتا موجود نبودن این سرویس ها در گذشته، و در حال 

حاضر عدم شناخت تیم های هوش مصنوعی از شرکت های ابری این حوزه است.
وی، تشریح کرد: بهترین پیشنهاد بنده به کسب وکار های فعال در حوزه هوش مصنوعی 
این است که از سرویس ابری هما استفاده کنند و تمرکز خود را بر روی هوش مصنوعی 
گذاشته و مسائل زیرساخت را به ما بسپارند. انتظاری هم که از نهادهای مسئول داریم ارتقای 
سرعت شبکه داخل کشور است تا داده  های حجیم مورد نیاز تیم های هوش مصنوعی با 
سرعت بیشتری منتقل شود؛ همچنین در زمینه مالیات و بیمه انتظار حمایت های بیشتری 
را داریم. از طرف دیگر پیرامون وارد کردن قطعات و سرورها در گمرک نیز با مشکل مواجه 

هستیم که امیدواریم این مسیر به کمک مسئولان تسهیل شود.

هاشمی، اشاره کرد: دانشگاه هایی مانند فردوسی مشهد، خواجه نصیر، امیرکبیر، شریف 
و شرکت های خصوصی مانند ایران سرور و پارت از رقبای شرکت هما هستند که سرور 
GPU دارند اما سرعت، کیفیت و پاسخگویی سرویس ابری ارائه شده توسط شرکت هما 

جزء مزایای رقابتی آن با این دانشگاه ها و شرکت ها محسوب می شود.
ــرکت های ارائه دهنده  ــعه هوش مصنوعی ابر )هما(، گفت: ش ــرکت توس مدیرعامل ش
ــور دارند، یکی سخت افزاری و دیگری  ــرویس های ابری دو وابستگی به خارج از کش س
نرم افزاری. در خصوص بخش سخت افزار ما تحریم هستیم اما در نهایت به هر طریقی این 
سخت افزارها را وارد می کنیم که البته هزینه های زیادی را برای ما ایجاد می کند؛ در حوزه 
نرم افزار که مهم تر از حوزه سخت افزار است، برخی از نرم افزارها باید برای License آنها 
مبلغی را پرداخت کنیم و دیگری نرم افزارهایی هستند که متن باز بوده که با استفاده از آنها 
وابستگی ما به خارج از کشور کمتر میباشد و در شرکت هما روی اعمال تغییرات روی این 

نرم افزارها نیز فعالیت می شود.
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سازمان های بالادستی روال اجرای پروژه های امنیت سایبری را متفاوت ببینند

ــنهاد داد: سازمان ها و  ــایبری پیش ــرکت دانش بنیان حوزه امنیت س مدیرعامل یک ش
ــور را در اختیار دارند باید به بخش خصوصی و  ــتگاه هایی که اطلاعات حساس کش دس
جوانان این کشور اعتماد کرده و با تعریف پروژه های امنیت اطلاعات، هم تخصص و تجربه 
جوانان و شرکت های داخلی را به خدمت بگیرند و هم اطلاعات خودشان را از دسترس 

افراد غیرمجاز حفظ کنند.
دکتر هاشم حبیبی، مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان حوزه امنیت سایبری در گفت وگو 
با خبرنگار ماهنامه نسل چهارم پیرامون نقش سازمان ها و نهادهای بالادستی در مقابله با 
حملات سایبری، گفت: یک جمله در حوزه امنیت وجود دارد که می گویند »امنیت ۱۰۰ 
درصد نیست« یعنی هر کاری انجام دهید باز هم ممکن است فردی باهوش تر و زرنگ تر 
پیدا شود و با کشف یک آسیب پذیری وارد سیستم ها شود و به اطلاعات دست پیدا کند. 
اکنون این سوال مطرح می شود که اگر امنیت مطلق نیست، پس چرا باید برای امن سازی 
هزینه کنیم؟ شاید ساده ترین پاسخ این باشد که در نبرد هکر و کارشناس امنیت، همیشه 
کارشناس امنیت تلاش می کند راه های نفوذ کشف شده را ببندد که حداقل از راه های 
ــتبرد بزند. وی، ادامه داد: برای بستن راه های نفوذ و امن کردن  موجود کسی نتواند دس
سیستم ها، نیاز است هزینه هایی انجام شود. با امن سازی سیستم ها، می توان تا حد زیادی 
اطمینان حاصل کرد که هر فرد مبتدی و تازه واردی نتواند به اطلاعات دسترسی پیدا کند. 
یک ضرب المثل وجود دارد که می گوید »مرگ مال همسایه است«، در حوزه امنیت نیز 
اکثر مدیران ارشد سازمان ها، فکر می کنند نفوذ و دسترسی به اطلاعات فقط برای بقیه 
اتفاق می افتد و فکر نمی کنند ممکن است این شتر روزی هم درب سازمان آنها بخوابد! 

بنابراین از موضوع امن سازی و نگهداری از اطلاعات مهم سازمان غفلت می کنند.
حبیبی، افزود: دلیل دیگری که سازمان ها را در نگهداری از اطلاعات سست می کند، عدم 
پاسخگو بودن مدیران ارشد سازمان ها در زمان نفوذ و افشا اطلاعات است. در اکثر مواقع 
این مدیر فناوری اطلاعات یا مدیر امنیت است که باید پاسخگو باشد و مدیر ارشد که بر 
اساس قانون، مسولیت امنیت اطلاعات سازمان را دارد، اصولا کمتر اتفاق می افتد که به 
مراجع رسمی برای پاسخگویی احضار شود! در کشور ما متخصصان امنیت و شرکت های 
خصوصی خوبی وجود دارند، اما به دلیل اینکه مدیران سازمان ها امنیت اطلاعات را اولویت 
حتی دهم خود هم نمی دانند، از این متخصصان و شرکت ها استفاده مناسبی نمی شود. 
نکته جالب تر اینکه اصولا سازمان ها بعد از حملات سایبری به سراغ این افراد و شرکت ها 
می روند و با توجه به اینکه در فشار رسانه ها و مردم هستند، تلاش می کنند زودتر سامانه ها 
را بازیابی کنند، اما به محض رسیدن به ساحل آرامش، این افراد و شرکت ها را فراموش 
می کنند! وی ادامه داد: به عنوان نمونه در یکی از سازمان های دولتی که حمله سایبری 
شده بود، شرکتی که حضور داشت بعد از مدتها فعالیت، با توجیه اینکه هزینه ای که برای 
امنیت می شود زیاد است و حضور این شرکت تاثیری ندارد، قرارداد با شرکت تمدید نشد و 
کمتر از چند ماه اولین اختلال سایبری در سازمان اتفاق افتاد! متاسفانه هنوز مدیران ارشد 
و متاسفانه گاهی مدیران فناوری اطلاعات، امنیت را هزینه می دانند. تا روزی که این تفکر 
در بدنه کارشناسی و مدیریتی وجود داشته باشد، امنیت سایبری رشد و توسعه نخواهد 
ــت. البته در حوزه فنی نیز متاسفانه، در اکثر مواقع کارشناسان امنیت دو اشتباه را  داش
مرتکب می شوند، یکی اعتماد بیش از حد به محصول امنیتی و دیگری تاکید بیش از حد 

به داشتن محصول خارجی است.
این مدیرعامل شرکت دانش بنیان حوزه امنیت سایبری، تشریح کرد: در مورد اول باید 
ــت که هرچند برای امن سازی باید از محصولات نرم افزاری و سخت افزاری در  توجه داش

فرزانه احمدی منش

حوزه امنیت استفاده کرد، این محصولات برای امن سازی لازم هستند اما کافی نیستند. 
شرط کافی این است که حضور، پایش و رصد شبکه و سامانه ها توسط افراد باید بصورت 
2۴*7 انجام شود. این موضوعی است که در اکثر سازمان ها غفلت می شود که شاید دلیل 

اصلی آن، هزینه زیاد نیروی انسانی )اعم از هزینه مادی و هزینه های مدیریتی( باشد.
ــتن محصول خارجی، باید توجه  وی، توضیح داد: در خصوص تاکید بیش از حد به داش
ــود که یکی از استراتژی های امنیتی، دفاع در عمق می باشد. منظور از دفاع در عمق  ش
ایجاد لایه های مختلف امنیتی در شبکه ها می باشد. هرچند محصولات امنیتی داخلی 
در اکثر موارد از نظر کیفیت و قابلیت قابل مقایسه با محصولات خارجی نیستند، اما باید 
توجه داشت که هکری که قرار است به سامانه ها نفوذ کند، کسی است که دسترسی وی 
به محصولات امنیتی خارجی احتمالا راحت تر می باشد تا دسترسی به محصولات ایرانی! 
پس راه دور زدن این محصولات خارجی در مواقع خطر برای هکرها ساده تر است. بنابراین 
از نظر امنیتی توصیه می شود ترکیبی از محصولات مختلف در شبکه ها استفاده شده و 

محصولات ایرانی نیز در لبه  شبکه ها قرار گیرند.
حبیبی، تاکید کرد: سازمان ها و نهادهای بالادستی دو وظیفه اصلی در این حوزه برعهده 
دارند، اول اینکه با وضع قوانین و مقررات راه را برای سازمان ها و متخصصان امنیت هموار 
کنند و دوم اینکه نظارت بر عملکرد سازمان ها را با دقت و حساسیت انجام دهند. یکی 
از مشکلات سازمان ها وجود قوانین و مقررات دست و پاگیر برای عقد قرارداد و دریافت 
خدمات امنیتی است. طبق آیین نامه معاملات در دولت، پیمانکاران پروژه های متوسط به 
بالا باید از طریق مناقصه محدود یا عمومی و از طریق سامانه ستاد انتخاب شوند. این کار 
برای حوزه امنیت دو مشکل ایجاد کرده است، اول اینکه حوزه امنیت به دلیل حساسیتی 
که دارد در اغلب موارد باید پروژه ها بصورت چراغ خاموش اجرا شوند و نباید اعلان عمومی 
 B و توسط شرکت RFP پروژه ای با مشخصات بیان شده در A شود که مثلا در سازمان
انجام شده است، در صورتی که در مناقصه عمومی باید RFP پروژه منتشر شده و نهایتا 
مشخصات و نام شرکت B و سازمان A هم که همانند RFP در شبکه جهانی اینترنت 
اعلام می شوند، باید پروژه را به انجام برسانند. پس مناقصه های عمومی در حوزه امنیت راه را 
برای فهمیدن نقطه ضعف سازمان ها باز می کند و هکرها متوجه می شوند که فلان سازمان 

در چه حوزه یا حوزه هایی ضعف دارد و به دنبال چه پیمانکاری می گردد.
وی ادامه داد: مشکل دوم برگزاری مناقصه در حوزه امنیت این است که تعداد زیادی از 
ــریفات قانونی شروع  پروژه های این حوزه بعد از رخداد امنیتی و به ناچار بدون انجام تش
می شوند. شروع این نوع همکاری ها توسط مدیریت فناوری اطلاعات یا امنیت است، اما 
برای عقد قرارداد باید از طریق تدارکات و مدیریت ارشد انجام شود که آنها متاسفانه تاکید 
بر طی روال قانونی دارند. بنابراین الان سازمان ها اکثرا به این مشکل برخورد کرده اند که 
اگر مورد حمله قرار گیرند، کمتر شرکتی حاضر به کمک به آنها می باشد. پس نهادهای 
بالادستی و خود سازمان ها باید در حوزه امنیت روال های اجرای پروژه ها را متفاوت ببینند 
و قوانین و مقرراتی که برای خرید تجهیزات یا انجام پروژه های غیرامنیتی دارند، در مورد 

پروژه های امنیتی بکار نگیرند.
وی، خاطرنشان کرد: وظیفه اصلی سازمان ها در کنار دادن بودجه و اعتبار، در حوزه امنیت 
تخصیص نیروی متعهد و متخصص به این حوزه می باشد، همچنین باید توجه داشته باشند 
که نیروی امنیتی نباید سرش را شلوغ کنند. یکی از مشکلات در سازمان ها این است که 
به محض اینکه می بینند نیرویی کمی آزاد است برایش کارهای متفرقه تعریف می کنند، 
در حوزه امنیت نیز همین مشکل به مراتب بدتر وجود دارد، درصورتی که نیروی امنیتی 
مانند آتش نشان است و در عین اینکه باید مواظبت کند که داده ها و سامانه های سازمان 
مورد حمله قرار نگیرد اما در زمان های آزاد باید واقعا آزاد باشد و فکر و مشغولیت دیگری 
نداشته باشد. وی، گفت: اولین و تنها پیشنهادی که می توان داد این است که سازمان ها و 
دستگاه هایی که اطلاعات حساس کشور را در اختیار دارند باید به بخش خصوصی و جوانان 
این کشور اعتماد کرده و با تعریف پروژه های امنیت اطلاعات، هم تخصص و تجربه جوانان و 
شرکت های داخلی را به خدمت بگیرند و هم اطلاعات خودشان را از دسترس افراد غیرمجاز 
حفظ کنند. حبیبی گفت: نهادهای بالادستی با تصویب و ابلاغ قوانین و آیین نامه های 
تسهیل کننده می توانند دست سازمان ها را در بستن راحت تر قراردادها باز کنند. یادمان 

باشد که هزینه کردن در حوزه امنیت، سرمایه  گذاری است.
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معاون مالی-  اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، گفت: حدود ۹ هزار مودی از شرکت 
تیس، کد یکتای مالیاتی دریافت نموده و بیشترین ارسال صورتحساب الکترونیکی توسط 
ــرکت های معتمد در تابستان گذشته از طریق اعتماد مودیان به شرکت تیس انجام  ش
پذیرفته است که این حاصل اعتماد سازی ما بوده در حالی که عمده این مودیان الزامی 
برای ارسال صورتحساب نداشته اند ولیکن ما فرآیند ارسال را آنچنان تسهیل و اجرا نموده 

ایم که مودی ترجیح داده است همچنان ارسال ها به سامانه مودیان را انجام دهد.

ــیرین کمیجانی، معاون مالی - اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، در گفت وگو  ش
با خبرنگار نسل چهارم پیرامون معرفی این شرکت، گفت: قانون پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مودیان با هدف ضرورت مالیات ستانی مبتنی بر اطلاعات شفاف بر اطلاعات شفاف 
ــتناد از سال ۱۴۰۱ در بازه های زمانی که قانون تعریف کرده بود، برای تمامی  و قابل اس
فعالان اقتصادی در کشور  و همه مودیان مالیاتی، لازم الاجرا می باشد. در راستای اجرای این 

قانون، سازمان امور مالیاتی اقدام به ایجاد کارپوشه برای کلیه مودیان نموده است.
وی، افزود: در این شرکت مودیان مالیاتی از طریق بستر پایانه فروشگاهی که همان پلتفرم 
اختصاصی شرکت تیس می باشد و با اخذ شناسه یکتا حافظه مالیاتی از مسیر کارپوشه 
های مالیاتی  با شرکت معتمد تیس به سامانه متصل می شوند و قادر به ارسال صورتحساب 
الکترونیکی خواهند بود. برای اینکه مودیان در زمینه ارسال صورتحساب تفکیک شوند برای 
هر مودی یک شناسه یکتا حافظه مالیاتی در نظر گرفته شده است که در ابتدای شماره هر 
صورتحساب قرار می گیرد و شماره منحصر بفرد صورتحساب الکترونیکی که 22 کاراکتری 
در نظر گرفته شده است بصورت یکتا در کل چرخه اقتصادی کشور شناسایی و پردازش 
می شود، شفافیت فرآیند معاملات و هوشمند سازی نظام مالیاتی کشور از اهداف عالیه 

اجرای قانون است.
معاون مالی -  اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، تاکید کرد: طبق لایحه تسهیل 
قانون پایانه های فروشگاهی مصوب مجلس که در فرآیند تایید توسط شورای نگهبان نیز 
می باشد، تمامی اشخاص حقوقی از ابتدای مهرماه می بایست صورتحساب های فروش 
خود را به صورت الکترونیکی و طبق الزامات صدور صورتحساب در قانون، به سامانه مودیان 
ارسال نمایند. این تکالیف برای اصناف و اشخاص حقیقی از ابتدای دی ماه تعیین شده 

است.
ــال  ــرایط اتصال و ارس ــان کرد: ما به عنوان معتمد وظیفه داریم ش کمیجانی، خاطرنش
صورتحساب الکترونیکی را در »بستر پایانه فروشگاهی« که منظور یک راهکار مبتنی بر 
نرم افزار و سخت افزار است فراهم نماییم. ما طبق وظیفه قانونی به دنبال استانداردسازی 
و فراهم نمودن راهکارهایی در جهت رفاه حال مودیان )مشتریان خود( هستیم. ما برای 
مودیان فاقد ERP، نرم افزار یا ماژول فروش، یک داشبورد اختصاصی با روش های ارسال 
ــذاری)Upload(  مهیا کرده ایم و  ــل با ظرفیت بالا در هر بار بارگ فرم تحت وب، اکس

شرکت داده پردازی معتمد تیس؛ رکورددار بالاترین ارسال صورتحساب الکترونیکی در بین شرکت های 
معتمد طی تابستان گذشته

فرزانه احمدی منش

ــش داده ایم و برای کلیه مودیان دارای ERP، نرم افزار یا ماژول فروش  نیاز آنها را پوش
روش های متعددی از جمله اتصال مستقیم نرم افزارهای مالی به  سامانه مودیان، ارسال 
صورتحساب های انبوه از طریق API در نظر داریم و این امر نشان دهنده تعامل کامل 
ــازی،  ــت و هم وظیفه ذاتی ما کمک به توانمند س با تولید و ارائه کنندگان نرم افزار اس
استانداردسازی و ارسال صورتحساب است. وی، بیان کرد: با توجه به بخشودگی ها و نواقصی 
که در سطح گزارش گیری کارپوشه های مالیاتی مشاهده می شود، پیشنهاد بنده به مودیان 
مالیاتی این است که از خدمات شرکتهای معتمد استفاده کنند. همکاران من در شرکت 
تیس تلاش می کنند تا تمامی شرایط لازم و استانداردسازی مطابق با دستورالعمل های 

ابلاغی از سوی سازمان را در اختیار مودیان قرار دهند. 

معاون مالی - اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، تشریح کرد: ما در ابتدای راه اجرایی 
شدن قانون مذکور هستیم و قانون در بخش های ابتدایی خود با چالش هایی برخوردار 
می باشد که از این باب قانونگذار نهایت انعطاف خود جهت برخورد با چالش و ریسک ها 
را در نظر گرفته و طی بخشنامه های ابلاغی و همچنین لایحه تسهیل با در نظر گرفتن 
بخشودگی ها سعی در ایجاد فضایی مطمئن جهت اتصال مودیان به قانون را فراهم نموده 

است.
وی، ادامه داد: ما در سال اجرای قانون هستیم بنابراین قطعا سامانه مودیان در حالت بهره 
ــکلات و اختلالاتی برای ارسال صورتحساب وجود دارد، ما هم  برداری کامل نبوده و مش
در حال حاضر با مشکلات زیادی مواجه هستیم از جمله به روزرسانی های متعدد سامانه 
مودیان موجب نگرانی مودیان می شود که ما تمام تلاش خود را در راستای رفع سریع 
ایرادات و تغییرات خواهیم داشت. در حال حاضر عمده مودیان بزرگ با صورتحساب های 
حساس از خدمات شرکت معتمد استفاده می نمایند زیرا اطمینان لازم را در حوزه صحت 

مودی��ان مالیات��ی از طری��ق بس��تر پایانه 
فروش��گاهی که همان پلتفرم اختصاصی 
ش��رکت تیس می باش��د و با اخذ شناسه 
یکت��ا حافظه مالیاتی از مس��یر کارپوش��ه 
ه��ای مالیاتی  با ش��رکت معتمد تیس به 
سامانه متصل می شوند و قادر به ارسال 

صورتحساب الکترونیکی خواهند بود.
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ارسال به شرکت معتمد دارند.
کمیجانی، اشاره کرد: شرکت ما به منظور اخذ مجوز فعالیت نوع اول که شامل فعالیت های 
مرتبط با حوزه صدور، جمع آوری، نگهداری و ارسال صورتحساب الکترونیکی به سازمان 
امور مالیاتی کشور و نظارت بر عملکرد مؤدیان در این حوزه است در تاریخ 3۰ آذر ۱۴۰۱ 
موفق به اخذ مجوز شرکت معتمد مالیاتی از سازمان امور مالیاتی کشور شد. به صورت 
خلاصه مأموریت شرکت داده پردازی معتمد تیس ایفای نقش تسهیلگر و مجری قانون در 

فرآیند اتصال مودیان به سامانه مؤدیان و اجرای تکلیف قانونی آنهاست.
وی، افزود: طبق ماده 26 قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان سازمان امور مالیاتی 
می تواند جهت حصول اطمینان از عملکرد صحیح مؤدیان در خصوص صدور صورتحساب 
الکترونیکی و ثبت دقیق معاملات در سامانه مؤدیان، اطمینان از انجام تکالیف قانونی توسط 
مؤدیان، مجوز فعالیت شرکت های معتمد مالیاتی را فراهم نموده که شرکت های دارای 
ــال صورتحساب  مجوز نوع اول به ارائه خدماتی نظیر صدور، جمع آوری، نگهداری و ارس
ــور و نظارت بر عملکرد مؤدیان در ا ین حوزه  ــازمان امور مالیاتی کش الکترونیکی به س
می پردازند. شرکت تیس به عنوان سومین معتمد نوع اول اخذ مجوز نموده است. تمامی 
خدمات ما در حوزه ارسال صورتحساب الکترونیکی برای مودیان بصورت رایگان و بدون 
هزینه می باشد و خوشبختانه با این رویکرد، بزرگترین اقبال مودیان را به شرکت معتمد 
تیس شاهد بوده ایم و این رشد و جذب مودیان حاصل اعتماد مودیان است که بزرگترین 

سرمایه شرکت تیس همین اعتماد مودیان بوده و به همین خاطر بر خود می بالیم.
معاون مالی- اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، توضیح داد: حدود ۹ هزار مودی از 
شرکت تیس، کد یکتای مالیاتی دریافت نموده و بیشترین ارسال صورتحساب الکترونیکی 
توسط شرکت های معتمد در تابستان گذشته از طریق اعتماد مودیان به شرکت تیس 
انجام پذیرفته است که این حاصل اعتماد سازی ما بوده در حالی که عمده این مودیان 

الزامی برای ارسال صورتحساب نداشته اند ولیکن ما فرآیند ارسال را آنچنان تسهیل و اجرا 
نموده ایم که مودی ترجیح داده است همچنان ارسال ها به سامانه مودیان را انجام دهد.

وی، گفت: ما در ماه های اخیر بر حسب نیاز مودیان محترم، حتی شیفت همکاران را نیز  
مطابق با تغییر ساعت اداره ها، تغییر داده ایم و در این زمینه انعطاف زیادی داشته ایم و 
همیشه خود را موظف به پاسخگویی در ساعات اداری از شنبه تا پنجشنبه می دانیم ضمن 
اینکه برای مودیان تمهیداتی برای پاسخگویی در ساعات غیر اداری و روزهای تعطیل در 
نظر گرفته ایم که مورد استقبال قرار گرفته است و در حال گسترش این سطح خدمات 
ــت که در خط تماس مستقیم با شرکت تیس از طریق شماره  ــتیم، شایان ذکر اس هس
ــت ما از سرمایه انسانی و  ــماره و هزینه برای تماس اس ۹۰۰۰۱۵۱۵ که بدون پیش ش
کارشناسان زبده ای از سطوح تحصیلی فوق لیسانس و دکترا برخوردار هستیم و بالاترین 
سطوح تحصیلی را در بخش پاسخگویی و پشتیبانی مشاهده خواهید کرد چرا که اعتقاد 
ــم در این بیزینس علاوه بر تخصصی بودن حوزه فعالیت، طرفین مقابل ما بعنوان  داری

مشتری در سطح بالایی قراردارند و این امر ما را مجاب به این امر کرده است. 

کمیجانی، ادامه داد: در زمینه فرهنگ سازی و آموزش نکات اجرایی قانون به عنوان معتمد 
نوع اول، با عنایت به اینکه وظیفه شرکت معتمد نوع اول، آموزش نکات اجرایی، بخش 
های خاص و بصورت تخصصی حوزه ارسال صورتحساب الکترونیکی است ما تلاش کرده 
ایم در فضای مجازی آموزش های کاربردی برای مودیان را کانال های اطلاع رسانی و وب 
سایت خود به صورت مرتب منتشر کنیم و آموزش های حضوری و وبینار های متعددی 
در حوزه نکات اجرایی قانون برگزار کنیم در این راستا بزرگترین همایش حضوری و کارگاه 
عملی در ابتدای تابستان و همزمان با نمایشگاه الکامپ ۱۴۰2 و همچنین بزرگترین وبینار 
مجازی را در 2۹ شهریور با حضور بیش از دو هزار ،نفر بر بستر اینترنت بصورت رایگان 
برگزار نموده ایم چون ضمن احساس وظیفه در حوزه مسئولیت اجتماعی مصمم هستیم 
نقش تسهیلگری خود را با تمام امکانات خود اجرا کرده و هر هفته سمینار آنلاین برگزار 
ــازمان امور مالیاتی برای ورود  ــت که س می نماییم، همه می دانیم  چالش اصلی این اس
اصناف باید چند برابر حجم فعلی بر روی فرهنگ سازی کار نماید، چون تحول مودی با 
دفاتر سنتی به ارسال صورتحساب الکترونیکی به طور یقین نیازمند استراتژی های بزرگ 

ارتقای فرهنگ و آگاهی عمومی جامعه و ایجاد زیرساخت لازم است.
معاون مالی- اداری شرکت داده پردازی معتمد تیس، اظهار کرد:ما در نوع خدماتی که 
ارائه می دهیم برتری خود را در ارائه خدمات پشتیبانی به مودیان می دانیم، تلاش ما بر 
این است که سرویس های ویژه ای را برای مودیان تهیه کنیم اما در حال حاضر تمرکز ما 
نحوه اتصال است و مزیت خود را حضور صادقانه در کنار مودیان و پاسخگویی مطلوب به 

آنها می دانیم.

حدود 9 هزار مودی از ش��رکت تیس، کد 
یکتای مالیاتی دریافت نموده و بیشترین 
ارس��ال صورتحس��اب الکترونیکی توسط 
ش��رکت های معتمد در تابستان گذشته 
از طریق اعتماد مودیان به ش��رکت تیس 

انجام پذیرفته است.
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در گفت وگوی یک محقق با نسل چهارم تشریح شد:
کاربرد داده های تصاویر ماهواره ای در صنایع مختلف با تلفیقی از هوش مصنوعی

 و سیستم های یادگیری ماشینی

زهرا طاهری

یک محقق سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، معتقد است: امروزه تصاویر 
ماهواره ای از سطح زمین با داده های راداری جمع آوری و توسط یک سری سنجنده در 
سکوی ماهواره ذخیره می شوند. این داده ها با تلفیقی از هوش مصنوعی و سیستم های 
ــف جهان و برای منابع  ــده و می توانند در نقاط مختل ــینی پردازش ش یادگیری ماش

مختلف، هم تجاری و هم حاکمیتی استفاده شوند.
بهروز ارسطو، محقق سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی و دکتری تخصصی 
سنجش از دور و GIS در گفت وگو با خبرنگار نسل چهارم پیرامون کاربرد ماهواره ها 
در صنایع مختلف، گفت: از زمانیکه بشر پا به کره خاکی گذاشت، ناچار بود از ابزارهای 
مختلف بر اساس پدیده های اطراف استفاده کند، به طور مثال انسان از انگشت های 
دست برای شمارش استفاده می کرد؛ همانطور که پدیده ها افزایش می یافت، به ناچار 
ــان به ابزارهای دیگر روی آورد؛ اولین چرتکه ها بر اساس این پدیده هـا استفــاده  انس

می شد و الان از ابر رایانه ها و ماهواره ها استفاده می کند.
وی، ادامه داد: ماهواره ها از دو منظر مهم هستند، یکی به عنوان سکوی ارتباطی که 
ــهیل می کنند و بخش دیگر خدمات  برای اقصی نقاط جهان وضعیت ارتباطی را تس

ماهواره ای منوط به جمع آوری اطلاعات از نقاط مختلف زمین است.
ــطو، اظهار کرد: ماهواره ها برای مدت طولانی برای گردآوری اطلاعات مختلف از  ارس
ــطح زمین، رصد پوشش گیاهی، پهنه های آبی و آب و هوای جهانی در چند دهه  س
گذشته به میدان آمدند و خدمات خوبی را ارائه کردند و با پیشرفت ماهواره ها و ارائه 
تصاویر با وضوح بالا، شاهد کاهش هزینه و در دسترس بودن اطلاعات بودیم، تا جایی 
ــتفاده کامل تری به دست می آید و دسترسی برای عموم راحت تر شده  که امروزه اس

است.
این محقق سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، خاطرنشان کرد: فناوری که 
تصویربرداری ماهواره ای را انجام می دهد، منجر به توسعه سنجنده های فراطیفی شده 

و می توانند در یافتن اشیاء و مواد یا شناسایی فرایندها کمک کنند.
ــیاره دیگری از  ــطح زمین یا هر س وی، افزود: تصاویر ماهواره ای یا دیجیتال که از س
ــود و توسط یک سری سنجنده در سکوی ماهواره  داده های راداری جمع آوری می ش
ذخیره می شود، می توانند برای نقاط مختلف جهان و از منابع مختلف، هم تجاری و هم 
حاکمیتی استفاده شوند؛ به بیان دیگر تصاویر ماهواره ای که توسط ماهواره ها جمع 
می شود، می تواند توسط حاکمیت جمع آوری شود و تجارت های مختلفی را شکل دهد 

تا این داده ها را استفاده کنند.
ارسطو اظهار کرد: به علم و فناوری که این داده را پردازش می کند و در شناسایی پدیده ها 
ــود. به طور خلاصه کاربردهای  ــنجش از دور گفته می ش از راه دور کمک می کند، س
مطرح سنجش از دور که امروز در تلفیقی که با هوش مصنوعی و سیستم های یادگیری 
ماشینی تهیه شده، در ادامه مطرح می شود؛ کاربرد تصاویر ماهواره و سنجش از دور در 
برنامه ریزی شهری یکی از این موارد است، گسترش سریع شهرها و افزایش جمعیت، 
فشار فزاینده ای را به محیط زیست وارد می کند و نیاز زیست پذیری شهرها به عنوان 

یک رهیافت در عصر حاضر الزام می کند که ما از ابزاری که اطلاعات را با وضوح بالاتر 
و با دقت بیشتر و به صورت تکرارپذیر به ما می دهد، هر روز بیشتر می شود، به طور 
مثال فضاهای سبز شهری همچون باغ ها و جنگل های شهری می توانند اثرات زیادی 
ــت پذیری شهر داشته باشند و همین طور می توانند از بسیاری از بحران ها  در زیس

همچون سیلاب پیشگیری کنند.
وی، ادامه داد: تصاویر ماهواره ای با تجزیه و تحلیل دقیقی که برای تشخیص تغییرات 
ــش مستمر و  ــهری ارائه می دهند و با توجه به پوش عمده در کاربری های مختلف ش
تکرارپذیر در فاصله های زمانی مختلف، می توانند این تغییرات را نشان دهند و از طرف 

دیگر مکان های مقاومی که برای زیست مناسب تر است، شناسایی کنند و در اختیار 
تصمیم گیران توسعه شهری قرار دهند.

ــطو، در ادامه گفت وگو، گفت: یکی از کاربردهای جدید و مهم تصاویر ماهواره ای  ارس
ــار گازهای گلخانه ای است و در چند دهه اخیر با پیشرفت های به  برای ردیابی انتش
دست آمده، امکان رصد و پایش گازها که سهم عمده ای در تغییر اقلیم دارند، به دست 
ــتفاده از هوش مصنوعی و سیستم های یادگیری ماشینی، افزون  آمده و امروزه با اس
بر اینکه می توانیم با الگوریتم های پردازش تصویر برای تشخیص انتشار کربن استفاده 
کنیم، می توانیم پایشگاه داده جامعی از فعالیت کارخانه ها و نیروگاه ها داشته باشیم و 

ببینیم که منابع مختلف به چه صورتی در تولید کربن و انتشار آن نقش دارند.
این محقق سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، خاطرنشان کرد: از کاربردهای 
مهم و قدیمی تصاویر ماهواره ای، پایش پوشش گیاهی است که در بخش های مختلف 
حائز اهمیت است و به این نیاز رسیدیم که باید میزان پوشش گیاهی را در هر منطقه 
ــد می کنند و چه تنش هایی  ای پایش کنیم و ببینیم به چه صورت این گیاهان رش
دارند. امروز این تصاویر در تنش های خشکی، آفت و بیماری ها می تواند کمک کند، هم 

ماهواره ها از دو منظر مهم هس��تند، یکی 
به عنوان س��کوی ارتباطی که برای اقصی 
نقاط جه��ان وضعیت ارتباطی را تس��هیل 
می کنند و بخش دیگر خدمات ماهواره ای 
منوط به جمع آوری اطلاعات از نقاط مختلف 

زمین است.
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به کشاورزان و هم به حاکمیت که بتوانند مراتع و کشاورزی و بسیاری از عرصه های 
مرتبط با پوشش گیاهی با شاخص های مختلف را پایش کنند و تاثیر آن را در جبران 
پوشش های گیاهی از دست رفته و همچنین پیشنهاد سایت های مختلف برای رشد 

گیاهان را نشان دهد.
وی افزود: برای صنعت کشاورزی به طور کلی در سه حوزه طبقه بندی انجام می دهیم 
ــخص شود، در تعیین نوع محصول، سطح زیر  تا کاربرد تصویربرداری ماهواره ای مش

کشت و عملکرد محصول در مناطق مختلف.
ارسطو، ادامه داد: بخش کشاورزی به عنوان یک نیاز حاکمیتی نیاز دارد که محصول 
ــخص کند. تصاویر ماهواره ای با برخورداری از زمان های  ــاورزی را مش و تولیدات کش
مختلف می تواند کمک کند که ما نوع محصول و سطح زیر کشت را در مناطق وسیع 
با وضوح بیشتر تشخیص دهیم و قبل از برداشت، اطلاعات پایه را برای سیاست گذاران 
و حاکمیت کشاورزی به دست آوریم و از این اطلاعات به دست آمده در مدیریت بازار 

کشاورزی و اقدامات لجستیکی استفاده کنیم.
ــت و ما  ــش گیاهی حائز اهمیت اس ــتمر بر پوش وی، گفت: در این حوزه پایش مس
می توانیم با نظارت مستمر بر عرصه های کشاورزی آفت و بیماری های گیاه و تنش های 
مختلف آسیب زننده به پوشش گیاهی را تامین کنیم و از طرف دیگر می توانیم با دقت 
بیشتر میزان نیاز آب قابل دسترس گیاه را تعیین کنیم و از هدر رفت منابع جلوگیری 
کنیم. حتی امکان این وجود دارد که با نظارت مستمر بتوانیم نهاده های کشاورزی را 

بهتر مدیریت کنیم و در حفظ منابع پایه آب و خاک کوشا باشیم.

ــاورزی، در ادامه گفت وگو با ما،  ــوزش و ترویج کش ــازمان تحقیقات آم این محقق س
خاطرنشان کرد: همانطوری که می دانید و واضح است، کشاورزی اساس تامین غذای 
ــت و تغییرات آب و هوایی، محدودیت منابع و افزایش جمعیت چالش های  جهان اس
جدی این حوزه است. اگر کشاورزان به عنوان تولیدکننده مایل به افزایش بهره وری و 
سود باشند، می توانند از سنجنده ها برای پایش محصول استفاده کنند. سیاست گذاران 
و حاکمیت می توانند از داده های سنجش از دور برای آنکه زمان مناسب برای سازگاری 
با تغییرات اقلیم و همچنین زمان های مختلف برای مبارزه با مخاطرات جوی در بخش 

کشاورزی فراهم کند، استفاده کنند.
وی ادامه داد: دیگر کاربرد سنجش از دور این است که با تصاویر با وضوح بالا می توانیم 
محیط زیست و حیات وحش را مدیریت کنیم و از بین رفتن آنها جلوگیری یا پیشگیری 
کنیم. نجات حیات وحش را می توانیم با استفاده از سنجش دور انجام دهیم و معمولا 
ــخت است، ولی داده های  این مناطق در مراکز صعب العبور و برای حضور فیزیکی س
سنجش از دور با کمکی که در تعیین زیستگاه و محدوده زیستی آنها می کند، کمک 

شایانی در حفظ گونه های در حال خطر و ردیابی و نظارت بر آنها را داشته است.
ارسطو، افزود: فناوری های سنجش از دور کمک زیادی به مدیریت بلایای طبیعی یا 
بحران های طبیعی می کند و برای کمک به طرح های کاهش خطر با شناسایی مناطق 

ــل های فعال، آب گرفتگی های ساحلی و دشت های سیلابی  خطرپذیر مرتبط با گس
می توانیم با موفقیت از این ابزار استفاده کنیم.

این محقق سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، خاطرنشان کرد: این تصاویر 
اندازه گیری با مقیاس وسیع انجام می دهد و رویدادهای واقعی و مکانی را به صورت 
لحظه ای برای ما تعیین می کند و مدل های مدیریت خطر هم به دست می آورد. از 
ــرایط آب و هوایی مرگبار هم  ــان از تصاویر برای ارائه هشدارهای ش طرفی هواشناس
استفاده می کنند. این فناوری اطلاعاتی را در اختیار امدادگران و مردم عادی قـــرار 
می دهد تا تصمیمات فوری گیرند و علاوه بـر پردازش آنها، در اینتـــرنت به اشتــراک 

می گذارند تا قابل مشاهده باشد.
وی، اظهار کرد: از دیگر کاربردهای این تصاویر سنجش از دور، بهینه سازی انرژی های 
خروجی از پنل های خورشیدی است. همانطور که می دانید در حال حاضر در نقطه 
تغییر بین سوخت های فسیلی و انرژی های تجدیدپذیر هستیم و نگران ایمنی محیط 
ــتیم و ابزارهای جدیدی به ما کمک می کنند تا آنکه کارآمدتر وضعیت  ــت هس زیس
ــیم که  ــته باش ــرژی را پایش کنیم و باید داده های قابل اعتماد و روزآمدی را داش ان
ــا برای درک و پایش  ــت که در این چالش ه ــنجش از دور اس یکی از آنها تصاویر س
زیرساخت های انرژی به ما کمک می کند و همچنین در مکان گزینی این سایت های 
خورشیدی به ما کمک می کند و حتی می تواند رویدادها و پدیده های آسیب رسان 

را تشخیص دهد.
ــطح زمین از طریق  ــطو، در ادامه گفت وگو با ما، افزود: تولید و مطالعه ارتفاع س ارس
ــت. در ناسا پیش تر ماموریت ماهواره ای  ــی اس داده های راداری برای ما قابل دسترس
ــه داده که تصاویر دیجیتالی  ــاتل، محصولی را به نام SRTM ارائ ــای رادار ش داده ه
ــا دقت قابل قبول فراهم می کند تا داده های  ــه می کند که ارتفاع جهانی را ب را تهی
توپوگرافی را داشته باشیم و برای کل زمین و در سیستم های نقشه برداری استفاده 

کنیم.
وی، گفت: مشاهده رشد جمعیت نواحی سکونت گاهی از دیگر ویژگی های سنجش از 
دور است که این رشد جمعیت پدیده پویا است و یک محیط طبیعی را تحت تاثیر قرار 
می دهد که سوالی را به وجود می آورد که چگونه در توسعه مورد توجه قرار دهیم، در 
حالیکه اثرات زیست محیطی ما حداقل باشد و برای انجام این کار باید داده و دانش 
کافی برای پویایی جمعیت و تراکم جمعیت و ایجاد برنامه ها و سیاست های مناسب 

داشته باشیم.
ــنجش از دور یک روش کارآمد برای  ــان کرد: تصاویر حاصل از س ارسطو، خاطرنش
ــهرها و شهرک های بزرگ ارائه می دهد و سال هاست  تجزیه و تحلیل جمعیت در ش
داده های قابل اعتمادی ارائه می دهد و ایده مختلف درباره جمعیت و تراکم در مناطق 
مختلف می دهد که نمونه آن در همه گیری کرونا به دست آمد که مناطق متراکم 
ــلوغ با استفاده از این داده مشخص شد و به عنوان مناطق پر رسیک شناسایی  و ش

می شدند.
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پیشنهاد مرکز پژوهش های مجلس برای دریافت مالیات از بازی های خارجی

روند رشد استارتاپ ها در هند؛ تا چهار سال آینده اقتصاد هند بزرگتر از اقتصاد آلمان و ژاپن می شود

ــدن دریافت عوارض  ــرای اجرا ش ــنهاد داد که ب ــای مجلس پیش ــز پژوهش ه مرک
ــی و ارتباطات و فناوری  ــی، وزارت خانه های اقتصاد و امور دارای ــای خارج از بازی ه

اطلاعات به شناسایی مراکز عرضه و اخذ مالیات کمک کنند.
ــلامی در گزارشی با  ــورای اس دفتر آموزش و فرهنگ مرکز پژوهش های مجلس ش
عنوان »بررسی ماده )۱۴( لایحه الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
ــنهادهای الحاقی جدید« آورده است که این ماده به موضوع  مالی دولت )3( و پیش
ــانه  ــوارض از بازی های خارجی قابل نصب در رایانه، تلفن های همراه و پیش اخذ ع
بازی )کنسول( اختصاص دارد. موضوع این ماده پیشتر و در قوانین بودجه سال های 
ــاد اسلامی مورد  ــته به عنوان یکی از محل های درآمدی وزارت فرهنگ و ارش گذش
ــت. تا اینکه به عنوان بند »ی«  ــته اس توجه تنظیم کنندگان قانون بودجه قرار داش

ــفافیت  ــه ۱۴۰۱، مورد توجه جدی تر قرار گرفته و ش ــره »6« در قانون بودج تبص
بیشتری در خصوص نحوه هزینه کرد بدان اضافه شد.

ــدان هرگونه اطلاعات مالی  ــح می کند که بنا به دلایلی چون فق ــن گزارش تصری ای
ــی قابل نصب در رایانه تلفن همراه و ... در بنیاد  ــدگان بازی های خارج از عرضه کنن
ملی بازی های رایانه ای، تغییر حامل های بازی از ابزارهای سخت به سمت پایگاه های 
ــط و غیر آن( و وجود رمز ارزها  ــی عرضه بازی ها، تبادلات مالی متنوع )برخ اینترنت

به عنوان شکل جدید مبادلات، این مصوبات به نتیجه اثربخشی نرسیدند.
دیگر دلایل در این زمینه دشواری نظارت و کنترل بر بسیاری از بازی های رایانه ای 
است که در بستر فضای مجازی ارائه می شود، همچنین عموماً فروشندگان بازی های 
رایانه ای در سیستم های پرداخت برخط می توانند هویت خود را مخفی نگه  دارند و یا 
از شرکت های میانجی استفاده  کنند، ضمن آنکه در برخی کشورها، قوانین حفاظت 
از حریم خصوصی برای فروشندگان و تأمین کنندگان خدمات اینترنتی وجود دارد 

که در مورد افشای اطلاعات آنها )نظیر گردش مالی( محدودیت قائل می شوند.
بنابراین غلبه کردن بر این مسائل نیازمند حمایت و همکاری سایر متولیان حوزه های 
مرتبط با بازی های رایانه ای با وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است. از این رو، پیشنهاد 
ــی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز در  ــود وزارت اقتصاد و امور دارای می ش
متن لایحه در کنار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای کمک به شناسایی مراکز و 

پایگاه های عرضه و انتشار بازی ها و تقویت سازوکار اخذ مالیات قرار گیرند.
همچنین با توجه به اینکه مواد مربوط به بخش فرهنگ و هنر در این لایحه چندان 
مورد توجه قرار نگرفته، از فرصت فراهم آمده لایحه به منظور تنظیم گری مالی دولت 
بهره بیشتری برای این بخش به دست آید، پیشنهادهایی که برگرفته از قوانین بودجه 
ــنهادهایی که بر اخذ عوارض از واردات  ــت، ارائه می شود؛ پیش ــال اخیر اس چند س
ــتی، هدایت بخشی از درآمدهای مالیاتی  کالاها و محصولات فرهنگی و صنایع  دس
به سمت حمایت از زیرساخت های فرهنگی، مسئولیت فرهنگی نهادها و دستگاه های 

غیرفرهنگی و حمایت از فرهنگ ایثار، جهاد، مقاومت و شهادت، تاکید دارد.

ــاس پیش بینی سازمان همکاری و توسعه اقتصادی )OECD( مبنی بر رشد  بر اس
شش درصدی تولید ناخالص داخلی هند در سال 2۰23 با توجه به روند رو به رشد 
استارتاپ ها در این کشور، تنها در چهار سال آینده انتظار می رود اقتصاد هند بزرگتر 

از اقتصاد آلمان یا ژاپن شود.
گزارش تحلیلی تارنمای خبری Tagesschau آلمان در خصوص رشد استارت آپ 
ها در هند و تبدیل شدن این کشور به یک ابرقدرت اقتصادی منتشر شد که طبق 
 )OECD( ــعه اقتصادی ــاس پیش بینی سازمان همکاری و توس این گزارش براس
مبنی بر رشد 6 درصدی تولید ناخالص داخلی هند در سال 2۰23 و همزمان رکود 
اقتصادی برای آلمان تنها در چهار سال آینده انتظار می رود اقتصاد هند بزرگتر از 

اقتصاد آلمان یا ژاپن گردد.
ــریکانث ردی به تیم خود ارائه می دهد، در معرض دید  آخرین ارقام تجاری که س

هستند.
  Hala Mobility این جوان 2۹ ساله اهل حیدرآباد در جنوب هند، استارت آپ 
ــرکتی که بر تحرک پایدار تمرکز دارد و اسکوترهای برقی را به  ــیس کرد. ش را تأس
ــه سال، او حدود یک میلیون دلار از  ــتریان و مردان تحویل می دهد. در عرض س مش
ــرمایه های سرمایه گذار جمع آوری کرد و اکنون تقریباً 8۰ کارمند را استخدام کرده  س

است.
ردی در ایتالیا و اسپانیا تحصیل کرد و دکترای خود را در مادرید گرفت. او برای چند 
سال به عنوان یک متخصص داده با درآمد خوب در پایتخت اسپانیا کار کرد. سپس 
تصمیم آگاهانه گرفت که به کشور خود بازگردد. ردی می گوید:» با کارم میتوانستم 

زندگی بی دغدغه ای در اروپا داشته باشم. اما آنچه من واقعاً می خواستم ایجاد تغییر 
بود. می خواستم چیزی ایجاد کنم که یک مشکل بزرگ را حل کند.«

 دولت در مراکز نوآوری سرمایه گذاری می کند
ــرایط شروع برای اینکار آماده است. در حال حاضر تقریباً  او می گوید که در هند ش
ــت. بر اساس پیش بینی  ــد نیس هیچ اقتصاد ملی به اندازه اقتصاد هند در حال رش
ــد خواهد  ــال 2۰23 حدود 6 درصد رش OECD، تولید ناخالص داخلی هند در س
ــه، OECD برای آلمان یک اقتصاد راکد را پیش بینی می کند در  کرد. در مقایس
نتیجه تنها در چهار سال آینده، انتظار می رود اقتصاد هند بزرگتر از اقتصاد آلمان 

یا ژاپن گردد.
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استقبال مالزی از تحولات سریع دیجیتال در جهان

شهرهای بزرگتر محرک های رشد هستند، مانند کلان شهر حیدرآباد در جنوب هند.
 »T-Hub«دولت میلیون ها یورو در صندوق های تحقیقاتی در مراکز نوآوری مانند 
ــرمایه گذاری می کند که می گوید بزرگترین در نوع خود در جهان است. در حال  س
حاضر حدود 3۵۰ استارت آپ دفتر خود را در اینجا دارند و تقریباً دو برابر تعداد آنها 
ــرار گرفته اند. آنتونی آنیش،مدیر عامل»T-Hub«  می گوید: »به زودی  در آنجا ق
ــرکت خواهند داشت«  ایده ها و اختراعاتی از اینجا می آیند که به  بیش از ۱۰۰۰ ش

نفع همه هندی ها خواهد بود.

 اختلاف زیاد بین شهرها و روستاها
البته وعده ها در درجه اول باید معطوف به جمعیت ساکن در روستاها باشدکه شامل 
حدود دو سوم کل مردم است. روستای صیداپور در 2۰۰ کیلومتری حیدرآباد واقع 
ــت. بهاراتی کومار 38 ساله است و به ندرت شهر خود را ترک کرده است.  ــده اس ش
ــت حتی قولهای  ــته هیچ چیز اینجا تغییر نکرده اس او می گوید: در چند دهه گذش

سیاستمداران به ما !
ــر از گاهی در یک بازار هفتگی محلی  ــالیزار دارند. او ه ــواده او دو گاو و یک ش خان
میوه می فروشد. با معادل حدود ۱۵۰ یورو در ماه، آنها باید امرار معاش کنند. کومار 
ــتاها احساس رها شدگی می کنیم. ما چیزی در مورد پیشرفت  میگوید: ما در روس

فناوری یا شرایط زندگی بهتر متوجه نمی شویم.

 راه حل ها برای روستایی ها
سریکانت ردی، کارآفرین جوان، می خواهد مسئولیت را بر عهده بگیرد. پسر بهاراتی 
کومار برای او در شرکت به عنوان مکانیک کار می کند. تنوع راه حل هایی در آینده 

که به نفع جمعیت روستایی نیز باشد، مهم است.
ــد و حتی مردم  ــهرها باید بهبود یاب ــرایط عمومی زندگی در ش ــد: ش ردی می گوی
روستاهای کوچک باید بتوانند رویاهای خود را محقق کنند. هنوز یک شکاف بزرگ 
ــوآوری دولتی»T-Hub« نیز می خواهد  ــود. مرکز ن وجود دارد که باید برطرف ش
ــیاری از کارآفرینان جوان در حال  ــن کار را انجام دهد.به گفته آنتونی آنیش، بس ای
حاضر به چالش های موجود در مناطق روستایی رسیدگی می کنند. آنیش می گوید: 
ــرکت هایی که مثلًا با فناوری کشاورزی و پایداری سروکار دارند، روی مشکلاتی  ش

که خارج از شهرها به وجود می آیند کار می کنند. 
ــتاییان هند صرف می شود. در هر  انرژی زیادی برای تولید  راه حل هایی برای روس
صورت، در حیدرآباد اهداف بزرگی برای ایده ها و فناوریهای پیشرو وجود دارد. مرکز 

نوآوری درحال حاضر توسط دو ساختمان درحال گسترش است. 
ــتارت آپ، فضایی برای 2۰۰۰۰ استارت آپ  ــال آینده، به جای ۱۰۰۰ اس درپنج س
وجود خواهد داشت. ردی می گوید: دیری نمی گذرد که ما در حیدرآباد به عنوان دره 
سیلیکون هند در نظرگرفته می شویم. نه تنها اقتصاد در هند رو به رشد است، بلکه 

اعتماد به نفس زیادی در حال رشد است.

مالزی با استقبال از تحولات سریع دیجیتال در جهان و همچنین با توجه به زیرساخت 
های مناسب موجود در این کشور سعی در تحریک بیشتر نوآوری، افزایش بهره وری 

نیروی کار و استفاده از فرصت هایی که فناوری های نو ایجاد کرده اند، خواهد داشت.
رونق بخش تولید در کنار رشد بخش خدمات در چهار دهه اخیر سهم بزرگی در رشد 
اقتصادی کشور مالزی داشته است. به نحوی که سهم بخش تولید در صادرات این کشور 
ــد. رشد این بخش در طول برنامه جامع سوم  ــال 2۰22 برابر 8۴ درصد می باش در س

صنعتی مالزی برای سالهای 2۰۰6-2۰2۰ به طور متوسط حدود 6 درصد بوده است.
بخش تولید همچنین حدود 2۴ درصد از تولید ناخالص داخلی این کشور را در سال 
گذشته میلادی تشکیل داده است که این سهم نیز در طول برنامه سوم توسعه صنعتی 

مالزی رشد متوسط 6 درصدی داشته است.

 اهداف:
ــعه جامع صنعتی مالزی برای سالهای 2۰33-2۰3۰ با هدف دستیابی به  برنامه توس

موارد ذیل طراحی شده است:
۱. بخش صنعتی قوی با قدرت رقابتی بیشتر و افزایش شاخص پیچیدگی اقتصادی،

2. ایجاد مشاغل با مهارت بالا و افزایش میانگین دستمزد ها و ایجاد محیط های کار 
حرفه ای تر،

3. پیوندهای داخلی قوی تر،
۴. توجه به شاخه ها و زمینه های جدید صنعت با توجه به مگا ترندها،

۵. داشتن دید جامع نگر و توجه به همه بازیگران و مناطق جغرافیایی،
6. توجه به مقوله توسعه پایدار.

در هریک از این موارد شش گانه میزان فعلی معلوم و هدف پایان دوره به صورت کمی 
تعیین شده است. به طور مثال میزان مشارکت بخش صنعت از تولید ناخالص داخلی 
ــال 2۰22 به ۵87.۵ میلیارد رینگیت در پایان برنامه  از 36۴.۱ میلیارد رینگت در س

افزایش خواهد یافت. 
میزان شاخص پیچیدگی اقتصاد برای بخش تولید از 8 درصد کنونی در سال 2۰2۱ به 
۱۵ درصد رشد افزایش یافته و همچنین تا پایان برنامه میزان اشتغال در بخش تولید 
از 2.7 میلیون نفر کنونی به 3.3 میلیون نفر افزایش خواهد رسید و افزایش میانگین 

دستمزد از ۱۹7۵ رینگیت کنونی به ۴۵۱۰ رینگیت هدف گذاری شده است. 
ــور بودن و همچنین توجه به  ــان برنامه، مزیت این طرح بر پروژه مح ــه گفته طراح ب
زمینه های جدید تکرار شونده در جهان کنونی است. بر این اساس چهار پروژه مشخص 
ــتراتژی و ذیل هر استراتژی تعدادی برنامه اقدام دیده شده  و ذیل هر یک چندین اس

است.
در مجموع این چهار پروژه، مجموعا 2۱ استراتژی و 62 برنامه اقدام تعریف شده است. 
همچنین بواسطه ارتباط و همبستگی و لزوم حرکت متوازن پروژه ها، چهار به اصطلاح 

توانمند ساز نیز تعریف شده است که به اختصار به آن پرداخته خواهد شد.

 پروژه اول: ارتقا پیچیدگی اقتصادی
هدف: تشویق صنایع مستعد به نوآوری و تولید محصولات پیچیده تر

بر اساس داده های جهانی، رتبه مالزی در شاخص پیچیدگی اقتصاد در مرتبه 2۴ ام قرار 
دارد. هر چند رتبه این کشور در مقایسه با برخی کشورهای همسایه بالاتر بوده لیکن بر 

خلاف بیشتر آنها در سالهای اخیر تغییری نداشته است. 
مالزی با توجه به اکوسیستم مناسبی که هم اکنون در اختیار دارد درصدد ارتقا جایگاه 

خود با کمک پنج استراتژی ذیل می باشد:
ــا ارزش افزوده بالا در زنجیره ارزش تولید  ــترش و توجه ویژه به فعالیت های ب ۱. گس

محصولات،
2. حمایت و بسیج کل اکوسیستم موجود جهت توسعه فعالیتهای با ارزش افزوده بالا،
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داخل گود

3. ایجاد »ادغام عمودی« به منظور مشارکت بیشتر در زنجیره ارزش جهانی خصوصا در 
بخش نیمه هادی ها، مواد پیشرفته و انرژی پاک،

 ،)RDCI(  ۴. تقویت اکوسیستم تحقیق، توسعه، تجاری سازی و نوآوری
۵. افزایش صادرات تولیدی.

مالزی در صنایع نیمه هادی، تجهیزات و ماشین آلات و همچنین مواد شیمیایی تولیدات 
و صادرات قابل توجهی دارد که می تواند با استفاده از این محصولات به ترتیب در صنایع 
خودرو سازی، تجهیزات پزشکی و صنایع دارویی ارزش افزوده بیشتری کسب کند. برای 
دیگر محصولات و صنایع نیز این امکان وجود دارد که در این طرح به صورت تفصیلی 

بدان اشاره شده است.

 پروژه دوم کاربست بیشتر نوآوری، فناوری
در این پروژه مالزی با استقبال از تحولات سریع دیجیتال در جهان و همچنین با توجه 
به زیرساخت های مناسب موجود در این کشور سعی در تحریک بیشتر نوآوری، افزایش 
بهره وری نیروی کار و استفاده از فرصت هایی که فناوری های نو ایجاد کرده اند خواهد 

داشت.
۱. استفاده از رباتها و تجهیزات کنترل از راه دور در پروسه تولید،

2. استفاده از هوش مصنوعی در بخش های مختلف تولید از طراحی، تولید و توسعه 
و همچنین استفاده جهت بالا بردن بهره بری در کل فرایند تولید، عرضه، نوآوری ها و 

روش های جدید تولید با استفاده از این ابزار،
3.استفاده از پردازش ابری جهت ذخیره سازی و همچنین تحلیل داده های بزرگ.

ــرعت بخشیدن به حرکت  ــعه پلتفرم دیجیتال در بخش های مختلف تولید، س توس
دیجیتالی شدن دولت و تشویق و آماده کردن زمینه برای تحریک نو آوری در روشهای 

جدید از دیگر زمینه های مهم جهت تحقق اهداف این پروژه خواهد بود.

 پروژه سوم شتاب بیشتر به سمت تحقق انتشار کربن خالص صفر
ــان از تعهد مالزی به موضوعات مرتبط به تغییرات آب و هوایی و تلاش  این پروژه نش
ــار خالص کربن صفر در سال 2۰۵۰ از طریق بهره  ــیدن به انتش برای تحقق هدف رس
مندی از شیوه های پایدار و ابتکارات سبز، و ایجاد یک اقتصاد انعطاف پذیر و سازگار با 

محیط زیست می باشد.
ــتر از  ــتفاده بیش ــیر کربن زدایی با اس ــت تحقق این هدف در برنامه جدید، مس جه

سرفصل های ذیل مد نظر است:
۱- انرژی های تجدید پذیر و ذخیره انرژی، 

2- کاربست فناوری و فرآیندهای کارآمد انرژی، 
3- تولید و متعاقبا ترویج استفاده از وسایل نقلیه الکترونیک، 

۴- استفاده از مواد اولیه به اصطلاح پایدار در روند تولید محصولات،
۵- بازیافت و استفاده مجدد از ضایعات و زباله ها )اقتصاد دایره ای(،

6- کاربست فناوری ccus به منظور جذب و ذخیره سازی کربن  محقق خواهد شد.

 پروژه چهارم محفاظت از امنیت اقتصادی و فراگیری
ــوک های  هدف پروژه چهارم ایجاد انعطاف پذیری و افزایش امنیت تجاری در برابر ش
جهانی نظیر همه گیری کرونا و تنش های ژئوپلتیک، ایجاد یک محیط فعال و مناسب 
برای کارآفرینی و کار آفرینان موجود، حمایت از شرکتهای کوچک و متوسط و نهایتا 
مشارکت عادلانه در فعالیت های اقتصادی و کاهش اشکال مختلف نابرابری بین تمامی 

ایالات های مختلف مالزی می باشد.
نکته قابل توجه در این بخش جابجایی از تمرکز در تولید یک محصول خاص با بهره 
وری بالا به سمت مفهوم امنیت اقتصادی شامل مولفه هایی نظیر توانایی تاب اوری در 
زنجیره تامین، تاب اوری در معضلات تغییرات آب و هوایی، ورود به خوشه های صنعتی 
جدید و توجه به موضوع فراگیری به معنای توجه به تمامی اقشار و استان ها است. در 
این مفهوم ایجاد و تاب اوری در زنجیره تامین کالا در داخل کشور و در گام بعد ادغام 

در زنجیره تامین جهانی مورد توجه قرار گرفته است.

 توانمندسازها
ــب آنها و همچنین  با توجه به در هم تنیدگی و ارتباط پروژه ها و لزوم حرکت متناس
درگیری بسیاری از نهاد های دولتی در اجرای موفق پروژه ها، تهیه کنندگان این طرح 
چهار بخش را با عنوان چهار توانمند ساز جهت تحقق اهداف تعریف داشته اند که به 

طور خلاصه بدان اشاره می شود.
۱- به کارگیری اکوسیستم تامین مالی به معنای مشارکت بانکها، موسسات مالی، بازار 
سرمایه، و همچین تعریف و تامین مالی دو صندوق مختلف جهت سرمایه گذاری و ارائه 

مشوق ها و تسهیلات،
2- کاهش عدم انطباق استعدادها و توانمندیهای بازار کار با نیاز های صنعت. توجه ویژه 
به بخش آموزش فنی و حرفه ای در مدارس و دانشگاه ها، جلب و آموزش افراد مستعد 
برای بخش های دارای مزیت و همچنین استخدام و بهره مندی از نیرو ها و استعداد 

های خارج از مالزی،
3- بکارگیری نهادهای دولتی متولی امر سرمایه گذاری و تسهیل امور کسب وکار زیر 

نظر سازمان سرمایه گذاری مالزی موسوم به مایدا و نهایتا،
۴- بکارگیری نهادهای خصوصی و تشکیل نهادی از مقامات عالی رتبه دولتی جهت 
حمایت، راهبری و نظارت بر حسن روند انجام اجرایی شدن برنامه جامع صنعت 2۰23 

مالزی.

رونمایی از خودروی پرنده بومی توسط ترکیه

در نمایشگاه تکنوفست ترکیه، خودروی پرنده داخلی این کشور به نام ایرکار )AirCar( به 
نمایش درآمد و به گفته مدیر نرم افزار شرکت سازنده آن، این وسیله نقلیه می تواند مسافت 
۵۰ کیلومتر را طی کند.نمایشگاه تکنوفست که در ازمیر برگزار می شود توسط وزارت 
صنعت و فناوری و همچنین بنیاد تیم فناوری ترکیه برگزار می شود و بسیاری از شرکت 
ها محصولات خود را در آن به نمایش می گذارند. امسال در این نمایشگاه خودروی پرنده 
ایرکار نیز به نمایش گذاشته شد.به گفته محمت توران مدیر نرم افزار شرکت سازنده ایرکار، 
این وسیله نقلیه ۴۵۰ کیلوگرم وزن دارد.او با اشاره به اینکه توسعه خودروی پرنده همچنان 
ادامه دارد، گفت: این وسیله نقلیه می تواند مسافت ۵۰ کیلومتر را طی کند خودروی پرنده 
راه حلی برای حل معضل ترافیک است.شرکت سازنده توسعه ایرکار را از سه سال قبل 
شروع کرده و این فرایند همچنان ادامه دارد.توران در این باره افزود: ما تخمین می زنیم در 
2۰2۵ میلادی مجوز پرواز در ترکیه را دریافت کنیم و بتوانیم از یک نقطه به نقطه ای دیگر 
برویم. اگر همه چیز به طور اطمینان بخش پیش برود، می توانیم مجوزهای لازم رادریافت 
کنیم و تست های پرواز را انجام دهیم. البته ما تاکنون ۱۰۰ پرواز آزمایشی انجام دادیم. 
طی پروازهای مذکور وسیله نقلیه به مدت ۱۵ دقیقه در آسمان حرکت کرد. این تست ها 

در مسافتی بین 3۰ تا ۴۰ متر انجام شد.
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نقایص عجیب آیفون ۱۵ پرو کاربران را شوکه کرد!

تفاوت آیفون ۱۵ با آیفون ۱۴ چیست؟

سرانجام شرکت اپل روز ۱2 سپتامبر از جدیدترین نسل گوشی های این شرکت یعنی 
آیفون ۱۵ رونمایی کرد که ویژگی های قابل توجهی را ارائه می کنند. به همین خاطر در 
ادامه این مطلب قصد داریم گوشی های سری آیفون ۱۵ را با مدل های سری آیفون ۱۴ 

مورد مقایسه قرار دهیم.
اپل در هر چهار عضو نسل  جدید از آیفون های خود تغییرات قابل توجهی را اعمال کرده 
است.آیفون ۱۵ اکثر ویژگی هایی را دارد که »آیفون ۱۴« داشت، اما چهار ویژگی جدید به 

آن افزوده شده است که در گوشی قبلی نمی توانید پیدا کنید.
شارژ سریع

اپل پورت USB-C را به آیفون های خود اضافه کرد و سرانجام پورت قدیمی لایتنینگ 
را که بیش از ده سال از آن استفاده می کرد، کنار گذاشت. این درگاه از استاندارد سریع تر 

USB 3 با سرعت انتقال حداکثر ۱۰ گیگابیت بر ثانیه استفاده می کند.
با این تغییر، دیگر لازم نیست همواره از کابل جداگانه ای برای آیفون خود استفاده کنید. 
البته سرعت انتقال داده در مدل های استاندارد آیفون ۱۵ همچنان در حد لایتنینگ است 

و بنابراین با حداکثر سرعت ۴8۰ مگابیت در ثانیه روبرو می شوید.
لنز پریسکوپی با زوم اپتیکال ۵-۶ برابری

دوربین استثنایی آیفون ۱۵ مهم ترین قابلیتی است که علاقه مندان به اپل را شگفت زده 

می کند.
ــکوپ مجهز شده که تا پنج و شش برابر  این دوربین برای اولین بار به قابلیت لنز پریس
زوم را در اختیار کاربران قرار می دهد.مدل های استاندارد آیفون ۱۵ به دوربین اصلی ۴8 
ــور استفاده شده برای این دوربین، با سنسور  مگاپیکسلی مجهز شده اند که البته سنس

دوربین اصلی مدل های پرو تفاوت دارد.
تصاویر پرتره

ــتم دوربین به شما امکان ثبت پرتره های نسل بعدی با جزئیات  به گفته اپل، این سیس
واضح تر، رنگ های زنده تر و عملکرد بهبودیافته در نور کم را می دهد. در این نسل دیگر لازم 
نیست به حالت پرتره بروید. اگر فرد، سگ یا گربه ای در قاب وجود داشته باشد، یا وقتی 
برای فوکوس ضربه می زنید، آیفون به طور خودکار اطلاعات عمق را می گیرد، بنابراین در 

صورت تمایل می توانید بعداً هر تصویری را به یک پرتره تبدیل کنید.
جالب است بدانید که حتی می توانید پس از ثبت عکس فوکوس را نیز بین سوژه ها تغییر 

دهید و از یک فرد به فردی دیگر منتقل کنید.
عملکرد پرتره های در شب هم بهبود داشته و حالا می توانید تصاویری با جزئیات بیشتر و 

رنگ های زنده تر به ثبت برسانید.
دکمه اکشن

آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس برای اولین بار از زمان رونمایی نسل اول گوشی های 
اپل، اسلایدر میوت ندارند و به دکمه  اکشن مجهزند.

اپل دکمه اکشن را نیز به ایفون ۱۵ پرو و ایفون ۱۵ پرو مکس اضافه کرده است، همان 
ــما می توانید این دکمه را  دکمه ای که قبل تر آن را به روی اپل واچ اولترا دیده بودیم. ش
تنظیم کنید تا به هنگام فشار دادن کارهای مختلفی انجام دهد. اپل ادعا کرده که این 
ــردن منتقل می کند و شما می توانید برای آن  ــیار حس طبیعی را هنگام فش دکمه بس
میان برهای مختلفی مشخص کنید. دکمه  اکشن آیفون ۱۵ پرو و آیفون ۱۵ پرو مکس 
قابل شخصی سازی است و می توان از آن برای کارهایی مثل فعال کردن دوربین، روشن کردن 
فلاش، آغاز ضبط صدا، باز کردن یادداشت ها، جابه جایی در بین حالت های فوکوس و حتی 
اجرای شورتکات های اختصاصی استفاده کرد. با دکمه  اکشن امکان فعال سازی قابلیت هایی 
مثل ذره بین نیز وجود دارد. دکمه  اکشن در حالت پیش فرض عملکرد مشابه اسلایدر میوت 

دارد و به شما امکان می دهد آیفون را بی صدا کنید.

ــد  ــاس تجربه برخی خریداران آیفون های ۱۵ پرو و ۱۵ پرو مکس به نظر می رس بر اس
گوشی های جدید اپل چندان هم بی نقص نیستند؛ آیفون های پرو که از تراشه جدید 
ــارژ شدن یا در استفاده  طولانی مدت، بیش  از  حد  Pro A۱7 بهره می برند به هنگام ش

داغ می کنند.
از زمانی که آیفون های ۱۵ پرو و ۱۵ پرو مکس معرفی شدند، گزارش های زیادی درباره 

داغ شدن بیش ازحد این گوشی ها منتشر شده است.
ــخه های جدید آیفون به دست پیش خرید کنندگان این  ــود که نس چند روزی می ش
ــت؛ اما با توجه به اخبار و بازخوردهای برخی کاربران در فضای  محصولات رسیده اس

مجازی به نظر می رسد آیفون های پرو امسال دارای نقایصی هستند.
افرادی که این اخبار را از خود منتشر کرده اند معتقدند که هیچ گونه استفاده ناصحیحی 

از آیفون های خود نداشته اند و گوشی آن ها دارای ایرادهای مونتاژی است.
 خریداران آیفون های ۱۵ پرو و ۱۵ پرو مکس می گویند این گوشی ها که از تراشه جدید 
ــارژ شدن یا در استفاده  طولانی مدت، بیش  از  حد  Pro A۱7 بهره می برند به هنگام ش

داغ می کند.
آن ها افزودند که پرچمدار جدید اپل حتی بدون اجرای اپ ها و بازی های سنگین هم 

خیلی زود گرم می شود.
اپل در مراسم رونمایی از آیفون های جدید خود تراشه Pro A۱7 را به عنوان قوی ترین 
تراشه دنیای موبایل معرفی کرد و گفته بود آیفون های پرو امسال با استفاده از این تراشه 

ــولی را نیز به صورت پورت شده دارند، اما تعاملات اولیه  توانایی اجرای بازی های کنس
کاربران با این تراشه چندان راضی کننده نبوده است.

آن ها می گویند تراشه 3 نانومتری جدید آیفون ها به شدت داغ می کند؛ حتی اگر شما 
کار سنگینی با گوشی نکنید، دمای این تراشه از حد نرمال بالاتر خواهد رفت که مسئله 

بسیار مهمی است.
ــن افزایش قابل توجه دما در آیفون ۱۵ پرو همچنین موجب کاهش قدرت پردازنده  ای

می شود تا از ورود آسیب های جدی تر به سایر قطعات گوشی جلوگیری کند.
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شباهت گلکسی S۲۴ سامسونگ به آیفون!

بــازار

لو رفتن اطلاعات محصول جدید خانواده گلکسی

در شرایطی که پیش بینی می شود کمپانی سامسونگ در اوایل سال جدید میلادی از 
نسل جدید گوشی های سری A گلکسی رونمایی کند، اولین اطلاعات از محبوب ترین 
ــل  ــد.در اطلاعاتی که از نس ــی A۵۵، به نفع گیمرها فاش ش عضو این خانواده، گوش
جدید گوشی گلکسی A۵۵ از کمپانی کره ای سامسونگ درز کرده، مشخص شد که 
ــه های اگزینوس خود  ــنپدراگون را جایگزین تراش کره ای ها قصد ندارند چیپ های اس
کنند.در حالیکه تصور می رفت سری جدید گوشی های گلکسی با چیپ اسنپدراگون 
ــود، سامسونگ با تقویت تراشه های اگزینوس و استفاده از پردازشگر  به بازار عرضه ش
AMD توانست کیفیتی بالاتر از چیپ های اسنپدراگون را در زمینه گیمینگ خصوصا 
ــوب می شود.گوشی A۵۵ قرار است با  خلق کند که خبری خوب برای گیمرها محس
تراشه اگزینوس۱۴8۰، نمایشگر سوپر امولد با رفرش ریت ۱2۰ هرتز، اسپیکر استریو و 
استاندارد IP67 برای مقاومت در برابر نفوذ آب و گردوغبار تولید شود. گفته می شود 
روی پنل جلویی و پشتی این دستگاه شیشه گوریلاگلس کشیده می شود، دوربین اصلی 
آن ۵۰ مگاپیکسلی خواهد بود و احتمالا قادر به پشتیبانی از کارت حافظه نیز می باشد. 
کارشناسان امیدوارند عملکرد دوربین سلفی در این نسل از گوشی های سامسونگ بهبود 

پیدا کند.

رندرهایی که از گلکسی S2۴ به عنوان پرچمدار جدید سامسونگ عرضه شده، نشان 
می دهد این گوشی همچون گلکسی S23 از بدنه پشتی صاف بهره می برد، اما فریم  آن 

دیگر منحنی نخواهد بود و از قابی تخت مثل آیفون استفاده خواهد کرد.
بر اساس گزارش Ice Universe که یکی از افشاگران قابل اطمینان فناوری محسوب 
می شود، گوشی های گلکسی S2۴ و گلکسی S2۴ پلاس از طراحی تخت بهره خواهند 
برد.رندرهایی که از این گوشی عرضه شده نشان می دهد گلکسی S2۴ مثل گلکسی 

ــتی صاف بهره می برد اما فریم  آن دیگر منحنی نخواهد بود و از قابی  S23 از بدنه پش
تخت مثل آیفون استفاده خواهد کرد.البته تغییری که سامسونگ به وجود آورده می تواند 

روی راحتی کاربران در دست گرفتن گوشی تاثیر منفی بگذارد.
همچنین فلش LED در بخش پشتی گلکسی S2۴ بین دوربین اول و دوم قرار خواهد 
گرفت.این در حالی  است که روی گلکسی S23 این فلش کنار اولین دوربین قرار داشت.
ــونگ محل قرارگیری دکمه ها هیچ تغییری نسبت  به نسل  در پرچمدار جدید سامس
قبل نخواهد داشت؛ بنابراین کلید پاور و تنظیم  صدا همچنان در لبه سمت  راست قرار 
خواهند گرفت.همچنین در لبه پایینی دستگاه شاهد درگاه USB C هستیم و کنار آن 

اسلات سیم کارت، میکروفون و حفره های اسپیکر به چشم می خورد.
ــی S2۴ درست مثل گلکسی S23 از  ــایتOnLeaks ، گوشی گلکس به گفته وب س
نمایشگر 6/۱ اینچی استفاده خواهد کرد اما ابعاد آن متفاوت و معادل ۱۴7 در 7۰/۵ در 
7/6 میلی متر خواهد بود درحالی که ابعاد مدل کنونی ۱۴6/3 در 7۰/۹ در 7/6 میلی متر 
است.پیش از این نیز رندرهایی از گلکسی A۱۵ فاش شد که نشان می داد این دستگاه 
ــال آینده علاوه بر پرچم داران  از فریم تخت بهره خواهد برد؛ بنابراین انتظار می رود س
ــونگ، تعداد بیشتری از مدل های میان رده و پایین رده این شرکت نیز از همین  سامس
سبک طراحی بهره ببرند.گفته می شود گوشی گلکسی S2۴ قرار است زودتر از موعد 

مورد انتظار، در ۱8 ژانویه  )28 دی ۱۴۰2( رونمایی شود.

عرضه اولین گوشی جهان با امکان برقراری تماس ماهواره ای به بازار
ــوآوی از جدیدترین محصول خود )تلفن همراه میت 6۰ پرو( که برای  اخیرا کمپانی ه
نخستین بار در جهان، امکان برقراری تماس ماهواره ای را به کاربر می دهد، رونمایی کرد.
ــرکت هوآوی که طرفداران خاص خود را در سراسر جهان دارد، در مراسمی، رسما از  ش
»هوآوی میت 6۰ پرو« رونمایی کرد. این گوشی نخستین گوشی جهان است که قادر به 
برقراری تماس ماهواره ای است.کمپانی مخابراتی چینی China Telecom به عنوان 
بزرگ ترین اپراتور این کشور، با ارائه یک طرح جدید برای کاربران هوآوی میت 6۰ پرو، 
ــرویس ماهواره ای Tiantong-۱ را برای برقراری تماس ماهواره ای تا 3۱  استفاده از س
دسامبر 2۰23 بدون هیچ گونه محدودیتی رایگان اعلام کرد.طرح جدید چاینا تله کام با 
استقبال فوق العاده ای روبرو شده و کاربران زیادی را به خرید گوشی های پرچمدار اخیر 
هوآوی ترغیب کرده است. هرچند که برای خریداری سرویس تماس ماهواره ای این اپراتور 
نیاز به پرداخت هزینه اولیه کمی خواهد بود. این هزینه البته بر اساس تعداد دقایقی که از 

سرویس تماس ماهواره ای استفاده می کنید تعیین خواهد شد.
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شیائومی از پرچمداران خوش قیمت و جذابش رونمایی کرد

به روزرسانی گوشی های آیفون ۱۲ در فرانسه به  دلیل تشعشعات بالا

شرکت شیائومی در مراسم معرفی محصولات جدید خود، علاوه بر رونمایی از پرچمدار 
جذاب ردمی نوت ۱3 پروپلاس، از نسخه ساده و پرو نوت ۱3 نیز رونمایی کرد.

شیائومی در مراسم معرفی محصولات جدید خود، علاوه بر رونمایی از پرچمدار جدیدش، 
نوت ۱3 پروپلاس، نسخه ساده و پرو این گوشی را نیز به عنوان دو نمونه جدید از بهترین 
گوشی های میان رده و خوش قیمت بازار با طراحی جذاب و استفاده از امکانات و سخت افزار 
بسیار خوب معرفی کرد.طبق اعلام کمپانی شیائومی، گوشی ردمی نوت ۱3 به نمایشگر 
6/67 اینچ ۱2۰ هرتز AMOLED با وضوح 2/۴۰۰ در ۱/۰8۰ پیکسل مجهز است که از 
پردازنده  Dimensity 6۰8۰ مدیاتک، ۱2 گیگابایت رم LPDDR۴X و 2۵6 گیگابایت 

حافظه ذخیره سازی UFS 2.2 بهره گرفته است.
در پنل پشتی این گوشی، که از بهترین های فهرست میان رده ها خواهد بود، از یک دوربین 
۱۰۰ مگاپیکسلی به عنوان دوربین اصلی، دوربین عمق سنج دو مگاپیکسلی و در بالای 
نمایشگر ردمی نوت ۱3 دوربین سلفی ۱6 مگاپیکسلی استفاده شده است.ردمی نوت ۱3 
با ظرفیت باتری ۵ هزار میلی آمپری و شارژ سیمی 33 وات، قرار است در سه رنگ مشکی، 

آبی و سفید به قیمت پایه ۱۵۰ دلار روانه بازار شود.
اما نسخه پرو این گوشی، از پردازنده  جدید                                            بهره برده و به 
حداکثر ۱6 گیگابایت رم و ۵۱2 گیگابایت فضای ذخیره سازی مجهز است. در این نسخه 
 AMOLED از ردمی شیائومی همانند نمونه ساده آن، از نمایشگر 6/67 اینچ ۱2۰ هرتز
با وضوح 2/7۱2 در ۱/22۰ پیکسل استفاده شده و برخلاف نوت ۱3 که حسگر انگشت 
آن در کنار دستگاه قرار گرفته، از حسگر اثر انگشت زیر نمایشگر استفاده می کند. ردمی 
ــلی با حسگر HP3 سامسونگ نسبت  نوت ۱3 پرو  از دوربین دوبرابری 2۰۰ مگاپیکس
ــتفاده کرده و دوربین فوق عریض هشت مگاپیکسلی و دوربین ماکروی  به نوت ۱3 اس
ــت. همچنین در بالای نمایشگر، دوربین سلفی ۱6 مگاپیکسلی به  دو مگاپیکسلی اس
چشم می خورد.ردمی نوت ۱3 پرو از حجم باتری ۵۱۰۰ میلی آمپر و شارژ سریع 67 وات 
برخوردار است و در رنگ های مشکی، آبی، سفید و بنفش تولید خواهد شد.قیمت پایه این 
 ۱۴ MIUI گوشی ۱۹2 دلار اعلام شده و هر دو گوشی جدید شیائومی با رابط کاربری

بر پایه اندروید ۱3 عرضه می شوند.

اپل متعهد شد که نرم افزار آیفون ۱2 را در فرانسه به روزرسانی کند تا اختلافات بر سر 
میزان تشعشعات برطرف شود اما نگرانی ها در سایر کشورهای اروپایی نشان می دهد، 

ممکن است این شرکت مجبور شود اقدامات مشابهی را در جاهای دیگر انجام دهد.
مسئولان مخابراتی فرانسه اعلام کردند که فروش »آیفون ۱2«، در این کشور به دلیل 
انتشار سطحی از امواج الکترومغناطیسی که فراتر از حد مجاز محسوب می شود، موقتا 

ممنوع شده است.
با این حال اپل یافته های شرکت های فرانسوی را رد می کند و می گوید استانداردهای 
ــده است که شامل تشعشعات نیز  ــط چندین نهاد بین المللی تایید ش آیفون ۱2 توس
می شود. اما این شرکت با عقب نشستن از موضع خود اعلام کرد به روزرسانی نرم افزاری 

را برای تطبیق با روش های آزمایشی مورد استفاده در فرانسه صادر خواهد کرد.
محققان در دو دهه گذشته مطالعات زیادی را برای ارزیابی خطرات سلامتی ناشی از 
امواج تلفن های همراه انجام داده اند. به گفته سازمان جهانی بهداشت هیچ اثر نامطلوبی 

بر سلامت تاکنون در این زمینه ثابت نشده است.
اما هشدار تشعشعات در فرانسه طبق نتایج آزمایش هایی است که با آزمایش های انجام 
شده در دیگر کشورها متفاوت است و بنابراین نگرانی هایی را در سراسر اروپا برانگیخته 
است.وزیر امور دیجیتالی بلژیک گفت که از اپل خواسته است تا نرم افزار آیفون ۱2 را 
در کشورهای اتحادیه اروپا ارتقا دهد اگرچه او گفت که طبق بررسی اولیه این گوشی 

هیچ خطری برای کاربران ندارد.
آلمان می گوید که با مقامات فرانسوی در تماس است تا راه حلی را برای کل کشورهای 
اتحادیه اروپا پیدا کنند در حالی که ایتالیا نیز قرار بود از اپل بخواهد نرم افزار آیفون ۱2 
را در این کشور به روزرسانی کند. با این حال یک منبع دوم در دولت ایتالیا به رویترز 
گفت که هرگونه درخواست از اپل یا تصمیمات جداگانه از سوی مقامات ایتالیایی تنها 

پس از پایان تحقیقات فرانسه اتخاذ می شود.
ــت و  ــاخت دیجیتال هلند نیز گفت که در حال انجام تحقیقات خود اس اداره زیر س
ــت. این نهاد گفت که تماس هایی از  ــوی در تماس اس با اپل و مقامات آلمانی و فرانس

مصرف کنندگان نگران دریافت کرده است.
استقبال فرانسه از به روز رسانی نرم افزار گوشی های آیفون ۱۲

دولت فرانسه از به روزرسانی نرم افزار گوشی های آیفون ۱2 استقبال کرد و گفت که این 
اقدام به سرعت آزمایش می شود و در صورت مثبت بودن نتایج امکان از سرگیری فروش 

مدل نسبتا قدیمی آیفون ۱2 که در سال 2۰2۰ عرضه شد فراهم می شود.
اپل در بیانیه ای اعلام کرد: »ما یک به روزرسانی نرم افزاری برای کاربران در فرانسه صادر 
خواهیم کرد تا با پروتکل مورد استفاده از سوی تنظیم کنندهای فرانسوی مطابقت داشته 

باشد. ما مشتاقانه منتظر ادامه عرضه آیفون ۱2 در فرانسه هستیم.«
در این بیانیه آمده است: »این موضوع مربوط به یک پروتکل آزمایشی خاص است که 
ــتفاده می شود و یک نگرانی در حوزه سلامت  از سوی تنظیم کننده های فرانسوی اس
نیست.« اپل معمولا به روزرسانی های نرم افزاری را برای تلفن ها و تبلت های خود ارائه 
می کند تا اغلب یک مشکل امنیتی برطرف شود. آن ها می توانند بر روی یک مدل یا یک 
منطقه خاص متمرکز شوند و گاهی اوقات اپل چنین به روزرسانی هایی را انجام می دهد.
آژانس ملی فرکانس فرانسه اعلام کرد که آهنگ جذب ویژه »آیفون های ۱2« بیش از 
حد مجاز ۱.7۴ وات بر کیلوگرم است. آهنگ جذب ویژه نشان دهنده میزان جذب انرژی 
الکترومغناطیسی از سوی بدن انسان است و عدد آن برای تعیین سطح ایمنی گوشی ها 

اهمیت زیادی دارد.
تغییر در مقررات فرانسه در سال 2۰2۰ امکان آزمایش آهنگ جذب ویژه یا SAR را 
ــت و همچنین برای سر و بدن که در تماس با گوشی است  برای اندام هایی مانند دس

فراهم کرده است.
گفتنی است؛ شرکت اپل گفته است که این به روز رسانی، فقط برای کاربران در فرانسه 

اعمال می شود.
تاکنون بریتانیا و ایالات متحده آمریکا در خصوص تحقیقات صورت گرفته در فرانسه و 

ممنوعیت فروش آیفون ۱2 در این کشور، هیچ واکنشی نداشته اند.

بــازار
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آن سوی
مرزها

تربیت چت بات  با شخصیت های متفاوت توسط متا

ردیابی حرکت افراد در داخل خانه با بهره گیری از امواج وای فای

ممنوعیت خرید و فروش در شبکه های اجتماعی در اندونزی

متا، قصد دارد مجموعه ای از چت بات ها به سرویس پیام رسانی خود اضافه کند که دارای 
»شخصیت خاص« هستند و درباره موضوع های متفاوتی مانند ورزش و آشپزی مشاوره 
می دهند. مارک زاکربرگ، مدیر متا، طی اولین گردهمایی حضوری در کالیفرنیا از زمان 
همه گیری کرونا، گفت امسال سالی شگفت انگیز برای هوش مصنوعی بوده است و افزود 

چت بات ها پدیده ای هنوز در حال توسعه هستند.
متا چت بات اصلی خود را »متا ایِ آی« نامیده است، و کاربران می توانند از آن سوال های 

مختلفی بپرسند. چندین ستاره مشهور نیز قول داده اند مشخصات شخصیتی خود را به 
این هوش مصنوعی غرض بدهند.

به گفته متا، تام بریدی، ستاره بسکتبال، نقش »برو«، یک »مفسر ورزشی بامزه« را بازی 
خواهد کرد. همچنین، مِستربیست، یوتوبر مشهور، در نقش »زَک« بازی خواهد کرد که 

یک »برادر بزرگ« است که گوش مخاطب را می پیچاند.
زاکربرگ می گوید قصدشان از توسعه متا ایِ آی این بوده که نشان دهند چت بات فقط 
کارش پاسخ دادن به پرسش ها نیست، بلکه می تواند مخاطبان را سرگرم هم کند. این 

چت بات طی روزهای آینده در ایالات متحده به عموم مردم عرضه می شود.
متا در حالی توسعه هوش مصنوعی خود را اعلام می کند که رقیب آن »اوپن ایِ آی«، 
خالق »چت چی پی تی« با کمک شرکت »مایکروسافت«، اخیرا اعلام کرد که چت بات آن 

اکنون می تواند اینترنت را مرور کند و اطلاعات به روز در اختیار کاربران بگذارد.
در جریان گردهمایی کالیفرنیا، زاکربرگ همچنین درباره »متاورِس« صحبت کرد. این 
ــت که کمپانی متا تاکنون ده ها میلیارد دلار خرج توسعه  گونه ای از دنیای مجازی اس

آن کرده است.
مدیر متا هدست تولید این شرکت را تحت عنوان »اولین هدست واقعیت مختلط جریان 
ــه کاربر اجازه می دهد یک  ــت دوربین هایی دارد که ب اصلی« توصیف کرد. این هدس
واقعیت مجازی را جلوی چشمان خود مشاهده کند. این محصول از ۱۰ اکتبر به بازار 

می آید.

وزارت بازرگانی اندونزی سرگرم کار برای ساماندهی تجارت الکترونیکی است و خرید و 
فروش در پلتفرم های شبکه اجتماعی مانند تیک تاک را ممنوع خواهد کرد.

وزارت بازرگانی اندونزی در بیانیه ای رسمی اعلام کرد یکی از مسائلی که ساماندهی 
شده، این است که دولت به شبکه های اجتماعی تنها اجازه می دهد برای تسهیل تبلیغات 
ــوند، نه خرید و فروش. به این ترتیب، کاربران در اندونزی نمی توانند در  ــتفاده ش اس

تیک تاک و فیس بوک، کالا و خدمات، خرید و فروش کنند.
ــوند را تعیین  ــزی اعلام کرد این که کدام کالاهای خارجی می توانند فروخته ش اندون
خواهد کرد و این محصولات مشمول قوانین مشابه کالاهای داخلی خواهند بود که در 
فضای غیرآنلاین عرضه می شوند. این اقدام در حالی انجام می شود که کالاهای خارجی 

در اندونزی، از طریق پلتفرم های شبکه اجتماعی به وفور موجود هستند.
جوکو ویدودو، رئیس جمهور اندونزی، اخیرا خواستار ساماندهی شبکه های اجتماعی شد 

و به تاثیر این پلتفرم ها بر کسب و کارها و اقتصاد این کشور اشاره کرد.
مقررات اندونزی به ضرر بلندپروازیهای تیک تاک در عرصه تجارت الکترونیکی خواهد 

بود. اندونزی، دومین بازار بزرگ تیک تاک با ۱۱3 میلیون کاربر پس از آمریکاست که در 
آنجا، ۱۱6.۵ میلیون کاربر دارد.

شو زی چو، مدیرعامل تیک تاک در ژوئن گفته بود این اپلیکیشن ظرف مدت چند سال 
آینده، میلیاردها دلار در اندونزی و جنوب شرقی آسیا سرمایه گذاری خواهد کرد.

ــاخته اند که می توان به کمک آن، تنها از طریق امواج  محققان یک نوع فناوری تازه س
وای فای حضور افراد در خانه و طرز حرکت آنها را حتی از پشت دیوارها تشخیص داد.

دانشمندان علم رایانه توانسته اند با بهره گیری از امواج وای فای )اینترنت بی سیم خانگی( 
حرکت افراد در داخل خانه را ردیابی کرده و حتی متون را از آن طرف دیوار بخوانند. در 
این نمونه فناوری، تیمی از پژوهشگران در دانشگاه کارنگی ملون در پیتسبورگ آمریکا 
یک شبکه عصبی عمیق ایجاد کردند که به صورت دیجیتالی حضور بدن انسان را تنها با 

استفاده از سیگنال های وای فای تشخیص داده و آن را ردیابی و مکان یابی می کند.
فناوری تازه بر مبنای اصول مشابه با فناوری رادار کار می کند. حسگرهای متعددی نحوه 
انعکاس امواج وای فای را در گوشه و کنار اتاق تشخیص می دهند و هرگاه این امواج در 

نتیجه تداخل با یک جسم دیگر، مانند راه رفتن انسان، قطع شدند ثبت می شوند.
این داده ها سپس توسط یک الگوریتم یادگیری ماشینی پردازش شده و در نهایت تصاویر 
دقیقی از بدن انسان در حال حرکت بدست می آید. محققان در مقاله خود نوشته اند: 
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امکان دسترسی مردم مراکش به اینترنت ماهواره ای میسر شد

تاثیر نور آبی موبایل، تبلت و تلویزیون در بلوغ زودرس!

ــتفاده از سیگنال های  ــان می دهد که مدل ما می تواند با تنها اس »نتایج مطالعات نش
وای فای، حالت متراکم سوژه های متعدد تخمین بزند«.

ــی ایجاد مزاحمت کرده و یا  هرچند برخی ابراز نگرانی کرده اند که این فناوری آزمایش
ــازنده بر این باور است که این فناوری در  ــت به کار جاسوسان بیاید، تیم س ممکن اس

مقایسه با دوربین ها »حریم خصوصی« را رعایت می کنند.
ــی بدن را تعیین کند و نه  ــت فیزیک کل ــه گفته آنان، الگوریتم ابداعی تنها قادر اس ب
ــه می تواند راهی نظارتی با حفظ  ــورت و ظاهر افراد را، در نتیج ــای دقیق ص ویژگی ه
درجه ای از ناشناس بودن ارائه دهد.در مقاله  نوشته شده آمده است: »این فناوری می تواند 
برای نظارت بر وضع افراد مسن در خانه یا شناسایی رفتارهای مشکوک در خانه استفاده 

شود.«
این در حالی است که محققان در دانشگاه کالیفرنیا سانتا باربارا در پژوهشی دیگر نشان 
داده اند که می توان از سیگنال های وای فای برای بازسازی اجسام هندسی )حتی از پشت 
دیوارها( استفاده کرد.آنها با استفاده از فناوری مشابه، سیگنال های وای فای را از پشت 
دیوار ساختمان دریافت کردند و توانستند با استفاده از آنها شکل حروف الفبای سه بعدی 

را بازسازی کنند. یاسمین مستوفی، استاد مهندسی برق و کامپیوتر در دانشگاه سانتا 
باربارا در این باره گفت: »به دست آوردن تصویری از اجسام ثابت با استفاده از امواج وای 

فای، به دلیل ثابت بودن آنها بسیار چالش برانگیز است.«
وی اضافه کرد: »برای همین ما با تمرکز بر لبه های اجسام و بازسازی شکل هندسی آنها، 

رویکرد کاملاً متفاوتی برای مقابله با این مشکل چالش برانگیز در پیش گرفتیم.«
ــانتا باربارا، در این باره می گوید: »وقتی  ــگاه س انوراگ پالاپرولو، محقق دکترا در دانش
تکنیک های تصویربرداری سنتی برای آشکارسازی امواج انتشاریافته از فرستنده های 
ــطوح  وای فای به کار می روند، کیفیت تصویر ضعیفی را به همراه می آورند چرا که س
برجسته در فرکانس های پایین تر تقریباً شبیه به هم ظاهر می شوند. در نتیجه بازسازی 

متمایز تصاویر امکان پذیر نیست.«
ــمار می رود، هنوز  ــد انقلابی در حوزه فناوری های نظارتی به ش فناوری جدید هرچن
ــتفاده در خانه های شخصی افراد نرسیده است. کارشناسان اما  به مرحله تجاری و اس
ــد انفجاری و سریع فناوری ها، تولید تصاویر واضح و شفاف از  می گویند با توجه به رش

امواج وای فای در آینده نزدیک دور از دسترس نیست.

یک تیم از محققان ترکیه ای برای نخستین بار متوجه شدند که نور آبی با سرکوب تولید 
ــبانه روزی اختلال ایجاد می کند و به این  هورمون خواب، یعنی ملاتونین، در ریتم ش

ترتیب شروع خواب را به تاخیر می اندازد و روزی پرتنش را در پی می آورد.
به گزارش نیویورک پست، یک تیم مشترک از دانشگاه غازی و بیمارستان شهر بیلکنت 
در آنکارا نتایج کارشان را در شصت ویکمین نشست سالانه انجمن اروپایی غدد درون ریز 

کودکان در لاهه ارائه کردند.
یافته های جدید به دنبال مطالعه قبلی آن ها در مورد قرار گرفتن در معرض نور آبی در 

موش های ماده بود که بلوغ زودرس در آن ها هم مشاهده شد.
آیلین کیلینچ اوغورلو، محقق ارشد بیمارستان بیلکنت، گفت: »ما برای اولین بار، بین 
ــتقیم پیدا  قرار گرفتن در معرض نور آبی و بلوغ اولیه در موش های نر یک رابطه مس
کردیم. این نتایج با پژوهش قبلی روی موش های ماده با آثار مشابه مطابقت دارد، در 

نتیجه دیدی جامع تر از تاثیر نور آبی بر بلوغ موش های نر و ماده ارائه می دهد.«

در این مطالعه، ۱8 موش صحرایی نر 2۱روزه به سه گروه مساوی تقسیم شدند و دو 
گروه از آن ها شش یا ۱2 ساعت در معرض نور آبی قرار گرفتند، در حالی که گروه سوم 
یعنی گروه کنترل چرخه روشنایی تاریکی ۱2 ساعته را بدون قرار گرفتن در معرض نور 

آبی دستگاه ها ادامه دادند.
محققان مشاهده کردند که »اولین نشانه های بلوغ در موش های نر که در معرض نور آبی 

قرار گرفتند، در مقایسه با گروه کنترل، به طور قابل توجهی زودتر اتفاق افتاد.«
ــتقیم را  ــت و نتایج مس ــده اس اوغورلو تاکید کرد: »این تحقیق روی موش ها انجام ش
ــش پایه  تجربی ارائه می دهد تا  ــان تعمیم داد. با این حال، این پژوه ــوان به انس نمی ت
پیامدهای ناشی از افزایش روزافزون زمان قرار گرفتن در معرض صفحه نمایش در جامعه 
مدرن بر سلامتی بیشتر بررسی شود.« او در ادامه افزود: »محققان امیدوارند به پژوهش 
فعلی در مورد قرار گرفتن موش ها در معرض نور آبی ادامه دهند تا آثار طولانی مدت آن 
بر آسیب دستگاه تولیدمثل و باروری را بهتر درک کنند. در نهایت، این تحقیق می تواند 
به اقدام های پیشگیرانه منجر شود و به گفتمان جاری در مورد چگونگی تاثیر سبک 

زندگی مدرن بر رشد فیزیولوژیکی و سلامتی طولانی مدت کمک کند.«
در دنیایی که حول محور دسترسی به دستگاه های هوشمند می چرخد، کارشناسان در 
ــاوری که اکنون در همه جا وجود دارد و به ویژه تاثیر آن بر جوانان  ــورد تاثیر این فن م
به طور فزاینده ای نگران اند.نور آبی با سرکوب تولید هورمون خواب، یعنی ملاتونین، در 
ریتم شبانه روزی اختلال ایجاد می کند و به این ترتیب شروع خواب را به تاخیر می اندازد 
و روزی پرتنش را در پی می آورد.مشکل خواب به ویژه در نوجوانان به تنش های تحصیلی 

و مشکلات عاطفی بیشتر منجر می شود.
نتایج نشان می دهد نوجوانان درباره استفاده از دستگاه های هوشمند به راهکارهای روزانه 

و مداخله ای بیشتر نیاز دارند.

کارشناسان مراکشی با فعال شدن اینترنت ماهواره ای استارلینک که متعلق به ایلان ماسک میلیاردر آمریکایی است توانستند 
خدمات اینترنت رایگان را در برخی از مناطق زلزله زده در دسترس مردم قرار بدهند.ایلان ماسک، میلیارد آمریکایی و مدیرعامل 
شرکت فضایی اسپیس ایکس، اینترنت ماهواره ای استارلینک را در دسترس مردم مراکش قرار داد.کارشناسان مراکشی با فعال 
شدن اینترنت ماهواره ای استارلینک که متعلق به ایلان ماسک میلیاردر آمریکایی است توانستند خدمات اینترنت رایگان 
ــترس مردم قرار بدهند.استارلینک یک شبکه اینترنتی ماهواره ای وابسته به شرکت  را در برخی از مناطق زلزله زده در دس
»اسپیس ایکس« است که آقای ماسک بنیان گذار و مدیرعامل آن است.اکنون خدمات اینترنت ماهواره ای از طریق استارلینک 
در مراکش فعال شده و در دسترس قرار گرفته است؛ کشوری که به دلیل زلزله مرگبار دچار اختلال در اینترنت شده است.
این ابتکار با استقبال گسترده در میان مراکشی ها مواجه شد. این ابتکار به پرسنل امنیتی، تیم های نجات، متخصصان رسانه ها 
و داوطلبان کمک می کند تا به راحتی و بسیار سریع با هم ارتباط برقرار کنند، به ویژه در مناطق ناهمواری که تحت تأثیر زلزله 
ویرانگر قرار گرفته اند و شبکه های ارتباطی ندارند.در حال حاضر اینترنت ماهواره ای استارلینک در 2۹ کشور در سراسر جهان از 

جمله در مناطق آمریکای شمالی و جنوبی، برخی از کشورهای اروپایی، استرالیا و نیوزلند در دسترس بود.
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دور زدن محدودیت های آمریکا توسط هواوی، با استفاده از تراشه های چینی در گوشی جدید

حمایت عمان از صنعت بلاک چین

شرکت فن آوری هوآوی چین در رونمایی از محصول جدید خود )تلفن همراه میت-6۰ 
ــه های چینی توانسته محدودیت های وضع شده توسط  ــتفاده از تراش پرو( گفته با اس

آمریکا را دور بزند.
ــی از آن رونمایی کرده، از  ــوآوی به تازگ ــرکت ه ــن همراه میت-6۰ پرو که ش در تلف
ــه های چینی استفاده شده که تا پیش از این تصور بر آن بود بدون دسترسی به  تراش

فن آوری غرب، چنین چیزی امکان پذیر نیست.
شرکت هوآوی عمدتا قابلیت های کامل تلفنهای همراه سری »میت-6۰« را علنی نکرده 
است، اما کاربران و تحلیلگرانی که این گوشی را خریده اند، می گویند که این تلفن دارای 

تراشه ساخت چین است و توانایی انطباق با سرعت 5G را دارد.
یو چنگ دونگ، مدیر عامل گروه تجاری مشتریان هوآوی گفته است: »محصولات ما 

پس از ورود به بازار مورد استقبال و اعتماد همه قرار گرفته است. ما در حال اضافه کاری 
برای تولید بیشتر هستیم تا افراد بیشتری بتوانند محصولات ما را خریداری کنند.«

او همچنین از عرضه تبلت جدید )میت پد پرو ۱3.2( و برند جدید »آلتیمت دیزاین« 
خبر داده که محصولاتش شامل گوشی و ساعت هوشمند است.

در فروشگاه اصلی شرکت هوآوی در پکن، ده ها خریدار این رویداد را از طریق یک صفحه 
نمایش بزرگ تماشا کردند و زمانی که یو به صحنه رفت، او را تشویق کردند.

این اتفاق در دومین سالگرد بازگشت منگ وانژو، رئیس دوره ای هوآوی به چین برگزار 
شده است.

ــال حبس به اتهام تلاش شرکت های  ــال 2۰2۱ میلادی پس از تقریبا سه س و در س
مرتبط با هوآوی برای »فروش تجهیزات به ایران« در نقض تحریم های ایالات متحده، به 
کشورش بازگشت.از سال 2۰۱۹ میلادی، ایالات متحده دسترسی هوآوی به ابزارهای 

ساخت تراشه ضروری برای تولید مدل های گوشی پیشرفته را محدود کرد.
شرکت هوآوی با اینکه تولیدکننده تجهیزات شبکه 5G است اما تولید تلفنهای منطبق 

با فن آوری 5G با توجه به ذخیره کم تراشه ها محدود شده بود.
با اعمال محدودیت ها، ارائه تجهیزات 5G توسط این شرکت به چندین کشور ممنوع 

شد و این شرکت چینی در دادگاه لیسبون شکایتی را هم مطرح کرده بود.
تحریم های آمریکا علیه شرکت هواوی پس از آن بود که واشنگتن مدعی شده بود این 
شرکت چینی تهدیدی برای امنیت ملی ایالات متحده تلقی می شود؛ اتهامی که شرکت 
هواوی آن را رد کرده است.مجادله حقوقی شرکت هواوی در آمریکا یکی از بزرگ ترین 
دعواهای حقوقی و سیاسی چین و ایالات متحده بوده و یکی از موارد مطرح در این دعوا 

مبادلات این شرکت با ایران بود.

دولت عمان با همکاری بخش خصوصی و همچنین بهره برداری از فناوری شرکت های 
بین المللی، تاسیس مراکز مختلف مجهز به فناوری های روز را در دستور کار قرار داده 
است و یکی از آخرین اقدامات در این راستا حمایت از فناوری بلاک چین است که یکی 

از مظاهر معروف آن استخراج رمز ارز می باشد.
پادشاهی عمان روند توسعه خود در زمینه های مختلف را در چارچوب سند توسعه این 
کشور با عنوان » افق 2۰۴۰« و همچنین الزامات بین المللی کربن صفر تا سال 2۰۵۰ 
برنامه ریزی کرده است. بر این اساس دولت این کشور برای کلیه فعالیت های عمرانی 
ــاختی خود پیوست دیجیتال سازی و استفاده از هوش مصنوعی را به منظور  و زیر س

کاهش هر چه بیشتر در استفاده از انرژی های هیدروکربنی در نظر می گیرد.
در این چارچوب توسعه زیرساخت های مربوط به فناوری های دیجیتال در بخش های 
مختلف، از شرکتهای تاکسی اینترنتی گرفته تا برنامه فضایی یکی از سیاست های ثابت 

عمان می باشد.
ــاس دولت عمان با همکاری بخش خصوصی و همچنین بهره برداری از  بر همین اس
ــرکتهای بین المللی، تاسیس مراکز مختلف مجهز به فناوری های روز را در  فناوری ش
دستورکار قرار داده است. یکی از آخرین اقدامات در این راستا حمایت از فناوری بلاک 
چین است که یکی از مظاهر معروف آن استخراج رمز ارز می باشد. در هفته های گذشته 
ــتخراج رمزارز و میزبانی/پردازش داده توسط دولت عمان به  خبر افتتاح تاسیسات اس

شکل کم سابقه ای در رسانه های محلی، منطقه ای و بین المللی بازتاب داشت.
آنچه که این رسانه ها به طور مشترک به آن پرداختند این است که وزارت حمل و نقل، 
ارتباطات و فناوری اطلاعات عمان با همکاری دو تبعه خارجی به نامهای جاد فردریک 
خارما )Jad Fredrick Kharma( و سام فردوس )Sam Ferdows( و با عاملیت 
ــرکت بین المللی اگزاهرتز )Exahertz International( تاسیسات بلاک چین  ش
در منطقه آزاد صلاله واقع در جنوب عمان را مستقر نموده است. جاد خارما علاوه بر 
شرکت اگزاهرتز، موسس یا رئیس هیات مدیره سه شرکت بین المللی دیگر نیز هست 
که با همکاری آنها شرکت اگزاهرتز قادر به انجام فعالیت خود در عمان خواهد بود. سام 

فردوس نیز نماینده شرکت بین المللی Moonwalk Systems مستقر در دبی است 
که شریک استراتژیک شرکت اگزاهرتز می باشد.

ــات با 2۰۰۰ ماینر  ــه گفته مدیر عامل منطقه آزاد صلاله در حال حاضر این تاسیس ب
)دستگاه استخراج رمزارز( و ظرفیت ۱۱ مگاوات فعالیت خواهد کرد، اما با این شرکت 
ــده است که در دومین مرحله با سرمایه گذاری 3۴8 میلیون دلاری در 3۱2  توافق ش
هزار متر مربع فعالیت خود را گسترش دهد. همچنین لازم به ذکر است که این شرکت 
ــود یکی از شرکتهای برتر بین  ــرکت چینی Bitmain که گفته می ش با همکاری ش
المللی سازنده دستگاههای ماینر است، به فعالیتهای استخراجی خود در عمان خواهد 

پرداخت.
جاد خارما در مراسم شروع به فعالیت خود اعلام کرد که شرکت اگزاهرتز برنامه دارد 

عمان را به قطب بلاک چین در خاورمیانه تبدیل کند.
ــخت افزارها نقش مهمی در  ــل آینده نرم افزارها و س وی افزود که بهره برداری از نس
ــرو در فناوری  ــد آینده عمان و تحکیم جایگاه آن بعنوان یک ملت پیش حمایت از رش

خواهد داشت.
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Iran building advanced «Pars 2» imaging satellite

Iran, Malaysia discuss developing ties in ICT sector

ICT
in

Iran

The head of the Iranian Space Agency (ISA) says the 
construction of the country’s highly accurate remote 
sensing «Pars 2» satellite is underway.
Hossein Salariyeh said that since the beginning of the 
current year [started on March 2023], certain measures 
have been adopted in line with the country’s -10 year space 
vision plan.
“We have already started the construction of several micro-
satellites and mini-satellites. The construction of Pars 2 and 
«Pars 3» satellites has commenced in conjunction with 
the Electronic Industries Organization of the Ministry of 
Defense and Space Research Institute. The construction 
phase of  Pars 2 has begun, and Pars 3 is in the preliminary 
design phase,” he said.
Salariyeh also said the prototype of the «Nahid 2» satellite 
has been unveiled, and the final model ready for launch 
will be built either by the end of the year or the onset of 
next year. 
“The satellite will provide communication services at low 
altitude. The design and construction plan of «Nahid 3», 
which is much more sophisticated, has also been set out, 
and is on the agenda,” Salariyeh said. 
He also said the construction of a radar-class sensing 
satellite has begun for the first time in the country, 
stating that sensing radar satellites have the advantage 
of collecting sensing data from the earth’s surface in any 
weather condition.
The Islamic Republic, will launch several satellites into space 
and place them into low Earth orbits (LEOs) within the 
coming months, Salariyeh said.
He added: “We will have orbital and sub-orbital test 
launches within the next six months, thanks to research and 
development (RD) programs that have been carried out,”.

Iran’s Minister of Information and Communications 
Technology (ICT) and Malaysia’s minister of foreign affairs 
discussed developing ties in the ICT sector.
Eisa Zarepour, who is also the head of the Iran-Malaysia 
Joint Economic Cooperation Commission, met and held 
talks with the Malaysian foreign minister Zambry Abdul 

Kadir in Tehran. 
The meeting of the head of the Joint Economic Commission 
of the Islamic Republic of Iran and Malaysia with the 
Foreign Minister of Malaysia was held within the framework 
of pursuing the development of relations and economic 
relations and coordinating the ninth meeting of the Joint 
Commission. 
Zarepour discussed with the top Malaysian diplomat about 
the development of relations between the two countries 
in the field of ICT and the following up on the finalization 
of the joint cooperation document, which is now in the 
Ministry of Communications and Multimedia of Malaysia 
for some amendments.
Referring to the importance of communication and 
information technology in today’s world and its increasing 
role in the digital transformation and digital economy, 
Zarepour and Abdul Kadir stressed the existence of many 
fields for joint cooperation between the two countries.

Despite sanctions imposed by Western countries in recent 
years, Iran has managed to take giant strides in the civilian 
space program. 
It is among the world’s top 10 countries capable of 
developing and launching satellites.
On September 27, Iran’s Islamic Revolution Guards 
Corps (IRGC) Aerospace Force successfully launched the 
homegrown imaging satellite «Noor 3» into orbit.
Noor 3 (Light 3) was launched by satellite carrier Qased 
(Messenger) and placed into an orbit 450 kilometers (280 
miles) above the Earth’s surface.
“With the efforts of IRGC Aerospace Force specialists, 
a few moments ago, the Noor 3 imaging satellite was 
successfully placed into a 450 km orbit of the earth with the 
Iranian Qased satellite carrier,” Minister of Communications 
and Information Technology Issa Zarepour wrote in a post 
published on X, formerly known as Twitter.
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